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K A K O  P R I P R A V L J A M O  TN U Ž I V A M O  M L E Č E K
B O G O M I R  M I L O S T

O dkar so se pojavile vesti o izredni zdravilnosti m atičjega mlečka 
in odkar so bili doseženi z njim  tako zadovoljivi uspehi, sprašujejo 
mnogi čebelarji, a tudi drugi, kako in v kakšnih  količinali naj ga uži
vajo. N aravno je, da moram o mleček, kakor vsako zdravilo, ki ga 
predpiše zdravnik, uporab ljati redno v natančno določenih in enako
mernih obrokih.

N ajprej še nekaj besed o pridobivanju  mlečka! Vsi vemo, da mleček 
lahko dobimo samo iz m atičnikov, ker edino tja  ga čebele odlagajo. 
Vsak čebelar tud i ve, kako je  mogoče prisiliti čebele, da zgrade in 
napolnijo m atičnike. N ajpreprostejši način je ta, da odvzamemo panju , 
ki ima sate z ja jčk i ali z največ dva dni staro zalego in dovolj hrane, 
njegovo malico. (Če je m atica dobra, jo  odvzamemo samo začasno).
V takem  pan ju  bodo čebele takoj nategnile večje število m atičnikov in 
ličinke v njih naravnost zalile z mlečkom. Če pri odvzemu m atice nekaj 
satov z ja jčk i ali m lado zalego spodaj prirežem o in tako  skrajšam o, bo 
uspeli še boljši. Čim več mladih čebel imamo v takem  panju , tem večja 
ho tudi proizvodnja mlečka. Sicer pa izreže čebelar skoraj vsako leto
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iz svojih panjev nekaj matičnikov, cla prepreči rojenje. Če jih izreže, 
preden so zaprti, lahko že te koristno uporabi. Če jih rabi seveda ob 
določenem roku, jih  mora pač »pridelati«.

Za zdravstveno uporabo je najboljši mleček iz matičnikov, starih 
2—3 dni, vsekakor pa  le iz odprtih. Za 1 gram  mlečka, k a r  zadostuje za 
eno kuro, rabim o 6—8 matičnikov. Ko jih imamo dovolj, napravim o 
takole: na  globokem krožniku ali v plitvi skledi razm ažem o 30 dkg 
strjenega (kandiranega) medu. Tekoč med ni prim eren, ker bi v njem 
ves mleček splaval na površino. Z ostrim nožem izrežemo iz satja  matič- 
nike, ne da bi jim  poškodovali dna. Vsakega nato  na eni srani po dol
gem prerežem o in ga odpremo. S pinceto, iglo ali zobotrebcem odstranimo 
iz njega ličinko, postrgam o mleček in ga raztresem o po pripravljenem  
medu. Mleček postrgam o z m ajhno leseno ali koščeno lopatico, ki naj 
ho toliko velika kakor m atičnik. Ko smo izpraznili vseh 6—8 matičnikov, 
med dolgo in tem eljito mešamo, da se mleček enakom erno razdeli in 
spoji z njim, s to mešanico napolnimo prim eren lonček ali kozarec ter 
ga hranim o na temnem in hladnem  prostoru (v hladilniku). Od nje 
uživamo vsako ju tro  po eno kavino žličko uro pred jedjo. P ripravljena 
količina zadostuje za 30 dni (30 dkg =  ca. 30 žličk), k a r  vel ja za eno 
kuro. D ruga enaka ku ra  se po potrebi lahko ponovi čez 1—3 mesce. Če 
nimamo hladnega prostora, pripravim o naenkrat m anjše količine, pri 
čemer računam o 1 m atičnik na 5 žličk medu. Močnejših mešanic ne 
delamo, ker mora vsak obrok vsebovati 30—35 miligramov mlečka, kar 
dosežemo po gornjem navodilu.

Če je mleček pomešan z medom, se njegov zdravilni vpliv še poveča. 
Lahko pa ga uporabljam o tudi raztopljenega v vodi. V pol litra  vode 
raztopimo mleček iz enega m atičnika. R aztopina je nekoliko motna in 
jo moramo hraniti v hladnem  prostoru. Pol litra  zadostuje za 3—4 dni 
(3 k ra t po 1/s ali 2 k ra t po 'SU del). P red  uporabo moramo tekočino 
premešati.

V našem prvem  članku o mlečku* smo omenili, da vzporedno z 
mlečkom uporabljam o v iste nam ene tudi cvetni prah, kajti tudi cvetni 
prah (pelod) ima na organizem podoben vpliv kakor mleček. Zakaj? 
Cvetni prah je proizvod narave, med proizvod narave in čebel, a mleček 
izkl jučno čebel. D a pa lahko mleček izločajo, morajo imeti čebele do
volj peloda, medu in vode. Do malega vsi vitamini, ki so v mlečku, so 
že v cvetnem prahu, nekateri celo v večjih odstotkih. P rav  zato ima 
cvetni prah izredno krepčilni vpliv na človeški organizem.

* G lej SC 9—10/57 s tr . 198.
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Y zdravilne nam ene lahko uporabljam o cvetni prali takili rastlin, 
ki ga proizvajajo v velikih množinah, n. pr. cvetni prah  leske, vrbe ali 
koruze. Ko te rastline cveto, pogrnemo pod nje rjuhe  in veje otresemo. 
Mnogo boljša pa  je obnožina, to je pelod, ki ga prinašajo  čebele v panje 
na  golenih zadnjih nožič. To si preskrbim o s posebnimi osmukovalci, ki 
jih namestimo ob žrelih panjev. Sliko in popis takega osmukovalca bo 
Slovenski čebelar objavil kasneje.

Caillas priporoča za uživanje cvetnega p rahu  več načinov. Tako 
priporoča mešanico:1 10 dkg surovega masla, 5 d kg medu in 1 dkg cvet
nega prahu. To temeljito pregnetemo, da se vse tri snovi medsebojno 
dobro zmešajo. Uživamo to zmes pri zajtrku , nam azano na košček 
kruha, hranim o p a  jo do porabe v skodelici na hladnem. Ta način 
prija  posebno otrokom.

Po drugem  načinu dobro premešamo v porcelanasti ali em ajlirani 
posodi 25 dkg tekočega medu in 5 dkg cvetnega prahu. Od tega uživamo 
2—3 žličke vsako ju tro  pol u re pred zajtrkom . Če stoji ta zmes dalje 
časa na toplem, prične kipeti, k a r  pa ne škoduje in ne zm anjšuje nje
nega ugodnega vpliva; potrebno sicer kipenje ni.

Kot tre tji način priporoča isti pisec: Vzamemo 8 de l vode, 18 dkg 
medu in 5 dkg čimbolj svežega cvetnega prahu. N ajprej raztopimo med 
v hladni vodi, n ak a r mu dodamo cvetni prah. Vse dobro premešamo in 
pustim o posodo na  toplem pri tem peraturi 20° C. Če to delamo spomladi 
ali jeseni, postavimo posodo k štedilniku ali peči. Čez nekaj dni prične 
tekočina kipeti. T retji dan po pričetku vrenja jo že lahko uživamo. 
P red uporabo jo dobro premešamo, da se cvetni prali enakomerno 
porazdeli po vsej tekočini. P rip rav ljena tekočina zadostuje približno 
za teden dni; večjih količin naenkra t ne delamo. Pijemo pa zmes pri 
kosilu in večerji — vsakokrat po pol del. P rip rav ljan je  teh mešanic 
gotovo ne povzroča nobenih težkoč.

Še nekaj o shranjevanju čistega mlečka. Mleček je  najbolj učin
kovit, dokler je  svež. Zato je najbolje, da ga uživamo takoj, kakor 
hitro ga izločimo iz matičnikov. Če ga hočemo spraviti, ga moramo 
hraniti v cevkah ali stekleničkah iz rumenega stekla pri tem peraturi 
okrog 0° C, a  celo pri tem izgubi čez poldrugi ali čez dva mesca svojo 
učinkovitost. Že sam način shranjevanja nas opozarja na radioaktivnost 
mlečka, vendar ta  doslej pri njem  še ni dovolj raziskana.

K akor vse kaže, se bo moralo naše čebelarstvo, ki mu pritiče važna 
vloga pri opraševanju sadnega drev ja  in drugih kulturn ih  rastlin, 
usm eriti od proizvodnje medu in voska še k proizvodnji mlečka in 
cvetnega prahu, k a r bo- rado storilo, če bo to koristilo človeštvu.
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V L A G A  I N Z G O R N J E  Ž R E L O
S T A N K O  O Z E B E K

Čeprav še ne čebelarim dolgo, se mi vendar zdi, da je vlaga eden 
izmed poglavitnih vzrokov za neuspeh v čebelarstvu. Panji, ki pozimi 
močijo, se spomladi ne razvijejo dobro in k ljub obilni paši ne dajo ta 
kega pridelka kakor suhi.

Kaj povzroča vlago v panjih , je danes kolikor toliko razčiščeno, 
zdi pa se mi, da  je odvisna tudi od nam estitve žrela. Zelo me mika, da 
bi vse panje, ki jih bom v bodoče izdelal, oskrbel z zgornjim žrelom. 
Spoznal sem, da je zgornje žrelo velikega pomena za zdravje in p rid 
nost čebeljih družin.

P red  leti sem za poizkus izdelal AŽ-panj s spodnjim in zgornjim 
žrelom. Nekaj centim etrov pod žrelom, ki je vodilo nad  sati v medišče, 
je bilo tretje manjše žrelo, ki je vodilo v plodišče. Čebele lega žrela 
niso zanem arjale. Okrog njega je bil vedno živahen promet.

P ri prvem  zazim ljenju tega p an ja  sem dobro zadelal žrelo pod 
sati. Zima je  bila zelo huda. Ko sem v največjem  m razu (—19° C) 
prišel pred čebelnjak, je panj z odprtim  zgornjim žrelom močno šumel. 
Neposredno pred žrelom in okoli žrela se je  nabrala debela plast ledene 
skorje. Pri pom ladanskem  pregledu sem ugotovil, da je družina sicer 
dobro prezimila, a  porabila več hrane kakor ostale. Zgornje žrelo p re
pušča pač več gorkote, ker se topel zrak dviga. K ljub vsemu pa je 
pan j ostal najboljši.

D rugič sem temu pan ju  zadelal zgornje žrelo in pustil spodnje 
odprto. Tudi med prvo pašo na resi sem zgornje žrelo pustil zaprto. 
Kmalu potem, ko je narastla  moč družine, je začel panj močno močiti. 
O dpreti sem moral zgornje žrelo. P ri naslednjem  pregledu o vlagi ni 
bilo več sledu.

Lansko jesen pa sem po nasvetu tov. F ranca Farazina (Sl. čeb. 1951) 
ta panj zazimil pri popolnoma zaprtih  žrelih. D ružina je bila šibka, 
ker mi je spomladi dala nad 10 kg medu in še okoli 3 kg težek roj. 
Pozneje je paša popolnoma odpovedala, tako da sem moral v avgustu 
krmiti. D ružina je odlično' prezim ila in porabila m anj medu kakor 
ostale. V začetku izletavanja sem deloma odprl zgornje žrelo. Tudi letos 
se je ta družina k ljub  vetrovnemu vremenu in dokaj slabi paši dobro 
razvila. P ri njej še nisem nikoli opazil znakov griže. Sati so vedno suhi 
in čisti.
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Po teh poizkusih sem prišel do zaključka, tla se mi bodo morda 
najbolje obnesli panji z zgornjim žrelom. Zato bom to upošteval pri 
izdelavi novih panjev. Ob nastopu hudega m raza bom pa šibkejše 
družine v teh panjih  zazimil pri zaprtem  žrelu.

V opombi uredništva k članku tov. F arazina o prezim ovanju čebel 
pri zaprtem  žrelu je rečeno med drugim, da ne m anjka glasov, ki resno 
svare pred to prezimovalno metodo. N ekateri čebelarji zelo želimo, da 
l)i še ka j slišali o njej. Prosimo torej, da se tudi drugi, ki so jo preiz
kusili, oglasijo.

K A K O  S E M  Z D R A V I L  N O S E M A V O S T
K.  C.

Leta 1955 sem bil s svojimi čebelami na raznih pašah: na akacijevi, 
lipovi in travniški. Tudi hoja se je nekaj dni malo solzila, vendar vse 
te paše skupaj niso dale toliko, da bi se vsaj enkrat splačalo zavrteti 
točilo.

Sredi septem bra sem se preselil s čebelami v Stožice blizu Ljubljane, 
k jer so bile velike površine zemlje posejane z ajdo. Ajda tudi tokrat 
ni medila, saj je  celokupni donos znašal komaj 1,70 kg na panj. Ker 
ta količina ne bi zadostovala za prezimovanje, sem nabavil s papriko 
denatu riran  sladkor, ki ga je Medeks pravočasno preskrbel že med 
ajdovo pašo.

Cez kakih deset dni po ajdovi paši sem v m raku odstranil iz 
medišča vse sate, da ne bi čebele pri dodajanju zimske zaloge nosile 
vanje sladkorne raztopine. V plodiščih pa sem iztočil ves med do zalege, 
ker sem se bal, da bi v gnezdih ostalo kaj hojevca, k a r  bi lahko po
vzročilo spomladi pri čebelah grižo ali celo nosemavost.

Ko sem to delo opravil, sem panje stehtal in natančno ugotovil, 
koliko moram vsakemu dodati, da bodo imeli zadostno zimsko zalogo. 
Končni obračun je pokazal, da mora vsaka čebelja družina dobiti 
na jmanj 6 kg sladkorja.

K akor vedno, tako sem tudi tedaj iz previdnosti pokladal čebelam 
samo zvečer, da bi se s tem izognil ropanju. S pitanjem  sem bil km alu 
gotov in do 15. oktobra je večina panjev predelala sladkorno raztopino 
v med. Toda čeprav je  bil sladkor denaturiran  s sladko papriko, čebele 
raztopine niso tako  rade jem ale kakor nekdaj, ko  je  bil denaturiran  s 
hudo papriko. Zanimivo je, da sem našel po' vsakem krm ljenju v pital- 
niku nenavadno veliko m rtvic in nekaj gostega rdečega močnika, ki ga
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niso čebele skoraj n ikda r do suhega posrkale. P ita ln ike sem po krm lje
nju tem eljito očistil, a k ljub  temu so začeli zaudarja ti po kislem. Ker 
sem naprav il raztopino tako, da sem dodal na vsak kilogram  sladkorja 
7 del vode, je  bila dovolj gosta in bi se ne smela kvariti. Naj bo že 
kakorkoli, pap rika  ni bila stoodstotno čista. K aj ji je  bilo primešano, 
bi mogel povedati kolektiv tiste tovarne, v kateri so jo mleli.

Iz zgornjega je razvidno, da so imele tedaj moje čebele za zimsko 
zalogo do 90 %  sladkorne raztopine. Ko je  pritisnil mraz, sem jih toplo 
odel in prepustil njihovi usodi, trdno prepričan, da bodo dobro pre
zimile. Toda, ko sem mesca m arca prišel spet k njim, sem na več panjih  
takoj opazil rjave  iztrebke, k a r me je  navdalo s strahom. Stopil sem 
bliže in prislonil uho k žrelu prvega panja. Slišal sem čudno šumenje, 
od katerega si nisem obetal nič dobrega. V endar si pan ja  nisem upal 
odpreti od zadaj, ker vremenske prilike tega niso dopuščale. Moral sem 
počakati na ugodnejše vreme. Šele čez kakih  10 dni sem družine lahko 
pregledal. Že takoj pri prvi je  bil vtis porazen. Pokončne letvice okvi
rov so bile zadaj hudo ponesnažene s čebeljim trebežem, na dnu pan ja 
p a  je bilo za p rs t na debelo mrtvic. Ni mi šlo v glavo, kako je to mogoče, 
saj sem vendar zazimil čebele na sladkorju. Sedel sem na stol in p re
plašeno strm el v odprt panj. Slednjič sem se le opomogel od zapre- 
paščenja in začel pregledavati še ostale panje. Povsod približno ista 
slika! Takoj sem vedel, da imam opraviti z boleznijo. Zato sem vzel iz 
petih najbolj ponesnaženih panjev vzorce m rtvih čebel in jili nem u
doma poslal Veterinarskem u znanstvenem u zavodu v preiskavo. Dr. Koc
jana  sem naprosil, na j me čim prej obvesti o izvidu. Že drugi dan sem 
dobil od njega sporočilo, da je  pri mojih čebelah mikroskopsko ugotovil 
hudo nosemavost in da najbrž ne bodo več dolgo ostale pri življenju. 
K aj naj storim? Spraševal sem tu, spraševal sem tam, a nikdo mi ni 
znal svetovati, kako bi se dalo rešiti čebele pogina. N ekateri čebelarji 
so mi svetovali, naj si ne delam sivih las, češ da nosemavost sama p re
mine. Priporočali so 'm i, naj družine dobro odenem in jim  skuham  čaj 
po priznanem  receptu. Recepta ne bom objavil, ker čebele čorbe, ki sem 
jo zvaril iz raznih zelišč in pošteno osladkal, sploh niso sprejele in sem 
jo pozneje zlil vstran.

Ko sem prišel s čajem  v čebelnjak, sem seveda hotel najp re j po
m agati tistim  petim  družinam , od katerih  sem vzel vzorce za mikro
skopski pregled. Tem petim družinam  pa je že odbila zadnja ura. Č aja 
niso več potrebovale in so šle v krem atorij, ki sem ga im proviziral zadaj 
za čebelnjakom.
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Sedaj seni vzel vzorce še od ostalih družin in jih poslal Veterinar
skemu znanstvenemu zavodu. P ri vseh sedem najstih je bila ugotovljena 
nosemavost. Ene družine so bile bolj napadene, druge manj. Osem jih 
je  kasneje umrlo, štiri pa sem sam zažveplal, ker niso bile več zmožne 
življenja. M rtve čebele sem sežgal, panje, v katerih  so bile, pa teme
ljito razkužil z 20-odstotno raztopino sode. Z ženo sva z ribarico in 
čebelarsko pralico pan je  znotraj in zunaj očistila čebeljega blata, ko 
so se posušili, pa  sem jih še s spajalko ožgal. V raztopini sode sem 
razkužil tudi vse čebelarsko orodje, posebno grebljico.

V razkužene panje sem nato  prestavil družine, ki so mi še ostale. 
Pri tem delu sem izločil vse staro satje  in tudi novo, če je  bilo količkaj 
ponesnaženo s čebeljim blatom. Če so bili popackani okviri, sem najprej 
z nožem spraskal z njih čebelje blato v nalašč za to pripravljeno škatlo, 
da sem lahko odpadke pozneje vrgel v ogenj, okvir p a  temeljito umil 
z nerazredčeno ocetno kislino. Tudi zalezenim satom nisem prizanašal. 
Če je bil kateri ponesnažen, sem ga izločil in prekuhal v vosek. Delo je 
šlo sicer počasi od rok, vendar sem km alu ugotovil, da SO' postale pre
živele čebele živahnejše in da so tudi sladkorno raztopino rade sprejele 
in pospravile. Naposled sem jih še dobro zapažil, da bi jim  bilo čim 
topleje.

Yes ta  moj tru d  ni bil zaman, saj so pan ji postajali od dne do dne 
močnejši. N ekateri so si do 10. m aja že toliko opomogli, da sem jim 
moral na m atičnih rešetkah odstraniti deščice. Eni so imeli celo 6 do 
7 zaleženih satov, drugi pa 4—5, k a r je bilo odvisno od starosti matice. 
Do 18. ma ja sem spravil osem družin na domala normalno višino. Le 
dve družini sem še vedno imel samo v medišču, ker je  razvoj pri njih 
počasneje napredoval. Negoval sem ju, kakor m ajhna otroka, jima po- 
kladal toplo sladkorno raztopino in skrbel, da ni bilo v njunih panjih  
niti najm anjšega prepiha. P ri vsakem pregledu sem skrbno pazil na 
snago. Če sem našel kje še tako m ajhno liso blata, sem jo  takoj postrgal 
z okvira, letvico pa na  tistem mestu tem eljito zdrgnil s cunjo, namočeno 
v ocetni kislini.

U porabo ocetne kisline za razkuževanje mi je  nasvetoval tov. Edo. 
Baje si z njo pom agajo pri nosema vosti tud i angleški čebelarji. To 
razkuževalno sredstvo je v  resnici odlično, saj s spajalko  ne moreš 
ožgati okvira, ne da bi pokvaril sata.

K ljub strašni katastrofi, ki je  zadela moje čebelarstvo, sem se 
odločil, da bom šel s čebelami na akacijevo pašo v Vojvodino. Na tej 
paši so se panji izvrstno razvili in izdelali celo nekaj satov, ki mi jih 
je zelo prim anjkovalo. Donosa seveda ni bilo posebnega, kakor tudi ne
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kasneje v travniški in kostanjevi paši. Po kostanju sem bil s čebelami 
še na otavi in ajdi. P red  zazimljenjem sem moral dodati vsaki družini 
2 kg sladkorja. T okrat sem kupil čist sladkor in čebelam pravočasno 
dokrmil m anjkajočo zimsko zalogo.

Že spomladi, ko sem odkril nosemavost v svojem čebelnjaku, sem 
se zanim al za Nosemaek, ki naj bi bil dokaj zanesljivo zdravilo proti 
tej bolezni. Po dolgem poizvedovanju sem zvedel, da ga ima neki to
variš. N aprosil sem ga, da mi ga za deset družin odstopi potrebno 
količino, k a r je  rade volje storil. P ri pokladanju  zimske lirane, sem dal 
v sladkorno raztopino samo polovično dozo Nosemaeka na panj, polo
vico pa  sem ga prihranil za pomlad. Celotne doze tedaj niti ne bi mogel 
dodati, ker je  bila za posamezne pan je  količina m anjkajoče zaloge 
prem ajhna. Peti dan po opravljenem  krm ljenju sem v vsakem panju  
nalovil 30 starih  čebel in jih  pcKsla 1 znova Veterinarskem u znanstvenem u 
zavodu v preiskavo. Izvid je bil p ri vseh desetili čebeljih družinah 
'negativen. Po tem obvestilu mi je bilo takoj laže pri srcu. Čebele sem 
po predpisih zazimil in z velikim upanjem  gledal v bodočnost.

Letošnjo pomlad p a  je prišel k meni tov. Miklavčič, s katerim  
im ava čebele v istem čebelnjaku, in mi dejal: »Ti, tvoj pan j št. 13 je 
pri žrelu hudo ponesnažen in, kolikor se da od zunaj dognati, mora 
imeti precej mrtvic.« Po tem obvestilu sem dobil takoj močan pritisk 
krvi v glavo. H krati mi je  naročil, naj naredim  iz kg čistega sladkorja 
raztopino, da jo bova drugi dan še gorko nalila  v satje  prizadetega 
panja. K akor mi je  naročil, takoi sem napravil.

Ko sva prišla naslednji dan do čebelnjaka, sva najprej poiskala 
velik zidak in ga v sosednji hiši prim em o segrela. P an ju  sva odvzela 
slamnico in časopisni pap ir te r ga očistila mrtvic, ki jih je bilo skoraj 
za klobuk. Naü» sva vroč zidak položila zadaj v plodišču za okence in 
panj zaprla. Čebele so začutile toploto, se zbrale na okenski mreži in 
prije tno  šumele. Ko> je bil panj dovolj segret, sva zelo previdno odsra- 
nila okence, izvlekla tri sate in v vsakega nalila nekoliko gorke slad
korne raztopine. P ri tem sva opazila, da so okviri zelo ponesnaženi 
in da veje iz notranjosti močan duh po kostanju. Zaradi tega sem bil 
zelo obupan, k a jti pričakoval sem, da bo stara  bolezen znova izbruhnila. 
Tovariš M iklavčič me je  tolažil, češ da je  to samo navadna griža, ki jo 
je  povzročil kostanjev med. K er so bile ostale družine v redu, sem mu 
res verjel. To je  bil moj najm očnejši pan j in si je zaradi tega v kosta
njevi paši p rav  gotovo nabral več medu kakor drugi. K ljub veliki 
množini m rtvic je še sedaj moja najm očnejša družina.
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Da bi se znebil m učne negotovosti, sem iz vsakega pan ja  vzel kakili 
petdeset mrtvic, jih spravil v pripravljene škatlice in jih drugi dan 
osebno odnesel na  Veterinarski znanstveni zavod. Dr. K ocjana sein na
prosil, da naj vzorce takoj mikroskopsko pregleda.

Z veliko nestrpnostjo sem čakal] in gledal, kako je laborantka 
mečkala čebele. Vsak vzorec je strla v posebni skledici in iz vsake skle
dice je dala nekaj snovi pod mikroskop. Pri prvem  vzrocu ni opazila 
ničesar sumljivega; tudi p ri drugem ne. Takoj sem zadihal laže, a ko 
mi je  slednjič povedala, da je  pri vseli desetih vzorcih m rtvih čebel 
izvid negativen, se mi je odvalil težek kam en od srca. Odšel sem popol
noma miren domov.

Iz pan ja  št. 13 sem družino nekega dne preložil v drug, očiščen 
panj, ki sem ga bil prej z zidakom dobro segrel. Ponesnaženi panj pa 
sem potem z raztopino sode opral in s spajalko ožgal.

N ekateri čebelarji trdijo, da čebele ne obolijo za grižo ali za nose- 
mavostjo, če jim pred 15. oktobrom dokrmimo nekaj kilogramov slad
korne raztopine. Toda kakor kažejo moje izkušnje, ki sem jih namenoma 
čim bolj natančno opisal, to ne drži. Saj sem vseh 22 panjev zazimil 
skoraj na samem sladkorju, a so brez izjeme vsi zboleli, vsekakor zato. 
ker so imeli kal bolezni že v sebi. Tudi družina v panju  št. 13 je dobila 
lansko jesen 3 kg sladkornega dodatka, pa  je kljub temu postala gri- 
ževa. V takem prim eru je vse odvisno od tega, kakšen med je na tistem 
mestu, k je r se je  družina stisnila v zimsko gručo.

Prepričan sem tudi, da je  imel že m arsikak čebelar opravka v 
svojem čebelnjaku s to ali ono boleznijo, a jo je gladko zamolčal, češ 
kaj pa bodo rekli drugi čebelarji, ko bodo zvedeli, da imam bolne 
čebele. Toda tako stališče ni pravilno. N ikaka sramota ni, če komu 
kak  pan j oboli za kužno boleznijo — to se lahko pripeti najvzom ej- 
šemu čebelarju — sram ota pa je, če opazi čebelar bolezen šele takra t, 
ko je  vsaka pomoč izključena. S prim ernim  postopkom se da danes 
zatreti sleherna nalezljiva čebelja bolezen, treba jo  je samo pravočasne 
ugotoviti. N ajteže je m orda ugotoviti ravno nosemavost, ker izbruhne 
največkrat pozimi, ko po panjih sploh ne smemo brskati. Toda tudi 
proti tej bolezni imamo že uspešno zdravilo. Nosemack uničuje bole
zenske klice v čebelah, Macktoksin, k i ga je  pred kratk im  spravila na 
trg  tv rdka Mack iz Illertissna na Bavarskem, pa trose v okuženem 
satju. To zadnje sredstvo je učinkovito tudi proti voščenemu molju. 
Če ga uporabljam o pozimi v omarah z rezervnim satjem, ubi jemo take 
rekoč dve muhi na en mah. Satje zavarujem o pred veščami, hkrati 
pa  ga razkužimo, to se pravi, uničimo v njem trose noseme.
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MO J  P I T A L N I K
RUDOLF FERLEŽ

K ako važno je pravilno in pravočasno zazimljenje čebelje družine 
na pravi zimski zalogi, smo brali že v neštetih člankih. Čebelarji, ki 
čebelarijo v k ra jih  z gozdno pašo, m orajo nadom estiti gozdni med s 
sladkorjem, sicer postanejo čebele grižave, zlasti v  takih zimah, kot je 
bila predlanska. Največ čebeljih družin je  padlo tak ra t p ri polni skledi, 
pač zato, ker so prezimovale na neprim ernem  medu, a ni bilo izletnih 
dni, da bi se očistile.

f' M;•?> /Afi;'W 7(-KW  ;V'i l f l M ,
I  l i  ■JiU&vijSitji.* 1  i i v & i & E d  I

D odajanje zimske zaloge mi je  vedno delalo preglavice, največ za
stran  tega, ker čebelarim  v treh precej oddaljenih krajih  in ker mi 
čebelarstvo ni poklic. K adar sem imel čas, mi je nagajalo vreme, k ad ar 
pa je bilo ugodno vreme, nisem imel časa. Stremel sem, da bi opravil 
pitan je pravočasno', prak tično  in hitro.

D a bi se izognil uporabi raznih korite, steklenic in podobne šare, 
sem skonstruiral praktičen pitalnik, s katerim  pitam  čebele že šesto 
leto z najboljšim  uspehom. Take pitaln ike sem dal napraviti še za 
nekatere člane naše družine in vsi so z njim i zadovoljni.

Iz mojega p ita ln ika pitamo v medišču. P ita ln ik  je  sestavljen v glav
nem iz dveh delov, in sicer iz pločevinastega ali steklenega vložka in 
lesenega oboda. Leseni obod meri odzunaj približno 300 X 200 X 50 mm. 
Predeljen je v tri odseke. V odsek št. 1, ki je  največji in zavzema ne
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kako 2/:s celotnega obsega, nalivam o raztopino. V oddelku št. 2 je na
meščen plavač, ki varu je  čebele, da med jemanjem hrane ne tonejo. 
Zadnji oddelek št. 3, ki je  nekak podaljšek celotne krm ilne naprave, je 
brez dna in omogoča čebelam neposreden dostop skozi m atično rešetko 
do klaje. V vložek lahko nalijemo do 2,51 tekočine. P ita ln ik  prekrije, 
ko ga namestimo v medišču, vso m atično rešetko, vendar pustimo le 
sprednjo deščico- rešetke odprto.

K er je  drugi oddelek, v katerem  čebele pijejo, p rekrit s šipo, se 
nam ni treba bati pikov pri dodajanju  hrane. Raztopino nalijem o v 
pitaln ik  kakor prašiču v korito k a r s kanglico, n ak ar potisnemo slamnieo 
nazaj v panj in ga zapremo. Tako lahko pitam o v velikih odmerkih, 
k ad ar imamo čas in ob vsakem količkaj ugodnem vremenu. Nič ni 
hudega, če ostane p italn ik  tudi čez zimo- v panju , saj je rešetka po
polnoma pokrita, nad  pitalnikom  pa je časopisni p ap ir in slamnica.

Prednosti tega p italn ika pred dosedanjimi so res velike. Naša d ru 
žina je p rav  sedaj dala izdelati večjo količino teh novih pitalnikov, ki 
bodo do jeseni čebelarjem na razpolago. Interesenti se naj jav ijo  na 
naslov: Čebelarska družina Šentjur pri Celju ali pa na moj naslov: 
Rudolf Ferlež, Šentjur pri Celju.

Č ebelar F ranc  M atul iz Stoperc pri P tu ju  z ro jem  na obrazu. S sliko  nam  je  poslal 
tud i pesem o čebelah, ki ni nič k ra jša  <«1 njegove zanim ive brade. Na žalost pa je  

zaradi p o m an jkan ja  p ro sto ra  ne m orem o objav iti



Z O P E T  P I T A L N I K I
L.  K R E S E

V zvezi s članki, k i so izšli leta 1956 v 11.—12. številki Slovenskega 
čebelarja, bi želel tudi jaz spregovoriti nekaj besed o naših, tako raz
ličnih pitalnikih. Ti se razlikujejo  med sabo ne samo po načinu delo
vanja, temveč tudi po tem, od kod je iz njih čebelam dostopna klaja: 
ali pod sati, ali iz mcdišča, ali od zadaj. Zato bi lahko govorili celo o 
različnih sistemih pitalnikov. N ekateri sistemi se zboljšujejo po p ra k 
tični plati, k a r  je  edino pravilno, drugi, že obstoječi pa sc glede na nove 
domisleke nekako modernizirajo. Tovarnam  seveda ne gre samo za 
praktičnost pitalnika, temveč p rav  tako  za njegovo vnanjost, toda ta 
drugi način izboljšave je za čebelarja p rak tik a  stranskega pomena.

Kot je opaziti, se vsi trije  članki v osnovnih zahtevah ujem ajo: 
p italn ik  naj bo lesen in  čebele naj imajo neposreden dostop do klaje. 
Ta druga zahteva pa ni umestna, k a jti če prihajajo  čebele po nezava
rovani poti do klaje, čebelarja lahko nadlegujejo in zelo m otijo pri 
njegovem delu.

Ko sem bil v Nemčiji na čebelarski praksi, sem se seznanil s pital- 
nikom, ki ga izdeluje tovarna König in ga uporablja doberšen del 
nem ških čebelarjev. K er se mi zdi žeto praktičen, ga bom na kratko  
opisal.

P ita ln ik  je napravljen  iz dekapirane pločevine in avtogenično zvar
jen. Zato sploh ne more puščati. Sestavljen je  iz posode za hrano s 
pokrovom in iz nekakega kanala, ki je tud i pokrit. Kanal, v katerem  
čebele pijejo, je  na eni strani obložen z letvicami in trem i poševnimi 
lesenimi zagozdami, na drugi stran i p a  opremljen z luknjicam i, skozi 
katere pronica vanj sladkorna raztopina. P ita ln ik  se ne zamaši, čeprav 
je k la ja  pomešana z žaganjem, kajti v posodi za hrano se žaganje usede 
na dno, čista tekočina pa  pronica skozi luknjice.

K er se da p italn ik  razstaviti, ga po uporabi lahko dobro očistimo 
in s tem preprečimo, da bi se pasle v njem  bolezenske klice.

P ita ln ik  drži 1 liter raztopine. Mogel pa bi biti tudi večji. Prevlečen 
je z alum inijevim  lakom  ter žgan, k a r  prepreči rjavenje pločevine. 
Z n jim  lahko krmimo v plodišču ali pa v medišču. P ri k rm ljenju  v 
medišču postavimo p italn ik  na  mesto prečne deščice, ki deli plodišče od 
medišča. P ri pan ju  Königovega sistema je  m atična rešetka položena po 
vsej njegovi širini, ostali del pa pokrivajo deščice. Tudi AŽ-panj bi se 
dal tako urediti. P ri zazim ovanju odstranimo matično rešetko, namesto 
te pa dodamo deščice. Tako leži p italn ik  neposredno nad gnezdom dru-
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1 pokrova
2  pločevinasta stena plavaca 
3 letva
4 lesen stebriček



žine. Zato ostane hrana doJgo časa topla in jo čebele rade jemljejo. Ta 
način krm ljen ja je posebno prikladen spomladi. Če nastopi neugodno 
vreme, p italn ik  pokrijem o s cunjo in ga pustimo v medišču. Ker slad
korna raztopina nima izrazitega vonja in ker je pri tej namestitvi dovolj 
oddaljena od glavnega žrela, je ropanje skoraj izključeno.

O P A Z O V A L A  S E M  It O J E N J E Č E B E L
S O N J A  I I O R V A T

P rav  zares nisem nikak strokovnjak za čebele. Sem samo ljubiteljica 
narave in vztra jna opazovalka teh m ikavnih delovnih živalic. Rada jih 
gledam, ko leta jo na pašo in zopet domov, ko se prerivajo  na  bradah 
panjev z rum enim i grudicam i cvetnega prahu  na nožicah, ko pahljajo  
s krili in tako prijetno šume. K akšna nepopisna marljivost! Kaj vse bi 
lahko ustvarili ljudje, če bi tako neumorno delali kot čebelice.

Janko M arolt iz Stične je dober čebelar. Precej panjev ima. Pri 
njegovem čebelnjaku rada posedam. In  zadnjič se mi je nasmehnila 
sreča, da sem lahko opazovala čebele med rojenjem.

Kako roj nastne, ve pač vsak čebelar bolje od mene, zato se v to 
ne spuščam. O pisala bom samo, kaj vse sem pri tem videla.

Bilo je okrog poldneva, ko me je tovariš Marolt opozoril, da sc 
čebele zbirajo na jablani p rav  blizu hiše. Zares, tam je bil cel oblak 
čebel, ki so s& počasi usedale na eno izmed spodnjih vej. H itela sem po 
fotografski aparat. Ko sem sc vrnila, oblaka ni bilo več, veja pa  se je

šibila od sprijetih  če
bel. Zbrale so se v ve
liko živo kepo, pod težo 
katere sc je dokaj šibka 
veja upognila in po
veznila (sl. 1).

Tovariš Marolt in 
njegov sin sta prinesla 
k jablani velik panj, v 
katerem  so bili okvir
čki z vdelanimi saini- 
cami. Z odprtino na
vzgor sta ga postavila 
pod vejo, ki so se je 

Sl. 1. V eja «c jo pod težo čebel ku r poveznila oklepale čebele. I ova-
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ris M arolt je nagnil vejo nad  panj, 
zaradi česar se je živi grozd na njej 
sum ljivo zam ajal in razpotegnil. P ri
znati moram, da me je bilo k a r  malo 
strah  pri tem. »Če se čebele sedaj raz
jezijo in zakadijo  v nas, ne vem, kako 
jo bomo odnesli,« sem prem išljevala. 
Toda strah je bilo samo mene, tovariša 
Marolta ne, čeprav je nezavarovan 
držal »živo vejo« v svoji roki (sl. 2). 
Stresel jo je in čebele so padle y p ri
pravljeni panj. Radostno so zašumele 
in se začele pom ikati med okvirčki v 
notranjost. Gotovo je padla z njimi 
tudi m atica v panj. In  to je  važno, 
saj brez n je ni nove družine. No, vse 
je šlo po sreči (sl. 3). Pa je  zopet ena 
čebelja družina več pri hiši.

O grebanje roja p a  ne gre vedno
Sl. 2 .  Se malo in roj se bo  usu l , i  i  n • i i i r v  -iv podstav ljen i pan j tako gladko izpod rok. Včasih jo  ves

čebelji roj pobriše daleč v gozd in ga 
je težko najti. O, tudi čebelar biti, ni lahko. Mnogo truda  in ljubezni 
zahteva ta  poklic.

Zadovoljno sem gledala novo »prirejo« in si mislila: »Ta delovni 
kolektiv vsekakor zasluži, da ga predstavim  javnosti.« In  čeprav če
belice niso vedele za 
mojo namero, jim že
lim dobro medeno le
tino', da bodo zado
voljne one same in njih 
gospodar.

Opomba uredništva!
Tovarišica Horvat je 

dijakinja gimnazije. Kot 
kaže njen članek, jo 
čebele zelo zanimajo.
Morda postane sčasoma 
še čebclarka. Če to ne, 
pa vsaj fotografinja pri
zorov iz čebeljega živ
ljenja. Sl. 3. Pa je  zopet ona d ru ž in a  več p ri hiši
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O S E B N I  ALI  O N T O G E N E T S K I  R A Z V O J  ŽUŽELK
LEOPOLD ZOR

P ri višjih žuželkah (kožokrilci, dvokrilci, mrežokrilci, metulji, 
hrošči) je  m etamorfoza mnogo bolj izrazila: ličinka se močno razlikuje 
o<l im aga in na njej ni opaziti zasnov kril. Ustni deli so pri njej često 
popolnoma drugačni kot pri imagu in, k a r  je  najvažneje, med obe ti 
dve obliki je  vključen m irujoči lu tk i podoben stadij — buba, ki se za 
razliko od ličinke ne hrani. Ta negibnost p a  je  samo navidezna. V njeni 
notranjosti se dogaja nekaj pomembnega, fiziološka dejavnost je prav 
v tem  stad iju  najbolj razgibana. P rerojenje ličinke v bubi in rojstvo 
mlado žuželke — fenomena, ki sta spravljala v zadrego prcnckatere 
naravoslovce, sta nedvomno najznačilnejši potezi v razvoju holom eta
bolnih žuželk.

V bubi se organizem tem eljito preustroji: stari organi ličinke pro
padejo in nastanejo novi im aginalni organi, t. j. tisti, ki jih bo imel 
imago.

Obseg notranje preobrazbe je pri vsaki skupini holometabolnih 
žuželk drugačen, a  tudi med organi istega osebka so v tein pogledu 
precejšnje razlike: določeni deli, zlasti živčni sistem, h rb tna  cev (srce) 
in spolne žleze, se razm erom a malo sprem ene in se razvijajo  nepretr
goma naprej, medtem ko se epidermis, prebavila, mišice in žleze slinavke 
popolnoma razkroje te r znova zgrade. P ropadanje odnosno razk rajan je  
ličinkinih organov imenujemo histolizo, grajenje odnosno form iranje 
novih im aginalnih organov pa histogenezo. Samoumevno je, da histoliza 
ne prizadene vseli delov in se na določenih mestih v organih ohranijo 
skupine celic kot nekaka ognjišča, iz katerih  sc med propadanjem  ličin
kinih organov razvijajo  imaginalni, k a r  je  bistvena poteza histogeneze. 
Te skupine celic imenujem o im aginable osnove ali diske notranjih  
organov. P ri žuželkah z nepopolno metamorfozo (hcterometabolne žu
želke) pa  se razvijajo notranji organi kakor tudi zunanje oblike po
lagoma, brez globlje zasnovanih sprememb: z vsako levitvijo postane 
ličinka za spoznanje podobnejša imagu. Tudi v tem prim eru večinoma 
propadejo stare preživele celice in tkivo te r se nadomeste z novimi, 
vendar histoliza ne pride tako do izraza kot pri holometabolnih 
žuželkah.

Več teorij skuša razložiti fiziološka dogajanja, ki spreml jajo histo
lizo. Kovalevski (1887) dokazuje, opirajoč se na izsledke Močnikova o 
funkciji levkocitov (belih krvnih celic) pri uničenju repnili mišic dvo
živk, da so tudi pri m uhah krvne celice tisti odločujoči faktor, ki poruši
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in prebavi ličinkine organe. Zaradi njihove lastnosti, da vdirajo v tkiva 
in jili po koščkih sprejem ajo vase te r prebavijo, jili imenujemo fagocite, 
kar pomeni celice, k i požirajo; razkroj po fagocitih pa je  fagocitoza 
(sl. 8). Tudi drugi raziskovalci, n. pr. Perez, opisujejo fagocitozo pri 
različnih žuželkah. V krvi, ki so jo vzeli iz bube (pri m uhi Calliphora) 
so odkrili večje število »zrnatih kroglic« v velikosti 20—35 mikronov, 
ki niso nič drugega kot fagociti z vključki tkiv, ki jih napadajo. Po 
Anglas-u (1900) izločajo fagociti encime, ki povzročajo razkroj tkiva, 
kar je nekakšna izvencelična ali ekstracelu lam a prebava; avtor jo 
im enuje liocitozo. Tudi Berlese (1900—1901) se je uspešno ukvarja l s

Slika 7. O blikovan je  bube p ri 6adini m ušici Rhagoletis pom onella
(Po Snodgrassu  in W ebru)  c - če t r t i  s tad i j  la rvo  s k u t ik u lo  iz t r e t j e g a  s tad i ja ,  f - zače tek  ob l ikovan ja  
b u b e  z la te ra ln e  s t ran i ,  g - z v c n t ra ln e  s t ran i ,  h - n a d a l jn ja  razvo jna  faza do izob l ikovan ja  glave, 

i - izob l ikovan je  glave,  k - popo lna  buba ,  vzeta  iz ovoja

histolizo pri več žuželkah in prišel do spoznan ja, da fagociti zelo aktivno 
»požirajo« fragm ente tk iva  in da  ta  m aterial p ren aša jo  tja , k je r  je  po
treben, da pa nim ajo nobene zmožnosti prebavljanja. Bataillon (1893) 
pa meni, da je histoliza posledica zadušitve, ki jo povzročita znižanje 
aktivnosti d ihan ja  in kopičenje ogljikovega dioksida (CO.,): organi, ki 
so dalj časa brez funkcije, končno degenerirajo.

V rsta histologov podpira teorijo degeneracije. Poudarjajo, da ni 
pripisovati fagocitom izključne vloge in da se ličinkini organi kemično 
razkroje, preden postanejo plen teh celic. V nekaterih prim erih gre celo 
samo za ta  proces (histolizo brez sodelovanja fagocitov imenujemo 
sam orazkroj ali avtolizo), v drugih pa za njim  opravijo svoje delo fago
citi. P ri mušici Ilolorusia Kellogg (1901) n. pr. kljub prizadevanju ni 
mogel odkriti nobenega znaka lagocitoze in je bil prepričan, da tkiva 
razpadejo brez njihovega posredovanja. Vaney (1902) pa sc je  zam an 
trudil, da bi jo dokazal pri Simulium u in Chironomusu. P ri larvi mušice 
Blepliarocera, k je r so razvojne spremembe temeljitejše, pa nasprotno 
prevladuje fagocitoza. Brezuspešna so bila taka  raziskovanja tudi pri
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metul jih in hroščih. Tu na j bi p rev ladovala  liocitoza ali kak podoben 
proces. — O bsežne in natančne p re iskave P ereza na m rav ljah  (1902) 
in  C alliphorah  (1910) so zm anjšale dvom o važnosti fagocitoze pri teh 
žuželkah in u trd ile  spoznanje, da doseže fagocitoza svojo m aksim alno 
aktivnost p ri m uhah. Perez ne p riznava nobene p redhodne degenera
c ije  tk iv  in z a tr ju je , da  je  fagocitoza nadvse pom em bna tam, k je r  gre 
za obsežno histolizo. N jegove zak ljučke je  podprl tud i P o ja rk o v  (1910), 
ko je  štud ira l m etam orfozo hrošča G alerucella. V n asp ro tju  z drugim i 
mil je  uspelo pokazati, da im a fagocitoza med hrošči zelo aktivno vlogo 
pri un ičenju  organov z znatno transform acijo .

Sl. 8. Fagocitoza m išice 
pri niulii C a lliphora

I—IV - v d i r a n j e  fagocitov y 
mišico; V - fagociti v mišici,  
p re b a v l ja  n jen o  j e d r o  (n); 
Vi - raz lične  faze z rnast ih  
krog l ic  (fagociti z v k l ju č k i ) ;
1 - fagociti ; m - s a rko lem a,  t. j.  
t a n k a  kožica,  ki ov i ja  m iš ično  
v lakno ,  odnosno n jegovo nro- 
toplazmo (sarkoplazm o);  N - 
mišično j e d ro ;  n - isto j e d ro  v 
fugocitu; z - miš ični  f ragm enti  
(sarkoli ti ) ; t - d rugo tk ivo,  
za je to  v fagocitu; r - fagocit 
j e  dom ala  p rebav i l  s v o je  
vk l jučke .  — Po P črezu  iz 

Immsa

Lahko rečemo na kratko, da se fagocitoza močno uveljavlja vedno 
tam, k je r so velike spremembe, to  se pravi, pri intenzivni histolizi. Ne 
moremo pa reči, da je  stalen a trib u t metamorfoze, kajti, kot domnevamo, 
nastopa v nekaterih  prim erih liocitoza ali kak  drug proces. V naslednjih 
vrsticah bomo le v glavnih obrisih obravnavali histolitične in histogene- 
tične spremembe organov in tkiv, upoštevaje pri tem zlasti dvokrilce.

Prebavni sistem. Uvodoma naj povemo, da sestoji črevesna stena 
v glavnem iz dveh p lasti: znotraj je enoplastni epital, o katerega 
nastanku smo že govorili, zunaj p a  m išična plast, ki je mezodermal- 
nega izvora. P ri metamorfozi prebavnega kanala  večine žuželk ima 
fagocitoza neznatno vlogo. S tare larvalne epitelijalne celice odmro brez 
posredovanja fagocitov in pridejo v votiino črevesa, k a r se dogaja tudi 
med sekrecijo črevesnega epitela pri prebavi žuželk. Mnoge heterome- 
tabolne žuželke odvržejo pravilom a med levitvijo ves epitel srednjega
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črevesa (termiti, ščurki, itd.) in ga obnove z regeneracijskim i celicami 
(nediferencirane em brionalne celice). N a isti način se poruši larvalno 
srednje črevo pri holometabolnih žuželkah. Hrošč H ydrophilus odvrže 
tudi med sekrecijo pri prebavi ves črevesni epitel. Vse to nam  pojasnjuje, 
zakaj je  fagocitoza pri tem organskem sistemu m anj potrebna. Obno
vitev, to je histogeneza (sl. 9) se širi ali od raztresenih regeneracijskih 
ognjišč — im aginalnih osnov — ali od obeh koncev srednjega črevesa 
(obročaste im aginable osnove).
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Sliika 9.
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Mbl
(na levi): Č revo  in žleze slinavke pri la vri m uhe z 

im aginalnim i osnovam i in im aginalnim i obroči 
VD - s p re d n je  č revo,  MD - s r e d n je  č revo,  11D - z ad n je  črevo,  Lb D r  - us tne 
s l inavke;  JA so im aginab le  osnove,  JU pa imagina ln i obroč i (obročaste  im a

ginarne  osnove) om en jen ih  delov. - Po K ovalenskcm, iz W ebe ra

Slika 10. (zgoraj): P reob razba la rv a ln e  mišice v im aginalno (pri 
C alliphora): transfo rm ac ija  in p rira s tek  na velikosti

Po Perezu ,  iz W ebera .  a - lu rva lna  mišica s pe r i fe rn im i  velik im i je d r i  in 
mio b las t i  (Mbl) ob n j e j ;  b - l a rv a ln a  mišica j e  ra zd i fe renc i rana  j e d r a  v m no
gokra tn i  del itvi,  m iobla s ti  pa  v mito tičn i;  c - im ag ina lna  miš ična j e d ra ,  na 
s tane jo  deloma z n a d a l jn j im  raz p ad an jem  vzdolž ra zp o re jen ih  la rva ln ih  jed e r ,  
de loma pa iz j e d e r  mioblas tov,  ki so spojeni  z la rva ln im  v laknom; d - c ep l je n je  
v lo čena  v la k n a ;  c - v v la k n u  sc d i f e ren c i ra jo  p rečnoprogas te  m iof ibri le

M alpighijeve cevke ostanejo pri m uhah nespremenjene, medtem ko 
se pri kožokrilcih razkroje in iz im aginalnih osnov znova formirajo.

Mišičje. V nasprotju  s prebavno cevjo im a tu fagocitoza dosti 
večji pomen. Razen tega je  usoda mišic drugačna ne le pri različnih 
žuželkah, am pak tudi pri različnih mišicah istega osebka. P ri prim i
tivnih hetcrometabolnih žuželkah preide večina larvalnih mišic v nespre
menjenem stanju  na  imago. Letalne mišice pa se polagoma tako  
formirajo, da se ojačujejo obstoječe mišice z mioblasti.* P ri drugih

* M ioblasti so podolgovate celice, iz k a te rih  n as tan e jo  v em brionalnem  razvoju  
ske le tne  mišice. S kele tna ali soma tič na m išica sestoji iz p rečno  progastih  m išičnih 
vlaiken, k a te rih  vsako im a štev ilna  je d ra , glavno gmoto v lakna pa tvorijo  m iofibrile, 
ki im ajo sposobnost kon trakc ije , k a r  je  glavna lastnost m išičnega tkiva.
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hetero me tabolih (Neometabola) pa so spremembe na mišičju med lar- 
valno periodo, posebno proti njenemu koncu, obsežnejše in globlje. V 
osnovi enaki procesi se odvijajo na mišicah liolometabolov. Tudi pri 
teh prestopijo nekatere mišice brez spremembe iz larve v imago n. pr. 
abdom inalne vzdolžne mišice pri m etuljih, ki ohranijo še med pupalno 
periodo (v bubi) svojo aktivnost, saj nam  je znano, da buba lahko p re
m ika svoj zadek. Razen teh so tako imenovane transform acijske mišice, 
ki se na jp re j histološko razpuste  odnosno razdiferencirajo  (ta proces 
se kaže v delitvi jeder in razkrojitv i miofibril), se nato  z mioblasti 
ojačijo in nazadnje zopet histološko' diferencirajo s tem, da se znova 
form irajo m iofibrile in urede jed ra  (sl. 10). N adalje poznam o larvalne 
mišice, ki se s fagocitozo ali liocitozo popolnom a razgrade, in slednjič  
im aginable mišice, ki so povsem nove tvorbe. K zadnjim  sodijo samo
umevno vse im aginalne nožne mišice pri žuželkah, ki imajo breznoge 
ličinke.

O preobrazbi epidermisa (kože) smo že razpravljali in bi le še 
dodali, da  se pri nekih holometabolih (mnoge muhe) razkroji s fago- 
eitozo vesTarvalni epidermis in obnovi z im aginalnimi celicami, ki nasta
ja jo  v im aginalnih osnovah. Znatne pretvorbe doživi epidermis med 
izoblikovanjem im aginalnih čutnih organov: iz njenih celic nastanejo 
sestavljene oči imaga. Le pri nekaterih  mušicah ima že larva poleg 
stem at (enostavne oči larve) kompleksno oko, ki se polagoma veča. — 
Pri holometabolih im a liistogeneza im aginalnih elementov centralnega 
živčnega sistem a svoj začetek že v ličinki in jo  sprem lja bolj ali manj 
izrazita histoliza specifično larvalnih živčnih elementov. Ravno pri 
centralnem  živčnem sistemu je preustrojitev zelo pogosta, ne samo pri 
možganih, k i so p ri imagu pravilom a večji in podrobneje diferencirani 
kot pri larvi, temveč tudi pri trebušnjači, ki kaže pri imagu (n. pr. 
čebela) močnejšo koncentracijo* ganglijev.

Trahealni sislem. Pri C alliphorah zgine mnogo larvalnih trahej. 
ko fagociti razkroje njihov m atriks (to je  ostenje, ki ustreza epidermisu). 
Im aginalne traheje se izoblikujejo iz celic imaginalnih osnov, ki so 
porazdeljene ob glavnih trahealnih  deblih.

H rbina cev (srce in aorta) se pravilom a le neznatno spremeni, ne 
da bi prišlo do globl je histolize. Kri poseže s svojimi fagociti in verjetno 
s fermenti, ki jih krvne celice stvori jo, aktivno v potek metamorfoze.

Maščobno tkioo  (corpus adiposum), katerega naloga je, da dobavi 
snovi za grajenje novih tkiv med metamorfozo, tedaj vsaj deloma raz
pade s fagocitozo ali liocitozo, njegove sestavine pa fagociti raznesejo 
in vkl jučijo kot gradivo v nadaljn ji tok procesov. Im aginalno maščobno
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tkivo so tvori ali iz preostalih larvalnih maščobnih celic ali pa znova 
iz mezodermalnih elementov.

Spolne /.leze se razvijajo  progresivno in se proti koncu larvalne 
periode zvežejo z ektodermalnimi deli spolnih izvodil; nekatere žuželke 
se izležejo že z dozorelimi spolnimi žlezami, druge pa potrebujejo kot 
imagi še neko dobo, da spolno dozore (postmetabolno dozorevanje).

Kot zabubljenje je tudi izleženje imaga zvezano z levitvijo. Ovoj 
bube (kutikula bube) se razpoči največkrat na hrb tu  in imago se z 
lastno močjo izmota iz oklepa. Če leži buba v kokonu, si napravi že 
pred izleženjem s posebnimi pupalnim i organi (kaveljčki pri mnogih 
metuljih) odprtino za izhod imaga, ali pa šele ta razm ehča in razdene 
kokon. Mnoge bube, predvsem  v losu počivajoče bube mnogih m etuljev 
se pom aknejo pred  izleženjem toliko na prosto, da je olajšan izhod. 
N asprotno pa ostanejo bube, katerih imagi imajo močna grizala ali 
vkopala« (zalubniki, lesne ose, rjavi hrošči) na svojih mestih v zemlji 
ali lesu, od koder sc šele imagi prebijejo na dan. Iz bube izlezla žival 
je m ehka in ima nagubana krila. Takoj nato izloči v črevesu nakopičene 
odpadke kot motno tekočino, k i ji pravim o mekonium. Na zraku kmalu 
otrdi in razvije krila, medtem ko polni traheje z zrakom. Dokončno se 
obarva že pred izleženjem ali pa pozneje, ko otrdi. (Konec)

L ov ljen je  ro ja  z lesenim  prest rezalom. P restrezalo  je  na enem koncu 
p r itr je n o  k žrelu, na drugem  koncu p a  obešeno na poseben opornik
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O N A Š I  N E K D A N J I  T R G O V I N I  S Č E B E L A M I
A V G U S T  B U K O V E C

Nekateri čebelarji so trgovcem dobavljali tudi roje. Trgovci so jim do
stavljali opremljene transportne zabojčke s poštnimi spremnicami vred. 
Čebelarju ni bilo treba storiti nič drugega, kot vsaditi v zabojček roj do
ločene teže in pošiljko predati pošti.

Čez poletje ni bilo nobene kupčije. Prihajala pa so naročila za jesenske 
roje (suhe čebele), s katerimi SO' kako leto, ko so podrli dosti panjev, živahno 
trgovali. F. K. z Grosupljega je  pokupil v kočevskem okraju pred ajdovo 
pašo mnogo panjev, ki so bili včasih zelo medeni, posebno kadar je hoja 
medila. Postavil jih  je  še v ajdovo pašo v Stehanjo vas (kjer so žganci 
doma). Po ajdi je  vse »debele« panje podrl, čebele pa razposlal. Včasih so 
mu že suhe čebele povrnile kupnine za panje.

Tako so delali tudi drugi trgovci, ki so nakupovali 1. in 4. avgusta vsa
kega leta čebele na čebelarskih sejmih v Kranju. Na sejmih niso čebel zla
gali z voz. Kdor jih  je  hotel kupiti, je  moral vzeti vse, kolikor jih je bilo 
na vozu. Prodajalec je kupcu čebele potegnil kamorkoli, po uavudi narav
nost v ajdo. Naprodaj so postavljali bolj slabo blugo.

V zadnji tretjini preteklega stoletja so trgovci kupovali čebele tudi na 
čebelarskih sejmih na Ižanskem. Glavni sejem je bil v vasi Studenec dne
10. avgusta (na sv. Lovrenca dan), drugi, manjši pa na Veliki Šmaren. Tudi 
v bližnje vasi, n. pr. v Staje so sejemske dni prekupci navlekli po več sto 
panjev. Kolikor jih niso prodali, so jili kar tam pustili do konca ajdove paše.

Panje so dovažali iu donašali iz Želimljega, z Golega, iz Lašč, z Roba,
iz Ribnice, z Rakitne in z Blok, največ pa iz Loža. Bili so časi, ko so na
sejem navlekli več tisoč panjev. Zlagali so jih kar na zemljo v skladanico, 
vsuk čebelar zase. Slabiče so namestili spodaj, boljše panje pa zgoraj. Panji 
so bili majhni, lahki in nenavadno kratki. V njih  je bilo največkrat slabo 
blago: večinoma zanikrni prvci in drugi rojički, ki si do takrat uiso opo
mogli niti toliko, da bi s satjem zaprli panj. Starcev ni bilo vmes, pač pa 
so zašli med te lakotnike opešani izrojenci in osiroteli panji. M ino čebele 
Ložanov so bile po navadi dobre.

Posameznih panjev tudi tu ni bilo naprodaj, marveč le blago po skla- 
danicah. Dvojica panjev je  leta 1874 veljala 5 do 6 goldinarjev, leta 1875 
v začetku 5, pozneje 4 goldinarje, proti koncu sejma pa celo samo 3 gol
dinarje. Bila so pa leta, ko si dvojioo panjev lahko dobil za 2 goldinarja.

N ikjer niso pri prodaji panjev tako očitno in na debelo sleparili kakor
na ižanskih sejmih. Zato so čebelarski trgovci tam redkokdaj našli blago, 
ki bi jim ustrezalo. Največkrat so odšli s sejma hudo razočarani, ne da bi 
bili kaj kupili. Sejmi so nehali v začetku tega stoletja.

Sedaj se ozrimo nekoliko po svetu, da zvemo, kam vse je našla pot 
naša čebela. Razpošiljali so jo  prvenstveno po Evropi, izvzemši na Balkan, 
v Italijo in Španijo. Poleg večine nekdanjih avstrijskih dežel sta bili 
Nemčija in Švica najboljši odjemalki; prevzeli sta skoraj dve tretjini 
izvoženih panjev. V prekomorske dežele panjev in rojev navadno niso po
šiljali, pač pa matice. Šle so v razne države Severne in Južne Amerike, v 
Egipt in Južno Afriko, v Avstralijo in Novo Zelandijo. Kupci so se oglašali
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tudi iz Rusije, s Kavkaza in iz Indije. Pošiljke so potovale celo v Sibirijo 
prav do Vladivostoka in na Japonsko. V pošiljanju matic na velike daljave 
se je  uveljavil zlasti Jan Strgar.

Kaj vso so čebelarski trgovci izvažali? Predvsem čebelje družine v 
kranjičih, ki so jih  razpečavali pod imenom originalnih kmečkih panjev. 
Na željo kupcev so preselili (preložirali) družine iz kranjičev na 8—10 
malih satnikov, največkrat nemške normalne mere (18 X 21,5 cm) ali baden- 
ske, oziroma dunajske (21 X 24 cm). Odposlali so jih  v posebnih zabojčkih.

Trgovec Ambrožič je uvedel v trgovino tudi kranjičem podobne panje 
s premičnimi sati pravkar omenjenih mer. Odpirali so se zgoraj in z obeh 
koncev. V zadnji končnici sta bila dva dušnika, sprednja pa je  bila po
slikana. Talke panje je  oddajal tudi čebelarjem, da so vanje vsajali roje, 
ki jim jih je  potem jeseni ali pa prihodnjo pomlad odkupil. Sam je. vanje 
vsajal le drugee in tretjevcc; prvce je tako in tako razposlal.

A »ton Žnideršič je  razpošiljal tudi družine na pokončnih satih Ger- 
stungove (AŽ) mere.

Zelo živahna je bila tudi trgovina z roji. Razpošiljali so izključno 
prvce s sprasenimi maticami. Po končani aj dovi paši so začeli razpošil j ati 
>roje«, ki so jih  napravili s čebelami iz podrtih panjev.

Matice same so razpošiljali večidel zgodaj spomladi, takoj ko so čebele 
izletele, čez leto pa v glavnem le v prekomorske dežele. Odvzemali so jih 
prašilčkom, ki so jih jeseni zazimili, itn panjem slabičem (dirugcem in tre- 
tjeveem), kii o njih ni bilo upanja, da bi se čeiz čas dobro razvili.

Moramo se seznaniti še z izvoznimi cenami za matice, panje in roje.
V prvih letih izvažanja, ko še ni bilo nobene konkurence, saj sta čebele 
razpošiljala lo dva oziroma trije trgovci, so bile cene neverjetno visoke, 
pretirane. Prva dva izvoznika sta trgovala s 100% dobičkom. Da moje be
sede niso iiz trte zvite, je razvidno iz cenika, ki ga je razposlal leta 1870. 
direktor čebelarskega podjetja na Pogancih pri Novem mestu, J. Portmann, 
v imenu lastnika Franca Langerja. Naj ga bralcem podam v prepisu!

M at’e» s 100 
čebelami

Originalni Po r tm a n-  
nov panj 

s čebe lami,  
sat jem 

in medom

Roj v teži

Čas odprem e panji 
s sat jem 

in medom 7«
funta

IV»
funta

3
funte2

aprila  od 20. do 30. . . _ 11 17 _ _ _
m aja  od 1. do 15. . . . 41 10 17 6 8 —

m aja  od 16. do 31. . • 3V2 — — 5*/ss 772 9
ju n ija  od t. do 15. . . 3 — — 5 7 872
ju n ija  od 16. do 30. 3 — — 5 6* / . 8
ju li ja  od 1. do 31- • • 3 — — 4 5 772
avgusta  od 1. do 31. ■ . 2 ‘/ i — — 4 5 7
od 1. sept. do 30. okt. 2 9 16 3 4 572

1 Vse cene v go ld ina r j ih  (1 gol. 2 kroni) .  
! 1 fu n t  =  %  dkg
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Čez lota, ko je  bilo razpoši I jevalcev čebel že lepo število, so cene 
začele padati, pa ne same od sebe, marveč zaradi grde komkurcince nekaterih 
zavistnih trgovcev. Sčasoma so se na splošno nekako ustalile, čeprav ne 
na tisti višini, kakor bi bilo prav.

C e n e  «a  k r a n j i č e  so se ravnale po kakovosti. Panj I. kakovosti 
s satjem, izdelanimi do s/ 4 ali do konca, je  veljal 13 do 14 kron,* panj
11. kakovosti s satjem do polovice ali tri četrtine njegove notranjosti pa 11 do 
12 kron. Posebno močmi panji so bili za krono ali dve dražji. Tovornino 
jo moral plačati kupec. Tretjino kupnine je bilo treba poslati naprej. Pri 
naročilu 10—12 panjev so dali enega za nameček. Če je šlo za večje na
ročilo, so trgovci ceno nekoliko znižali, po navadi za 10 %. Trgovec je 
jamčil, da bodo čebele žive dospele. Ponesrečene (zadušene) pošiljke je  
moral kupec vrniti^ sicer ni dobil povračila za nastalo škodo.

D r u ž i n a  v A m b r o ž i č e v  e m p a n j n nemške normalne mere, ba- 
denske (ali dunajske) mere je stala 18 do 20 kron, kakršna je pač bila, 
p r e s e l j e n  k r a n j i č  na 8 do 10 satov omenjenih mer pa 15 do 19 kron, 
tudi po kakovosti. Teh 8 do 10 satov je  bilo sestavljenih iz satja preselje
nega kranjiča.

C e n a  d r u ž i n e  n a  7 G e r s t u  n g o v i  h s a t i h  se je  gibala mod 
35 im 42 kronami (posamezni sat pa je  stali 5—6 kiron). Ravnala se je  po 
količini zalege.

C e n a  s p o m l a d a n s k i m  troj  e m je  bila od 15. maja do 15. junija 
9 do 11 krom za kg, od 15. jun ija  do 15. ju lija  pa 8 do 10 kron s poštnino 
vred. R o j  n a  8 s a t n i k i h  nemške ali dunajske mere je  veljal 14 do 
15 kron franko. S u h e  č e b e l e  z matico so razpošiljali jeseni in računali 
za kilogram 5 kron, pri čemer je  bila vpošteta tudi poštnina.

Povprečne c e n e  iz a m a t i c e  so bile: aprila 8 kron, m aja in junija 
7 kron, ju lija  6 kron, od 15. septembra do 15. oktobra pa 4 krone, vselej 
poštnine prosto. Posebno lepe, izbrane maitice so veljale spomladi 10 kron.

Navedene cene se niso dosti spreminjale. Solidni trgovci so se jih  držali, 
pod ceno so razpečavali čebele le trgovci, k i niso bili na dobrem glasu.

O donosnosti kupčije s čebelami se je  v mojih mladih letih precej 
govorilo. Navajali so, da je  znašal k o s m a t  dobiček 35 %<, da-celo 45 %. 
Ta številka se bo marsikomu zdela precej visoka, ker smo čebelarji na
vajeni na n apni mero manjše »dobičke«. Lahko smo pa prepričani, da je  bil 
dobiček pri te j kupčiji prav lop, sicer se ne bi toliko ljudi z njo ukvarjalo 
in uganjalo take nečednosti pri kupčevanju. »Statističnih« podatkov o višini 
dobička nimamo kakopak nobenih. Omenjam pa, da mi je  nekdo izmed 
izvoznikov nekoč v dobri volji povedal, da je kako leto, ko je bil iizvoez 
posebno živahen, zaslužil več tisoč kron. Trgovina s čebelami mu je  nesla 
več kakor njegovemu očetu slovita gostilna in 50 ha veliko, vzorno oskrbo
vano posestvo.

* D a bodo m la jši čeb e larji im eli p rav ilen  po jem  o vrednosti krone, navajam  
cene za n ek a te ro  blago in zaslužek posam eznih delovnih ljud i. A jdov p itanec je  
sta l 1 krono 20 v in a rjev , točeni cvetlični m ed 2 K, vosek 3 K, satn ice 4 K 50 v, 
A Z-panj 14 K, d o b ra  ob leka 40—50 K, p rvovrstn i čevl ji 10 K, m oka 50 v inarjev , 
nioso 1 K 60 v, v rček  p iva 20 v, m ast 1 K 60v. D elavec težak je  zaslužil dnevno 
lK  60 v—2 K. kvalific iran  delavec 3 K. S tare jši učitel j je imel 80 K m esečne plače, 
začetn ik  66 K, povprečni u rad n k  160 K.
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Največ dolbička je (bilo pri prodanih rojih. Le računajmo malo! Za 
najboljšega kranjiča je  trgovec plačal največ 10 kron. Prvec iz takega 
panja je  rad tehtal 1 V»kg. Zanj je  dobil več, kakor bi bil dobil za ves 
panj, ki mu je  za nameček dal Se drugca in morda še tretjevca. Ostala sta 
mu tedaj dva roja in izrojenec, to pa le v primeru, če so se mlade matice 
srečno spražile. Pa tudi če se niso, ni imel škode, saj mu je roj vrgel toliko, 
kolikor je izdal za plemenjak.

Utegnil bi kdo vprašati, kako to, da so visi vodilni čebelarski trgovci 
z izjemo Jana Strgarja in mojega zgoraj omenjenega izvcstitelja navzlic 
dobrim zaslužkom navsezadnje gospodarsko propadli. Pri polomu tvrdke 
Rothschiitz je  izgubil svoje znatno premoženje celo njegov uslužbenec 
Alojzij Toman (t leta 1922.), ki je bil duša podjetja celili 54 let. Vsi ti 
polomi niso bili v nikakršni zvezi s trgovino, marveč so bili posledica 
razmer, ki jih je  ustvaril čas in spremenjene družinske razmere lastnikov 
tvrdk.

O o b s e g u  n a š e  t r g o v i n e  s č e b e l a m i  nimaimo zanesi j i vili po
datkov, ki bi zajemali v s e  v r s t e  izvoznega blaga: panje, roje in matice. 
Na razpolago so nam samo dobri statistični podatki o izvozu panjev s 
čebelami v posameznih letih od 1893 do 1902. Te podatke je statistični urad 
prejel od ravnateljstev železnic. Najdemo jih v brošuri »Zur Statistik der 
Bienenzucht in Österreich (slov.: Prispevki k statistiki avstrijskega čebe
larstva, Dunaj 1903, posebni odtis iz mesečnika Statistische Monatsschrift). 
Na njihovi podlagi sem sestavil naslednjo razpredelnico.

Izvoženi panji

Leto
Teža  v kg

Število pan jev  po 
povprečn i  teži V rednost  

v kronah

V rednost  enega panja  
v k ronah 

pri povprečni teži

9 kg 10 k* 9 kK | 10

1893 4 0 .8 0 0 4 .5 3 3 4 .0 8 0 3 3 0 . 0 0 0 2 1 4 ,6 0 ’ 16 ,— 3

1894 5 5 .6 0 0 6 177 5 .5 6 0 3 9 0 . 0 0 0 12 ,60 1 4 , -

1895 5 4 .9 0 0 6 .1 0 0 5 .4 9 0 3 8 0 .0 0 0 12,10 13 ,80

1896 3 8 .1 0 0 4 .2 3 3 3 .8 1 0 2 7 0 . 0 0 0 12,70 14 ,—

1897 4 4 .8 0 0 4 .9 7 7 4 .4 8 0 6 3 0 .0 0 0 12 ,60 14 ,10

1898 6 4 .0 0 0 7.111 6 .4 0 0 8 7 0 . 0 0 0 12,20 15,60

1899 4 7 .3 0 0 5 .255 4  7 3 0 6 6 0 .0 0 0 12 ,60 13,95

1900 5 9 .5 0 0 6.611 5 .9 5 0 8 3 0 . 0 0 0 12 ,50 13 ,90

1901 4 9 .5 0 0 5 .5 0 0 4 .9 5 0 6 9 0 .0 0 0 12,50 13 ,90

1902 5 7 .3 0 0 6 .3 6 6 5 .7 3 0 8 0 0 .0 0 0 12 ,70 13 ,90

V s o ta 5 1 1 . 8 0 0 ' 56 .861 5 1 .1 8 0 7 . 2 2 0 .0 0 0 4

1 V vsoti 
j lo to  1893— 

vsote  pri

j r  upoš tevan  tudi malenkostn i  izvoz iz O g rsk e  {letno 10—15 p an jev ) .  8 Vrednost zn 
-1896 j e  navedena  v go ld ina r j ih .  3 Vrednost  zn  prva  š t i r i  le ta  je  i z rač u n an a  v k ronah ,  
s to t inkah  k ron  pa  zaokrožene.  * V skupni  vsot i so upoš tevana  vsa le ta  v k ronah .
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Razpredelnica prinaša podatke po letih samo za skupno težo izvoženih 
panjev v kilogramih in vrednost za skupno težo panjev, deloma v goldinar
jih (za prva štiri leta), deloma v kronah. Da bi dognal vsaj približno število 
izvoženih panjev, sem delil njihovo skupno težo z 10, kolikor lahko vzamemo 
za povprečno težo izvoženega panja. Na tej podlagi bi bila prodajna vred
nost enega panja približno 14 kron, kar ustreza dejanski prodajni ceni 
kranjiča 1. kakovosti. Ker se mi pa zdi ta številka nekoliko previsoka, bi 
bilo morda bolj prav, če bi vzel za povprečno težo panja 9 kg, kar tudi 
nekateri naši strokovnjaki zagovarjajo. V tem primeru bi bila prodajna 
vrednost enega panja približno 12.60 kron.

Iz razpredelnice je  tudi lepo razvidno, kako zelo je kolebala količina 
izvoženih panjev v posameznih letih. Le prim erjajte zadevne številke za 
leta 1893 in 1896 s številkami za leta 1898 in 1900! Gre za razliko več tisoč 
panjev!

Poleg podatkov, zbranih v gornji razpredelnici, so nam na razpolago 
še nekateri drugi. SC navaja leta 1904, da je tvrdka Ambrožič razposlala 
od leta 1872 do 1904 blizu 40.000 panjev. O istem trgovcu pravi A. Alfonsus 
v svoji zgoraj omenjeni brošuri (str. 37), da je razposlal od leta 1871. do 1909. 
okoli 60.000 panjev. Po podatkih v SC je  znašal Ambrožičev povprečni letni 
izvoz 1250 panjev, po Alfonsusovi navedbi pa 1600. Številka, ki jo je  na
vedel urednik SC, se opira na podatke, ki mu jih je dala na razpolago 
Ainbrožičeva vdova ob smrti svojega moža. Brez dvoma ustrezajo resnici. 
Tudi Alfonsusova številka je stvarna.

Drugi naš takratni trgovec Rothschiitz navaja v svoji že omenjeni kn ji
žici, da je  njegova tvrdka razposlala leta 1890. okoli 1200 panjev s pre
mičnim satjem in 1400 kranjičev, skupno tedaj 2600 panjev. Nobenega 
dvoma ni, da sta ti dve številki pretirani, reklamni, zlasti tista za part j e 
s premičnim satjem. Ta tvrdka je bila omenjenega leta glede količine 
izvoza čebel že daleč za Ambrožičem, navaja pa dvakrat toliko panjev 
kakor so jih navedli za Ambrožiča.

V dopolnilu knjige »Zgodovina (avstrijskega) kmetijstva in gozdarstva 
1848—1898«, ki je  izšla leta 1901 na Dunaju, je  bil objavljen članek »Kranj
ska bučela« izpod peresa Jožefa Križaja v Ljubljani.* Na str. 199 piše: 
»Napredujoče izvažanje kranjskih b u č e l... dokazujejo najbolje statistični 
podatki. V zadnijih 15 letih >se je  razposlalo na leto po 9—11.000 kolijev 
(pošiljk op. pis.) bučel; leta 1890 je doseglo razpošiljanje s številko 17.000 
svoj vrhunec.

Katera leta so upoštevana v »zadnjih 15 letih«, mi popolnoma jasno: 
bržkone lota od 1890 nazaj. Tudi nii znan izvor statističnih podatkov, (ki jih 
Križaj navaja, Zato ne morem presoditi, koliko jim  gre vera.

Ne morem si misliti, da bi bilo pod to številko mišljeno kaj drugega 
kakor celotni izvoz vseh kranjskih in morda tudi koroških razpošiljavce ; 
čebel.

Glede količine izvoza rojev in matic manjkajo sleherni podatki. Avstrij
ski statistični urad ni prejemal od poštnih ravnateljstev nikakih takih

* Jožef K rižaj je  eebelaril na v rtu  p r i  svoji hiši na P o ljansk i cesti, ki se drži 
znane Rdeče hiše. Bil je  dolgo let občinski sve tn ik . Čebel a r il je  večinom a v km eč
kih pan jih . Svojo hišo je  zapustil m estni občini lju b ljan sk i.
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poročil. Zato mi ne preostaja drugega, kakor da ocenim ta tlel izvoiza po 
lastnem preudarku, ne da bi pri tem segal po številke — v oblake. Po 
mojem bi bilo nekako prav, če rečem, da smo rojev izvozili precej več 
kakor panjev. Spomladanskim rojem moramo namreč prišteti še jesenske 
pošiljke suhih čebel.

Kaj pa izvoz matic? Tudi o tem ni nobenih podatkov. Samo to vemo, 
da so vsi trije ali štirje glavtni izvozniki, Ambrožič, Rothschütz, Strgar in 
E. Jeglič razposlali letno po več sto matic. Prva dva sta jiih »vzrejala« na 
preprost način, to mi je  dobro znano. Roje z mladimi maticami sta razdelila 
na majhne prašilčke in jih naselila v painjičkih na štiri, pet satov. Ko se 
je  matica «prašila in satje dobro zalegla, je  šla na pot, prašilček pa si je  
moral izpod redi t i novo. Največ matic je  vzredil in razposlal Strgar, zlasti 
po prvi svetovni vojni. Imel je svojo prašiIno postajo in je  matice vzrejal 
po sodobnih načelih. (Dalje v prihodnjem letniku)

K E M O T E R A P I J A  P R S i CAVOSTI
II.  II I R S C  II F E L D E R

Leta 1952 oziroma leta 1953 se je začelo novo razdobje v zatiranju 
pršice. Drug za drugim so izdali Kaeser (1952) v  Freiburgu delakan, Koch 
(1952) v Belgiji PK ter Gubler in njegovi sodelavci (1953) v Švici folbeksne 
lističe. Sestav delakana ni znan, vsebuje pa več različnih na pršice delujočih 
snovi, PK in folbeks.spadata k skupini paraklorfenilov. Medtem je  Bailey 
(1955) dokazal, da delujejo dobro na pršice še druge snovi te skupine, n . pr. 
ovotran. Saj je bilo naravno, da so začeli preizkušati pri pršici Acarapis 
Woodi snovi, ki jih  na splošno uporabljajo za zatiranje pršic, n. pr. rdečega 
pajka. PK in folbeks imata specifično a k a r i c i  d n i  z n a č a j  in sta zaradi 
tega za čebele in zalego tudi pri višji dozi vseskozi neškodljiva, kar je  
Bailey ponovno dokazal.

Naslednja izvajanja naj bi torej veljala tudi za PK, čeprav bomo v 
glavnem govorili le o folbeksn. To tembolj, ker uporabljajo sedaj PK prav 
tako v obliki lističev kakor folbeks in se je  celo zdravljenje raztegnilo na 
osemkratno doziranje.

Kot je  to že navada, smo učinek delakana, PK-ja in folbeksa na čebeljo 
pršico preizkusili najprej v laboratorijih. Pršice Acarapis woodi smo žive 
izločili iz čebeljih vzdušnic in jih napuha] i s parami posameznih sredstev. 
Učinek je  bil resnično prepričljiv. Že po kratkem času, pri delakanu celo 
skoraj takoj, so postale pršice hrome in se tudi kasneje niso opomogle. 
Omembe vredno je še to, da so param najprej podlegali samci, nato mlade 
samice brez jajčec in šele nazadnje oplojene samice, ki so očitno odpornejše.

Te ugotovitve je  potrdil Sachs (1954), ki je v širšem obsegu preizkušal 
delovanje delakana in folbeksa.5 Ukvarjal se je predvsem z važnim vpra
šanjem, ali sta ti dve sredstvi s t a n o v i t n i  i n k a k o  d o l g o  u č i n k u 

5 A vtor se zah v a lju je  dr. Sachsu iz H ohenheim a, ki mu je  dal na razpolago 
delom a še neo b jav ljen e  podatke. (Opomba avtorja.)
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j c t a. Delakuii je  že po 20 minutah odrekel. Zato mu kljub njegovi visoki 
začetni strupenosti ne moremo pripisovati trajnega učinka. Medtem pa je 
pod enakimi pogoji pokazal folbeks dokajšnjo stanovitnost, kar je jasno 
razvidno iz naslednjih številk:

po dim ljenju ................................pršice so poginile v 13,5 minutah
po 2 t e d n i h .................................... pršice so poginile v 14 miinutah
po 4 t e d n i h ....................................pršice so poginile v 17 minutah
po 6 t e d n i h ....................................pršice so poginile v 17 minutah

Še čez četrt leta ni bil učinek dosti manjši. Akaricidni učinek sredstva se je 
pokazal tudi pri čebelah, ki jih  je  Sachs nadimil s folboksom in potem vtak
nil v kletko. Pršice na čebelah so celo prej poginile kakor tiste, ki so se 
prosto gibale, najbrž zaradi tega, ker so čebelje dlačice sredstvo zadržale 
in so prišle pršice tako z njim v ožji dotik.

Z enako metodiko je  mogel Sachs dokazati, da je  sredstvo* pri čebeljih 
družinah na prostem učinkovalo le 8—14 dni. Temu je morda vzrok večja 
zaposlitev in pogostne j še izletavanje. Toda to je dovolj, da so čebele kolikor 
toliko varne pred ponovno infekcijo.

Pri poskusni uporabi sredstev v pršičavih čebelnjakih smo sc tega na
vodila držali, odnosno smo ga pri delakanu prekoračili, ko smo takrat 
5-krat zdravili v 4 tednih. Kasnejša preiskava pa nas ni zadovoljila. Res je 
bilo število ubitih pršic v vseh primerih zelo veliko. Bilo pa jih je  še vedno 
nekaj živih, tako da bi dalje širile okužbo v čebeljih družinah. Pri zimskih 
mrtvicah iz poskusnih družin smo odkrili, kar je  naravno, še vedno nekaj 
pršičavih čebel. Preizkuse z delakanom in PK smo napravili leta 1052. Ta
krat pri naknadni preiskavi nisem pazil še posebej na to, v kakšnih okoli
ščinah smo v trahejah našli žive pršice.

Pri kasnejši poskusni uporabi folbeksa v večjem, močno okuženem če
belnjaku s 60 panji, smo se tudi ravnali po že tedaj veljavnih predpisih in 
zdravili družine 5-krat v 4 tednih. Dan po zdravljenju smo panjem odvzeli 
večje število čebel in jih pregledali, če imajo še žive pršice. Čeravno smo 
med 198 napadenimi vzdušnicami našli v 164 samo usmrčene pršice, so bile 
v 34 trahejah še žive pršice, in sicer do 8 v posamezni vzdušnici. Tudi to je 
bila ugotovitev, s katero se nismo mogli zadovoljiti. Pri preiskavi napadenih 
triih e j pa smo sedaj palzili zlasti na to, v kakšnih okoliščinah so bile žive 
pršice. Kakor J o r d a n  smo namreč pri precejšnjih poskusih ugotovili često 
zatrpanost vzdušničnega vhoda odnosno stranskih vej. V 22 primerih se je 
pokazalo pri čebelah, ki smo jih  zdravili s folbeksom in smo v njih našli še 
žive pršice, da je bil vhod z njimi gosto zaseden in bi sredstvo komaj moglo 
skozi. V 9 primerih so pršice, delno samice tik pred odlaganjem jajčec, pro
drle v tanjše razrastke vzdušnic in jih  tako zaprle, da so vse pršice za njimi 
ostale pri življenju, ker jih folbeksove pare očitno- niso mogle doseči.

Ker pa žive poleti čebele kvečjemu 6 tednov, se morajo tiste, ki imajo 
tako ali tako zatrpane traheje, v tem času same izločiti iz družin. Če torej 
ne zdravimo s folbeksovimi pivniki 5-krat v 4 tednih, temveč 8-krat v 7
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tednih, hi morali pravzaprav ,pr:iii k boljšim rezultatom. Jo bi moglo veljati 
tudi za druga zatiral na sredstva.

To povsem miselno pridobljeno spoznanje smo takrat v tistem čebel
njaku praktično preiskusili. Preiskava odvzetih vzorcev pa je dala sedaj 
zadovoljivo sliko. Čeprav smo preiskali večje število čebel, smo- našli le 8 
pršičavih vzdušnie, in še v teh so bile pršice mrtve.

Medtem so tudi v Švici prišli do spoznanja, da j i i  dovolj 5 zdravljenj 
v 4 tednih. Novi folbeksov letak je  zato priporočal 8 zdravljenj v 7 tednih. 
Pozimi leta 1954-55 smo v našem poskusnem čebelnjaku odvzeli in preiskali 
vse zimske mrtvice. Rezultat je bil negativen. Leta 1955-56 je  »Bavarski de
želni zavod za zatiranje živalskih kužnih bolezni« v Schleissheimu preiskal 
vzorce iz tega čebelnjaka in prav tako ni našel pršic. To' dokazuje, da je 
vestno zdravljenje s folbeksom lahko zares učinkovito.

Namerno sem preiskave nekoliko podrobneje opisal, želel pa bi še na 
nekaj opozoriti. V našem poskusnem čebelnjaku smo imeli posla z močno oku
ženimi čebelami, saj je pozimi 1955-54 zaradi pršičavosti odmrlo 16 družim. 
Zaradi tega je  bilo verjetno število zatrpanih vzdušnie posebno visoko. Pri 
manj napadenih družinah bi morda bilo to število manjše in bi zato lahko 
shajali še z manjšim številom zdravljenj. Načelno pa moramo vedno raču
nati s hujšo zatrpanostjo trahej in sc moramo odločiti za dolgotrajnejše 
zdravljenje. Iz tega vzroka se tudi ne morem povsem strinjati z nekaterimi 
nazori dr. ßaileya (1949). Ta meni, da lahko zavremo v ugodnih vremenskih 
razmerah infekcijo že z enkratnim zdravljenjem, kar najbrž drži. Toda na- 
ziranju, da zadostujeta za njeno izločitev dve zdravljenji, se naša opazo
vanja odločno protivijo. Acarapis Wood! hočemo po možnosti iztrebiti vsaj 
v nekaterih področjih. Meni sc zdi to povsem mogoče, zlasti zaradi tega, ker 
nam ni do sedaj ničesar znanega, da bi imela ta pršica kakšen naravni 
rezervoar morda v osah, čmrljih, muhah itd. Tudi če bi zares kje bil ne
znani rezervoar pršice, bi s te strani komaj mogli pričakovati novih infekcij 
med čebelami. Kot sem že v prejšnjih preiskavah o biologiji tega zajedavca 
pokazal, je  pršici potreben tesen dotik med starim in novim gostiteljem, 
dotik pa bi komaj zadostoval pri morebitnem priložnostnem srečanju na 
cvetih.

Vprašanje, če bi lalvko morda kako drugače zmanjšali število zdrav
ljenj, ostane odprto. Začeli smo z ustreznimi poskusi. Hočemo pa počakati, 
kakšen bo uspeh preiskave zimskih mrtvic. Vsekakor ne verjamem, da bomo 
kdaj našli sredstvo, ki ne bi pri enkratni uporabi odpovedalo, to pa zaradi 
povsem mehanične zapreke, t. j. zaradi trahej, zatrpanih s pršicami.

Po dobrih skušnjah zlasti v Švici, Wiirttcnbergu in našem poskusnem 
čebelnjaku smo na Bavarskem največ uporabljali folboksove lističe. Sred
stvo jo bilo letos uradno priznano in, kot cenimo, so čebelarji potrošili kakih 
150.(XK) lističev. Znana pa sta dva primera zdravljenja, pri katerih sta se 
družini zadušili. V prvem primeru je bila družina pomotoma zaprta 6 ur.
V tein času pa bi sc utegnila zadušiti, tudi če bi je ne dimili s folbeksovimi 
lističi.V drugem primeru je  bila družina tako živalna, da niso našli prostora 
za folbeksov listič in so ga obesili v malo odprtinico v izdelanem gradil nem
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satniku. Pri nekem dobro nadzorovanem zdravljenju nad 1500 družin so 
javili izgubo 8 matic (0,4%). Imeli pa smo nosemavo leto, tako da bi tudi 
brez zdravljenja, s folbcsom bilo treba računati z izgubo nekaj matic.

S folbeksom začnemo zdraviti spomladi šele potem, ko imajo čebele p ri
ložnost, da nekaj dni izletavajo in matice že dobro zalegajo. Po poročilu 
Sachsa se luhko zgodi, da zadušijo čebele matico, če začnemo prezgodaj s 
prvim zdravljenjem. Zdravimo pri zaprtih žrelih. Če ne delamo prav mirno, 
začno čebele, ko pritrjujem o listič v panj, izleta vati. Te čebele sem brez 
usmiljenja strl, kajti vsaka od njih mora biti zdravljena.

Doza zdravilne snovi je  pri folbcksoviih pivnikih vedno enaka. V tem 
je  njihova prednost pred gorčičnimi pripravki, katerih izhlapevanje je od
visno, kot smo zgoraj omenili, od mnogih činiteljev, prav tako tudi pred 
pripravki, ki jih puhamo iz Dathejeve pipe odnosno kadilnika po volji 
v panj.

Ugotovimo naj naposled še to, da dimljenje podžiga čebele k p r i d 
n o s t i  i n  m a t i c o  k b o l j š e m u  za  l e g a n j u ,  kar opažamo tudi pr' 
drugih sredstvih za zatiranje pršice. Zato hoče del naših čebelarjev spo
mladi na ta način družiti, ne da bi bili zaradi pršičavosti družin k teinu pri
siljeni.

Nazadnje naj še povem, kakšen je bil končni izid zdravljenja s fol
beksom že pri prej omenjenem poskusu s preko 1500 družinami. Uspeh ni 
bil 100%;. Tega pa očitno ni bilo krivo sredstvo, temveč druge pom anjklji
vosti.

Po vsem tem se mi zdi, da je  zatiranje pršičavosti rešen problem. Vem 
pa, da imajo posamezne dežele za zatiranje pršice posebne čebelarske stro
kovnjake, čebelarske inšpektorje ali čebelarske bolezenske izvedence. To 
je  idealno. S1 ub izšolanih sodelavcev mnogo laže obvlada vse težave kakor 
samo nekaj, čeprav še tako prizadevnih ljudi. To velja tudi za ugotavljanje 
pršičavosti v posameznih čebelnjakih. Mnogo je  sicer čebelarjev, ki svoje 
družine dobro opazujejo in zato kmalu bolezen odkrijejo. So pa žal tudi 
taki, ki ali ničesar ne vidijo ali pa iz nepojasnjenih vzrokov nočejo ničesar 
videti. Na Bavarskem in menda tudi v mnogih drugh deželah glede tega 
nismo v ugodnem položaju. Kljub bolezenskemu prispevku, ki ga plačujemo 
na panj, nimamo dovolj finančnih sredstev, da bi nagrajevali strokovnjake. 
Zato smo ubrali drugo pot. Ko strokovnjak pouči čebelarja, kako je treba 
zdraviti, ga prepusti samemu sebi. Le priložnostno ga nadzoruje. Če v 
kakem področju ugotovimo pri naslednji preiskavi še pršico, prevzame 
zdravljenje strokovnjak. Če v drugih zahodno nemških deželah po zdrav
ljenju  najdejo pri preiskavi v naslednjem letu znova pršice, čebelnjake za- 
žveplajo. To je  kru t ukrep, ki pa navsezadnje le dovede do boljšega so
delovanja med čebelarji. Čeprav bi bili vseskozi zaželeni enotni predpisi 
pri zatiranju pršice, pa kaže že gornji primer, da tega ni bilo mogoče doseči. 
Vse preveč so različni zakonski predpisi v posameznih deželah, pašne raz
mere in individualna naziranja čebelarjev.

Z av to rjev im  dovoljen jem  prevedel ing. J. R ihar
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Č E B E L A R S K A  N A V O D I L A
E F  E  R

Z dopolnitvijo zimskih zalog, izpraznj ciljem niedišč in zapaženjem pa
njev, skratka z zazimljenjem, smo končali zadnja opravila pri čebelah in 
s teni stopili v novo čebelarsko loto. Za čebele je  nastopila večmesečna doba 
zimskega mirovanja. Stisnile so se v gručo, sredi nje, k jer je najtopleje, pa 
prezimuje matica. Navidezno nepremična gruča se skozi vso zimo neopazno 
giblje in premika za hrano.

Pomanjkanje hrane prepreči čebelar že jeseni, ko poskrbi za zadostne 
zimske zaloge. Prikrito ropam j o v kasni jeseni pa lahko občutno skrči le 
zaloge in bridko presenečenje ni izključeno. Pa tudi v milih zimah, ko ni 
gruča čebel tako tesno strnjena in je  v panju več gibanja, je  poraba hrame 
večja, prav tako kot pri pogostnih spremembah mraza in toplote. Toploto 
v panju vzdržujejo čebele z uživanjem lvrane. Da pa ne uhaja toplota iz 
panja, moraš le-te dobro odeti in zapaziti. Tako preprečiš kolikor toliko 
tudi močenje panjev. Na mrzlih površinah v panju se nabirajo vodni hlapi 
in zgoščujejo v kapljice. Zaradi tega se pojavlja plesen na satju, slanini call 
in stenah, pa tudi zrak se lahko usmradi.

Čist zrak prihaja v panj skozi žrelo. To naj bo popolnoma odprto ali 
kvečjemu zaslonjeno s kovinsko zapornico, da ne vdre v panj kaka rovka.

Če družina pozimi osiroti, čebele otožno šume in vznemirjajo še sosednje 
družine. Prav tako šume tudi žejne čebele. Žejo jim utolaži mokra krpa 
na matični rešetki.

Pri vznemirjanju, ki traja dalje časa, se zimske zaloge po nepotrebnem 
zmanjšujejo, čebelo si pa preobremenjujejo črevesje. Ker se zaradi mraza 
ne morejo znebiti blata zunaj, store to kar v panju — družina oboli za 
grižo, ki jo po navadi tudi ugonobi, ker ji je pozimi dokaj težko pomagati. 
Zato prisluškuj večkrat pri žrelih, da že po šumenju spoznaš razpoloženje 
družine. Če katera močno šumi, odstrani sprednjo zagozdo in potegni iz 
panja lepenko! Po znakih na njej boš najlaže spoznal, kaj se v notranjosti 
dogaja. Beli sladkorni kristalčki te  opozore na žejo čebel, mrtva matica 
med drobirjem pa na osirotel ost. Mrtvice z iztegnjenimi rilčki so izstradane 
čebele, iizmetana zalega pa pomeni lakoto, prelila jen j c ali celo bolezen. 
Blatni madeži ti naznanjajo grižo, kupi mrtvic pa, da je družina prestala 
zemeljsko trpljenje. Opazuj pa tudi čebele same! Če sede lik za okencem, 
gre z živežem h kraju.

Zunanji vplivi, zaradi katerih se vznemirjajo družine, so še številnejši 
kot pravkar naštete motnje v panju. Prihajajo lahko od ljudi, živali, vetra, 
sonca, snega, ledu, itd. Čebele občutijo takoj vsak tresljaj, planejo na hrano 
in se dolgo ne pomirijo. Opazili pa so, da se čebele sčasoma privadijo na 
ropot, ki se ponavlja nekako ritmično, kot 11. pr. ob železniških progah, 
k je r vozijo stalno vlaki in tresejo tla daleč naokoli.

Čebele vznemirja pozimi predvsem nepreviden čebelar ali njegovi so
rodniki, če brez potrebe štorkljajo in brk lja jo  v čebelnjaku ali v njegovi 
neposredni bližini. Vstopaj v čebelnjak le, kadar je  potrebno, in še tedaj 
čim tiše! Namaži že jeseni ključavnice im tečaje pni vratih, da ne bodo
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šlkripala in cvilila. Preganjaj kokoši, da ne 'bodo brskale pred čebelnjakom 
in obmetavale s prstjo ali peskom spodnje vrste panjev.

Silnicam postavi krmilnice, na vsako stran čebelnjaka pa obesi na vrvi
cah zamaške, v katere si zabodel nekoliko kurjih  peres; ite vetrnice, ki jih 
zazi bije vsak vetrič, takoj preženejo plašne ptice. Še hol j c je, če zavaruješ 
sprednjo stran čebelnjaka z mrežo, ki jim zapre pot do pročelja panjev.

Občutno vznemirjajo čebele miši, k i se naselijo v čebelnjaku zlasti 
tedaj, če si tam shranil kaj užitnega. Nič bolje se ne obnaša mačka, ki lovi 
in preganja miši, medtem ko jih pasti ali zastrupljeno žiito (Zclrio zrna) 
ugonobi' neslišno. Najnevarnejša pa je  rovka, če sc zavleče v kak panj, saj 
uniči največkrat vso družino.

Vznemirja lahko tudi veter, ki pilm v panj skozi žrelo ali loputa s kako 
oknico, slabo pritrjeno desko ali drevesno vejo. Poskrbi pravi čas, da se 
kaj takega ne bo dogajalo. Dvojno dno, ki ga jeseni vložiš pod sate, pre
preči neposredno pihanje vetra v panj.

Sonce kaj rado izvabi s svojinii toplimi žarki čebele v mrzlo zimsko 
naravo in neizogibno smrt. Temu se izogneš z zasenčenjem žrel, pazi pa, 
da ne zapreš dostopa zraku. Prezimovanje pri zaprtem žrelu je umestno 
le tedaj, če vsak čais lahko nadziraš svoj čebelnjak in žrelii takoj odpreš, 
kakor hitro je  zunaj dovolj toplo.

Sneg je  bil že marsikateri čebelici prezgodnji grob. Če pričakuješ, da 
bodo čebele izletavale, ker je  v senci celih 10" C, v zraku pa topel diilh 
pomladi, potem odkidaj sneg izpred čebelnjaka in s strehe, po preostalem 
snegu pa potresi pepel, seneni drobir, oblance, šotni prah ali kako drugo 
podobno snov, da se spočijejo od letenja utrujene čebelice.

Led v žrelu panjev, zlaisti tistih, ki zelo močijo, prepreči svežemu zraku 
dostop v notranjost. Odstrani ga z nožem i:n izbrskaj s kosom zakrivljene 
žice morebitne mrtvice, ki so žrelo zamašile. Zrak mora neovirano v panj, 
prav tako pa tudi čefbele iz panja.

Pozimi je  dovolj časa za razna popravila, zlaisti panjev in orodja. Stare 
in črvive satnike izloči iz obrata, prireži letvice in zbij nove satnike! Preglej 
in sortiraj satje; vise staro, črno in pokvarjeno prekuhaj, prav tako pa tudi 
voščine, ki so se ti nabrale med letom. Iz dobljenega voska si vliij nove 
satn.ice, če imaš priprave za to; sicer pa zamenjaj vosek za izdelane satnice 
pri svojem čebelarskem društvu ali pni Modeksu v Ljubljani; to stori čim- 
prej, kajti spomladi je  navadno stiska za satnice. Brezhibno satje shrani 
v omari, suhi kleti ali na prepihu na podstrešju, k je r je  sedaj varno pred 
voščenimi veščami, a zahteva več pozornosti. V zgodnji in topli pomladi 
ga je  treba žveplati vsaj vsakih 14 dni.

Iz morebitnih medenih presežkov skuhaj medico po enem ali drugem 
preskušenem navodilu, ki jih poišči v starejših letnikih Slov. Čebelarja 
ali v kaki čebelarski knjigi (n. pr. v Lakmayerjevem Umnem čebelarju).

Ne pozabi obiskovati čebelarskih predavanj in sestankov. S tem in z 
branjem strokovnih listov si boš dokaj razširil čebelarsko obzorje. Pomni, 
da nikdar ne vemo vsega in se učimo do smrti. Posameznih številk zadnjega 
letnika Slov. Čebelarja ne zavrzi, ampalk jih  daj vezati, s čimer bo tvoja 
čebelarska knjižnica obogatela zopet za eno knjigo. Vedi, da je  knjigo 
človeku najboljša prijateljica! Če hočeš čebele dobro opravljati, moraš
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poznati njih življenje, pa tudi zakone, ki vladajo v čebelji družini in v 
prirodi sploh. Razmišljaj o pojavih, na katere si naletel meti letom pri delu 
v svojem čebelnjaku i,n si jih  skušaj pojasniti! Ce sam tega ne zmoreš, 
išči pojasnila v knjigah ali pri starejših čebelarjih!

In še tole! Omisli si za novo čebel a.sik o leto beležnico, v katero boš 
zapisoval vse, kar se tiče tvojega čebelarjenja. Verjemi, da ti bo taka 
beležnica še čez leta drag spomin.

Ako so bila -moja čebelarska navodila senu ter t ja  pomanjkljiva, jih 
dopolni, dragi čebelar, s podatki iiz prejšnjih letnikov Slovenskega Čebe
larja! Pisal sem jih za začetnike, da bi jih navajal k pravilnemu čebelar
jenju, deloma pa tudi za napredne čebelarje, da bi jih  sproti opozarjal, 
kaj je  treba v tem ali onem času pri čebelah napraviti. Upam, da sem 
ustregel enim kakor drugim. S tem zaključujem letošnja navodila in želim 
vsem čebelarjem srečno, veselo in medeno novo leto.

i z  z a p i s k o v  Če b e l a r s k e g a  p r i t e p e n c a
P A  S E T O V  J A N E Z

VI.
Nova »pasišča« — Komarji, k o m arji!... — Klavrna Lika.

Kam sedaj?! V Prekmurje? Za tja je  prepozno, akacijo bi ujeli za rep, 
če bo rep sploh medil. V Liko? Za tja  je prezgodaj. Iz zadrege nam je 
pomagal čebelarski 'znanec, (ki nam je  priporočil nov teren iin ga preskrbel. 
Cim bolj pa smo se bližali novi, »obljubljeni deželi«, tem bolj nam je srce 
lezlo v hlače. Tu da bi moglo kaj mediti?! tem nepreglednem gozdnem 
močvirju, k je r je  z obeh strani proge segala lena, temnorjava smrdljiva 
voda meter visoko v drevesna debla, kamorkoli je neslo o k o ... Malodušnost 
je  bila tolikšna, da je  le za mišjo dlaiko manjkalo, pa bi jo z naslednjim 
vlalkom z muhami vred pobrisali domov v belo Ljubljano. Nazadnje smo 
se pa le vdali v usodo. Vlak je  obstal im se znebil zadnjega dela kampainije: 
Guisitelna in mene; Foigel, Tonček in General pa so rinili dalje.

Čudna dežela! Sam igozd . . .  gozd . . .  in m očvirje. . .  Mala suha jasa pod 
progo je  ikalkor otočelk sredi morja. To je  edino mesto, kamor moremo 
zložiti svoj »zaklad«. Toda med progo in otočkom je  globok, strm jarek 
z dvomljivo brvjo pri dnu. Od naših vaigonov je  čez tri »gilajze« in tisti 
prekleti »graben« do stojišča več ko petdeset korakov, panjev skoraj trikrat 
toliko, delavca za pomoč pa nobenega! Toda bila je  že visoka ura, sonce 
je žgalo kot na tekmovanju in za premišljevali je ni bilo časa, kajti v 
panjih je  bučalo kot ob Niagari. Nenavadno nam je  v tej vročini teknil 
mrzel tuš, s katerim nas je  poškropil sam »angel varuh« v obliki železni
čarja, ki jo  je  priniahal po progi in nas ljubko ogovoril: »Ma šta ste doveli 
pčole ovamo?! Tu opšte nema nista! Baš su jučer trojica pčelara odvukli 
svoje mu ve odavde!«

Tuš je  bil tako silen, da sem. nehote oblelkel dežni plašč in se pokril 
s klafeto. Že naslednji hip pa je  z mrzlim valom butnil v glavo vročinski
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in me spravil v besnilo. Pogralb.il som podlogo čebelnjaka in zdirjal z njo 
na otoček. To je  sprožilo ogorčimo tekmo med menoj in Gustelnom in v 
potokih znoja so bili najini »lilevi« kmalu nared za sprejem panjev, ki sva 
j ib začela eksportirati čez »glajze in jarke«. To je  vražja »zabava«! Pri 
prvih še nekako gre, ko pa te takole deseti zajaše iza tilnik in se ti zareže 
z ostrim robom v živo meso, vidiš viso vesoljno astronomijo, preden ga 
odložiš v skladovnico. Toda to je  šele slaba četrtina teli prekletih kišt! 
Stisniti moraš zobe, da ti vsa glava škriplje, če hočeš zdržati do konca. 
Zato toplo priporočam vsem čebelarjem, ki nimajo več lastnih zob in ki 
kainijo voziti muhe na daljne paše, da si omislijo močno umetno zobovje.

Cez tri tedne po selitvi sem prvič obiska] svojo »ekonomijo v močvirju*. 
Najbolj so me zanimali »narejenci«, ki sem jih  »sklamfal« ob naselitvi na 
otoku. Čebelar ob takih pregledih kaj rad gustira, zato sem najprej po
gledal spredaj na brade. Izletna žrela so mi črna in prazna zlobno mežikala 
v brk. S tresočimi rokami sem odklenil čebelnjak in prislanjal uho na 
vratca prašilčkoV. Povsod je vladala grobna tišina kot ob enominutnem 
molku za velikim poveljnikom na žalni seji sindikata. Odprem prvi pa- 
njiček: — nik jer žive duše! Del stanovalcev je  šlo v Ameriko (v panje 
z boljšim standardom), drugi del pa po gobe. Podobno tihožitje jc  bilo 
v drugih treh panjičkih z narejenci. V izpraznjene kvartirje so se brciz 
stanovanjske odločbe vselile brezdomne in preganjane družine vešč in na
pravile v lijih talko svinjarijo, da me je  samo krepak požirek iz steklenice 
z »najmočnejšim« rešil omedlevice. V satih je  mrgolelo veš j ega naraščaja 
kot v siru gorgonzola...

Tudi panji-očanci so več pojedli kot pridelali, vendar so vsaj ostali 
domovini zvesti.

No, če močvirje ni dalo medu, je pa rodilo vsaj — komarje! Milijarde 
kom arjev ... S sončnim zahodom je ta  piskajoča drhal priletela iz gnilih 
vlažnih senc i;n začela brez milosti klati. Taktika teh vragov je kaj raz
lična: ta prileti s šumom reaktivca, zapleše okoli ušes in sladko snubi: »Moj, 
moj, moj, m oj...!«, oni prijadra neslišno kot misel in se brez povabila 
spravi na večerjo; vsi pa se za pojedino oddolže z neznanskim srbežem, 
proti kateremu je  čebelji pik prava poslastica!

Nekaj časa sem se praskal in otepal, potem pa sem si nadel pajčolan 
in rokavice, kar je  vsaj toliko zaleglo, da sem se samo še praskal po starih 
injekcijah. Nazadnje sem pobegnil v Gustclnovo barako za čebelnjakom, 
k jer sem imel kvartir. Lačni heroji so jo  v jatah ucvrli za mano. No, in 
kaj sedaj? Spati ju lija  s pajčolanom čez glavo ter v čevljih in rokavicah 
v krematorijsko segretem štibelcu, bi se reklo stavi jati življenje na kocko. 
»Šota!« sem vzkliknil, »šota ! ! !« Domislil sem se je, ko nni je šlo že na 
jok, tako sem se sam sebi zasmilil. Zažgal sem jo  tri velike kose ,in zadimil, 
kot bi prešičevno sušil. Proti komarjem je res zaleglo, a jaz sem bil zjutraj 
sumljivo vijoličaste barve in ves »alkoholno« nastrojen. Če bi Gustelnova 
baraka ne imela tako uglednih špranj in lukenj, bi čez dva dni stalo v 
časopisih, da se je  pni opravljanju čebelarskih dolžnosti zadušil čebelar 
Pa setov Janez — vulgo Pritepenec . . .

Tako je  šlo večer za večerom, noč za nočjo, dokler sem bil pri muhah 
na inšpekciji. Toda najhujše muke sem vendarle moral prestajati vsako
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jutro, ko sem so — oprostite: natural ia non suint turpi a! — moral poko
ravati neodložljivim zahtevam naira v e . . .  Temu se je dalo zadostiti samo 
v mili maturi, kar pa je  pomenilo izpostavili dobršen del golote "telesa 
nenasitnim komarjem na voljo! Povrh tega imam še to smolo, da sem na
vajeni na »dolgo mašo«, kar mi jo vsako jutro 'navrglo še nekaj sto injekcij 
Naj kdo verjame ali ne: dve uri po opravilu sem 'bil vsako jutro zaposlen 
samo s praskanjem r i t i . . .

Iz močvirja kajpak muhe nils© mogle iztisniti kaj več kot pičlih pet 
klile na kislo z akacijevo strdjo vred. Toliko, da je bilo za stroške za v

G  u s t  e l Pritepenec

Liko na slovito »materino dušico« in popularno »vrištiino«. Bilo je  ene 
in druge na pretek v najlepšem cvetju in tudi vreme je bilo kot po na
ročilu. toda vse skupaj ni kaj prida zaleglo. Bilo je  pač spet eno »redkih« 
nemedovitilh let, ali pa jie nemara sveti Medard odšel na specializacijo v 
inozemstvo. Žalostna resnica je, da so si živalce nabrale komaj zimsko 
zalogo, koder so bile zastopane v močnih kolektivih. Slabšim pa je  bilo 
treba celo priskočiti na pomoč s čistim sladkorjem po 137 din, k a jti lju 
bemu Medeksu so se čebelarji po veliki večini že naveličali plačevati 
žaganje po 12 kovačev za kilo, čeprav je res, da je  les dandanes svinjsko 
drag, medtem ko je  med svinjsko poceni, če ga tej firmi prodajaš po 
sodih. . .

To pa je že trgovska plat čebelarske dejavnosti, ki ne siodi v moje 
zapiske.
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POROČI LO ZA S E P T E M B E R  IN OKT OB E R

September: Hladno in deževno vreme, ki je  prevladovalo v zadnjih 
dveh dekadah mesca avgusta, se je  nadaljevalo še v prvih dneh mesca 
septembra. Potem pa je nastopilo zboljšanje s suhim in toplim vremenom.
V začetku druge dekade t. j. med 13. in 16. septembrom, je  zopet padal dež. 
Do konca druge dekade pa je prevladovalo sončno in toplo vreme. Pihali 
so predvsem zapadni vetrovi. Tudi v tretji dekadi je  bilo vreme lepo, v 
jugozapadn.i Sloveniji nekoliko toplejše kot v ostalih krajih  Slovenije. Tretja 
dekada je  bila z malimi izjemami zelo suha.

Ajda je  v prvi dekadi domala odcvetela. Zboljšanje vremena ji je malo 
koristilo, ker je  žal nastopilo prepozno. Čeprav so bili donosi z ajde na 
splošno zelo pičli, poroča n. pr. opazovalec :iz Rogatca, da so čebele na njej 
nabrale zimsko zalogo. Opazovalec iz Novega mesta ugotavlja, da so na tej 
paši nabrale le 5.60 kg, opazovalec iz Krke pri Stični pa, da so celo zgubile 
240 dkg.

V drugi in tre tji dekadi so mnogi čebelarji pokladali sladkor, da bi 
dopolnili zimsko zalogo. Povprečno so dodajali 3—5 kg, marsikje tudi več, 
ker so ostale čebele v glavnem na hojevem medu, ki pa za prezimovanje 
ni priporočljiv. Opazovalec iiz Selnice ob Dravi poroča, da je  krmil skozi 
ves mesec september z namenom, da bi pospešil zaleganje. Opazovalec iz 
Lovrenca na Dravskem polju se pritožuje, da izrojenci in roji nimajo 
dovolj hrane za zimo.

Slabo se je  končala letošnja letina le za tiste, ki niso prepeljali čebel 
na hojevo pašo (Cezanjevcd). Sicer pa je  bil donos v primerjavi z drugimi 
leti srednje dober.

Oktober: Prvi dnevi v oktobru so bili deževni in hladni. V višjih legali 
je padel celo sneg (Dražgoše, Logatec), ki je bil posledica vdora mrzlega 
arktičnega zraka v naše kraje. Sicer so bili tudi ostali dnevi prve dekade 
hladni s podpovprečno količino padavin. Na Primorskem je brila močna 
burja. Proti koncu prve dekade se je  začelo lepo vreme, ki sc je v naslednji 
dekadi nadaljevalo. Šele zadnji dan druge dekade so sc pojavile na skraj
nem zahodu Slovenije padavine, medtem ko drugod padavin v vsej tej 
dekadi ni bilo. V začetku tretje  dekade je  bilo nekaj padavinskih dni, 
na splošno pa je  prevladovalo dokaj lepo vreme skoraj v vsej Sloveniji, 
razen v severovzhodnem delu Slovenije, kjer je  po malem deževalo.

Ob izletnih dnevih so čebele skoizi ves mesec prinašale obnožnino s sonč
nic, divje repice, podleska in z drugih jesenskih cvetlic. Nekateri čebelarji 
so že v drugi dekadi končali s krmljenjem, ostali pa so pitali še ves mesec 
oktober. Opazovalec iz Lovrenca na Dravskem polju se pritožuje, da je 
čebelarjem, ki so imeli čebele na hojevi paši, padlo precej matic. O čebe
ljih boleznih do sedaj ni bilo slišati. Opazovalec iz Dražgoš pri Škofji Loki 
poroča, da ose zaradi izredno ugodnega vremena še sedaj obiskujejo smreko 
in jelko. Obletavajo jo  v taki množini kot čebele v najboljši paši.
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Donos ali poraba v Skupno Srednja
me

sečna

Dnevi

Kra] opazovalnice I . 11. I I I .

pridobil
ali

porabil
dkg

a
a>

Eo
b a
O)

Sončni 
sij 

v urah
mesečni tretjini dkg

toplina a»
N

»N
OJ

■a

a

V)

B re g -T rž ič  . . — 70
— 50

—  90
—  30

—  60 
—  30

—  220 
—  110

+  13,2 
+  11.8

20
19

8
4

— 157
185

D ražgoše—Š kofja Loka +  110
— 60

— 110
— 40

— 40
— 20

— 40
— 120

+  11,2 
+  7.7

16
9

11
5 3

94
118

Zerovnica—P osto jna . — 200 
— 70

— 70 — 40 — 310
— 70

— 23
18

10
5 _

148
147

K rka—Stična . . . . — 85
— 585

— 125
— 55

— 30
— 45

— 240
— 485 _

29
22

9
4 _

144
112

Novo m e s to .................... — 50
— 50

— 210 
— 20

— 60 
— 60

— 320
— 110

+  15,0 
+  10,3

25
19

8
5

— , 229
105

Sv. Lovrenc na P ohorju +  5 — 70
— 70

— 15
— 30

— 80 
— 100

+  14,3 
+  9,7

25
4

9
5

— 183
186

Sv. Lovrenc na D rav .p . — 115
— 75

— 100 
— 110

— 65
— 55

— 280 
— 240

+  12,4 
+  8,0

26
25

7
3

— 159
179

D obova—K rško . . . — 70
z 25

— 70
— 25

+  11,0
+  9.0

30
31

3
4 _ 162

R o g a t e c ......................... — 20
— too
— 30

— 50
— 40

— 150
— 90

+  15,2 
+  10,0

30
29

10
5 _

154
155

Ribnica na P ohorju  . • +  120 +  10 +  130 — 23 11 — 158

C ezanjevci—L jutom er — 70
— 280
— 80

— 100
— 30

— 380
— 180

+  14,5 
+  9,1

19
7

12
5

— 105
91

P ris tav a—L jutom er . . — 120 — 130 — 40 — 290 — 25 7 — 133

Bučkovci—Ljutom er — 140 — 75 — 70 — 285 +  14,5 25 6 — 132

Prosenjakovci — M. Sobota — 210 
— 40

— 70
— 30

— 130
— 40

— 410
— 110

+  14,2 
+  9,7

25
25

7
2 __

135
145

Lendava — 80 — 80 — 60
— 350
— 220 __

20
23

9
3 __

158
147

Selnica ob D ravi . . . — 50 — 50 — 30 — 130 +  13,0 19 9 — 184

D rag atu š—Č rnom elj — 120 
— 55

— 90
-  65

— 40
-  25

— 250
— 145 Z 11 6

— —

Logatec ......................... — 50
— 60 — 40

— 50
— 30

— 100 
— 130

+  13,1 
+  10,3

12 17
3 3

—

B ilje—R enče . . . .
— 45
— 90

— 40
— 15

— 70
— 30

— 155
— 135

+  17,4 
l +14,0

28
25

2
2

— 196
223

Pušča’—B istra . . . . — 140
— 20

— 190
— 30

— 140
— 20

— 470
— 70

+  15,0 
+  10,4

23
22

8
5

— 188
157

L j u b l j a n a .................... — — —
—

+  14,3 
+  1 0 ,0

— 8
8 —

125
113

P o v p r e č k i ....................
—

—

—

— 2 2 0 ,0
- 1 4 6 , 2

+  13,9 
+  10 ,0

2 3 ,3
25,9

8 ,5  
I 4 ,4 3

154 ,5
148,3
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OJZ DEVETAK

D ne 16. ok tobra  smo v 
L ju b ljan i pokopali tov. 
A lojza D evetaka . N je
gova p rezgodn ja sm rt 
jc  zelo p rizadela  čebe
la rje  ribn iškega o k ra ja . 
Po rodu je  b il Goričan, 
toda po p rv i svetovni 
vojni je  m oral zarad i ne
n ak lon jenosti fašistične 
oblasti zapustiti svojo 

rodno grudo. P ot ga je  p r ip e lja la  v 
Ribnico, ki je  postala n jem u  in njegovi 
d ružin i novo dom ovanje. S svo jo  m a r
ljivostjo , vestnostjo  in p rav im  tovari
štvom si je  pridobil mnogo p rija te ljev . 
Služboval je  v opekarn i, zadn ja  leta 
p red  upoko jitv ijo  pa je  bil ob ratovod ja  
na večji žagi les. industr. p o d je tja .

V čebelarstvu  nam  je  bil nepogrešljiv  
svetovalec. Z velikim  zan im anjem  smo 
ga vedno poslušali. Vodil je  naše društvo  
več let. Mod okupacijo  je  p revzel v 
svoje varstyo  vsa ogrožena čebelarstva 
te r  večkrat tvegal lastno živ ljen je , sam o 
da nam  je  o h ran il čebele. Po upokojitv i 
se je  s še večjo vnem o posvetil čebe
la r je n ju  te r bil poln nad, a zav ratna  
bolezen je  p rep reč ila  n jegovo n a d a ljn je  
delo. Vsa se d an ja  čebelarska generacija  
ga bo pogrešala te r  se s hvaležnostjo  
spom injala  nan j.

Počivaj v m iru , d rag i Lojze!

FRANC ERJAVEC

Zopet je  posegla v 
naše zavedne čebelarske 
vrste  neizprosna s m rt 
in odvedla v večnost 
58-letnega F ran ce ta  E r
javca, sodnega usluž
benca v R adovljici. D ne 
23. m a ja  smo ga sp re 
m ili na radov ljiško  po 
kopališče. — Bil je  vnet 
čebelar. Z b ran jem  s tro 

kovnih k n jig  in obiskovanjem  tečajev  
se je  tako naobrazil, da se je  povzpel 
celo do p red a v a te lja  o vzre ji matic.

P red  25 leti je  začel čebelariti na 
V rhniki. Kot državni nam eščenec se je

p reselili s  čebelam i v P tu j in nazadn je 
v Radovljico. V sakokrat je  bilo njegovo 
čebelarstvo nekoliko  ok rn jeno , toda 
k lju b  skrom nim  dohodkom  si je  napo
sled postavil lep čebeln jak  za 21 A2- 
pa njev.

Veselil sc je  zasluženega pokoja, saj 
bi se  kot upokojenec lahko  ves posvetil 
čebelam  in čebelarsk i organizaciji, k je r  
je  že p r e j  sodeloval in p ridno  ta jn i-  
koval v čebelarsk i d ružin i. Toda sm rt 
m u je  p rek riža la  račune. Za vedno je  
zapustil svoje lju b lje n e  čebele, k i bodo 
sedaj iskale novega gospodarja .

Požrtvovalnega sodelavca bomo o h ra 
nili v lepem  spominu.

Ceb. d ruštvo  R adovljica

ŠTEFAN RENČELJ

Po k ra jš i  bolezni nas 
je  16. avgusta 1957 n en a
doma zapustil čebelar 
Štefan R enčelj. K akor 
mnogo zavednih Sloven
cev je  po p rv i svetovni 
vo jn i tudi on pribežal 
iz zasedene P rim orske v 
Jugoslavijo . N aselil se 
je  v M ariboru—P obrež
ju , k je r  je  imel svojo 

trgovino, na sk rbno  negovanem  vrtu  
pa čebele.

Rodil se  j e  7. ok tob ra  1878 v Sežani 
kot sin km ečkih sta ršev , ki so imeli 
18 otroik. S 17 leti je  odšel v svet. Služ
boval je  pri tržašk i pošti, p ri železnici, 
18 le t pa p ri Loydu v T rstu  k o t sk la 
diščnik. Med p rv o  svetovno  vojno je  na 
ruiski fronti zbolel za trebušnim  tifusom , 
vendar se je  zdrav vrn il v Sežano.

Cebelairiti je  začel le ta  1906 v T rstu . 
Med vojno je  imel čebele v Sežani. Ko 
sc je  v rn il s fronte, so ga začeli I ta lijan i 
p reg an ja ti. Na njegovo glavo so celo 
razpisali nagrado 10.000 lir. Zato mu ni 
p reosta lo  nič d rugega kot to. da se izseli. 
Z družino  se m u je  posrečilo sp rav iti v 
Jugoslavijo  tudi lju b ljen e  čebele.

P oko jn ik  je  b il vnet član čebelarske 
o rgan izac ije  in je  rad  p rih a ja l na se
s tanke. Položili sm o ga k zadnjem u po
čitku  v  slovensko zem ljo, ki si jo  je  
izbral za svo jo  domovino. O hran ili ga 
bomo v lepem  spominu.
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mn
O zdravilnosti in prodaji medu. Že

sturi narodi so vedeli, da je  m ed zd ra 
vilen, poznali pa so tudi njegovo h ra 
nilno vrednost. Nuši davni p redn ik i — 
s ta ri Slovani so ga visoko cenili. 1/ n jega 
so varili p rilju b ljen o  medico, ki je  ni 
m an jk a lo  p ri nobeni slavnosti. Na bo jn ih  
a li d rug ih  pohodih so  bili razen z b raš- 
nom dobro  založeni tudi z medico. Vsa
kem u gostu so postreg li ne samo s k ru 
hom in soljo , tem več p rav  tako s to 
narodno pijačo.

Med je  zd rav ilna  in visoko kalorična 
h ra n a  za od rasle  in za o troke. Tudi sta re  
in bolehne ljud i spravi na noge. Med 
krep i živce in čisti k ri. Že ena sam a 
žlica te  slaščice nas po napornem  delu 
poživi. Med čisti in  celi rane, k a jti znan
stveno  je  dokazano, da b ak te rije , ki 
napadajo  človeški organizem , v n jem  
ne m orejo  živeti. Veliko je  povpraše
v an je  po rožm arinovem  medu, ki ga 
čebele n ab ira jo  v obm orskih k ra jih  in 
na otokih . Ta pom aga bolnim  na srcu, 
Smrekovec in hojevec pa priporočajo  pri 
p lju čn ih  boleznih. Tudi kostan jev  med 
ima svo jo  zdravilno moč. čeprav  zaradi 
svo jega grenkega okusa nekaterim  ne 
p rija .

H udo nespam etni so starši, ki svojim  
otrokom  ne privoščijo  medu. R a je  jim  
k u p u je jo  razne s lad k arije , s katerim i 
pa jim  več škodu je jo  kot koristijo . 
Spom injam  se. d a  lju d je  v p re jšn jih  
časih m edu niso znali tako ceniti kot ga 
sedaj. Po zadn ji vo jn i je uporaba in po
vp rašev an je  po m edu zelo narasla . G lede 
na to bi ga m oral imeti vsak čebelur 
za nadrobno  prodajo  n eka j vedno na 
zalogi. R azum ljivo je . da se bolj sp lača 
prodati ves m ed naen k ra t. To je  sedaj 
lahko, k e r  ga gre mnogo v inozemstvo. 
Toda ka j bo, če se izvoz ustavi? T ak ra t 
bom o m orda pridelali več m edu kot ga 
sedaj, a  ga ne bomo mogli spečati, ker 
si nism o pravočasno znali p ridob iti do
mačih odjem alcev. Frnnjf> Vrßko

Še o matičnem mlečku. T ablete  tega 
»čudežnega« zdrav ila  so  se po jav ile 
le tošn jo  pom lad tudi v Londonu. P ro 
d a ja li so jih  v zavojčkih. Vsak zavojček, 
k i je  po treben  za eno kuro, je  stal 
5 funtov. T ab lete  so bile na m ah raz 

prodane in trgovci so m orali naročiti 
nove. »Kaj je  vendar s tem  zdravilom , 
na katerega to liko  lju d i tako upajoče, a 
tudi skep tično  gloda?« sp rašu je  znani 
anglešk i čebelarsk i list B ritish Bee 
Jou rna l in n ad a lju je : »Dejstvo, da se je  
posvetila raz iskovan ju  te  snovi cela 
v rs ta  odličnih znanstvenikov, kaže, da 
ga ne im enu je jo  n ek a te ri zastonj mo
dern i e lik sir življenja.«  S E N

Kako se praši matica. R edkokdaj se 
zgodi, d a  čebelar vidi, kako  se praši 
m atica. To srečo  sta  im ela čebelarja  
P e te r  D obnik in Ivan Belina, z id arja  iz 
Viča pri D ravogradu . D ne 5. ju n ija  1957 
sta se ob 14,30 v račala  z dela domov. 
D an je  bil sončen in topel, dopoldne 
malo oblačen. Spotom a sta postala po 
zorna na nenavaden šum nad travnikom . 
Misleč, da je  ro j, s ta  šla za njim . N e
m alo sta bila presenečena, ko se je p red  
n jim a po jav ila  v zraku  kepa čebel. Ko 
■sta si s tva r bo lje  ogledala, s ta  videla, da 
niso bile čebele, am pak tro ti. Po cenitvi 
jih je  b ilo  okrog stopetdeset. Ko je  ta 
živi klopčič padel v travo  in se razm otal, 
so se troti tako j dvignili v zrak, na 
trav i pa sta  opazila lepo m lado matico. 
L ahko bi jo  b ila  u je la , vendar s ta  jo 
pustila, da je  od le tela . V erje tno  še ni 
bila sprašena. K akor h itro  je  bila v 
zraku , so  jo  tro ti zopet obkolili. Važna 
je  pri tem ugotovitev, da za tro te  m atica 
ni b ila  p riv lačna, ko je  b ila  na tleh. 
/ a  njo so se borili le v zraku. To p o tr 
ju je , da se m atica opraši le v zraku  in 
ne v pan ju  ali na zem lji.

G ašper Šnabl

Obnožina kot zdravilo. Tudi obnožina 
posta ja  vse bolj zanim ava za znanstve
nike. Že dalj časa je  znana kot uspešno 
zdravilo  proti rah itisu  in kot nadom estilo 
za C vitam in. Zdaj p a  sta dva francoska 
biologa o b jav ila  v 21. številki znanstvene 
re v ije  »New Scientist« (Novi znanstve
nik) vest, da sta našla v n je j dvoje ke
m ičnih snovi, od ka te rih  ena pospešuje 
rast, d ruga  pa d e lu je  kot an tib io tik . 
A ntibiotik , ki u n iču je  določene vrste 
m ikrobov, zlasti salm onellae, sta dobila 
iz obnožine tako, da sta  jo  raztopila v 
vrelem  alkoholu. Ko sta ta an tib io tik

279



in jic ira la  mišim, ki sta jih  okužila s 
tifusom , so h itro  ozdravele.

Z n am akan jem  obnožine v vodi sta 
francoska znanstven ika dobila neko 
snov, k i je  zelo pospešila ras t miši, če 
sta jo  d odaja la  njiliovi hran i. P ri tem 
n ista  opazila nobenih organskih  m otenj. 
K er snov ni b ila  toksična, sta jo  dala  
tud i slabokrvnim  otrokom . Z n jo  sta  do
seg la pri n jih  boljši razvoj in zvišala 
količino hem oglobina v krvi.

F rancoska raziskovalca sta  p rišla  do 
zak ljučka, da d o d a ja jo  čebele obnožini 
neko posebno snov, ki jo  izločajo iz 
6vojih žlez, k a jti cvetni p rah , ki sta ga 
n ab ra la  neposredno na rastlin ah , ni imel 
om enjenega vpliva. S E N

P rip ra v lja n je  s ladko rne  raztopine. Pod
tem  naslovom je  tov. u redn ik  v 9. do
10. štev ilk i S lovenskega čeb e la rja  popi
sal, kako  danski ozirom a skand inavsk i 
če b e la rji p r ip ra v lja jo  sladko r za k rm lje 
n je  čebel. Tov. u redn ik  izrecno pove, da 
bi naj b ila  v a ljas ta  posoda, v k a teri 
raz tap ljam o  sladkor, pocin jena (pokosi- 
trana). M nenja sem, da je  to potrebno 
poudariti, k a jti s p rip ra v lja n je m  k la je  
v  pocinkani napravi, kak ršna je  točilo 
novejše izdelave, bi si kdo u tegn il po
vzročiti škodo. C ink ozirom a pocinkani 
kovinski p redm eti oksid ira jo  že na sa 
mem zraku , zlasti pa, če p rid e jo  v do tik  
s solm i, k islinam i itd. T udi v s la d k o rju  
in modu so neznatne količine kislin, ki 
pa k a r  zadostu jejo , da p ride  do oksida
c ije  na površini pocinkanega kovinskega 
p redm eta . O ksid se potem  spoji s k lajo , 
s katero  se čebele, če je  sh ra n je n a  več 
dni v tak i posodi, zastrup ijo . P rim erno  
in za čebele neškodljivo  k la jo  lahko 
p rip rav im o  le v posodah, ki ne oksid i
ra jo . to se pravi, v pocin jen ih , em ajli
ran ih , stek len ih  ali lesenih. Tudi točilo 
iz bele angleške pločevine sinemo pri 
tem  uporabiti, točila iz pocinkane p lo
čevine pa n ik ak o r ne.

Z gorn je v e lja  tud i za osta le  dele n a
prave: za prezračevalno  cev, m režo in 
s to ja lo . N ajcenejše  in n a jp rim ern e jše  
sto jalo  bi bilo iz lesa. Idea lna  cev in 
m reža bi bili iz nerjavečega  je k la  ali 
a lum in ija .

Im am  zelo b ridko  sikušnjo s pocin
kano  posodo in, ker vem, da u p o rab lja jo  
čeb elarji točila iz pocinkane pločevine, 
6e mi je  zdelo to  opozorilo potrebno.

Jože R esnik

Nadomestila za obnožino so ka j raz
lična, zadn ji čas pa se čedalje  bo lj uve
lja v lja jo  m ešanice več snovi. V K anadi 
u p o rab lja jo  za spom ladansko d ražen je  
sojevo moko in p ivske d rože, ki jih  v 
razm erju  4 :  1 zam esijo  s sladkorno  raz
topino v p rim ern o  testo. P rib ližno  pol 
k ilogram a tega testa  položijo na povo
ščenem p a p irju  neposredno na okv irčke 
v plodišču. D a se čebele je m an ju  ne 
odvadijo , jim  dajo  novo količino, še p re 
den popolnom a poje jo  p re jšn ji obrok.

Za suho k rm lje n je  izven p an ja  upo
rab lja  E. H erold  mešanico sojeve moke, 
razd ro b ljen ih  pekovskih droži, m leka v 
p rahu  in s la d k o rja  v p rah u  približno v 
enakem  razm erju .

Inž. R. Jordan  pom eša suh sladko r v 
k rista lu  z m lekom  v p rahu  in ga po- 
k lada spom ladi v p an jih . Ugotovil je, 
d a  n a ras te  po takem  k rm lje n ju  zalega- 
n j  e za 29,50 %. Za zgodnjo pom lad p r i
poroča k rm lje n je  z mlekom  v p rah u  v 
oblik i testa. Testo naprav i iz t dela 
m leka, 1 dela s lad k o rja  in 1,23 dela 
m edu tor ga položi nad gnezdo. T ako 
testo ima to prednost, da se zlepa ne 
pokvari, m edtem  ko testo  z drugim i do
datk i k a j rado  plesni, zlasti če ga čebele 
h itro  ne pospravijo . P ripom niti je  treba  
še to, da vsako nadom estilo za obnožino 
m nogo zgubi na svoji učinkovitosti, če 
ga pak ladam o čebelam  nam očenega v 
sladkorn i raztopini.

Spomin. Ko si je  A Ž-panj začel u tira ti 
po t med slovenske čebelarje , je  p rired ilo  
čebelarsko  društvo  dvodnevni tečaj v 
M arjanišču v L ju b ljan i. T ečaj je  bil 
nam enjen  napredn im  čebelarjem  ta k ra t
ne dobe. U deležilo se ga je  26 čebelarjev , 
in sicer: H afner, H um ek, Bukovec, Zir- 
kelbah , K alan in Pavlin  iz L jub ljane, 
B abnik iz D rav elj, R o jina iz Šm artna, 
Slabšale iiz R adovljice, Vovk iz H raš, 
S trg a r iz Bohinja, Vales iz K anala, Sa- 
jev ic  iz S tare  vasi, Kepec iz Ihana, Salat 
iz K am nika, Jake l iz Lahovč in M iklav
čič iz P o ljan sk e  doline. D anes čebelarijo  
od teh  še tr ije : Bukovec, Vovk in Vales. 
Vsi ostali p ase jo  m uhe na večnih pa- 
siščili.

N ašteti so b ili vneti zagovorniki AŠe
p an ja . N jim  se m oram o zahvaliti, da se 
je  tako trdno zasidral na slovenskih  tleh  
in posta l tako rekoč narodna svo jina. 
Bili so izvrstn i čebelarji in dob ri po
znavalci naših pašnih  razm er. y  ^
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Pozna sprašilev matice. Konec m esca 
sep tem bra mi je  pan j št. 17 prelegel. 
O pazil sem to med preg ledovanjem  pa
n jev , ko sem  ugotav lja l, koliko jim  
m an jk a  h ran e  za zimo. S skepso sem 
pustil m atico v p an ju  te r v ok tobru  
v ečk ra t preglodal družino, toda m atica 
ni zalegala. P rep ričan  sem bil, da bo 
o sta la  nesprašenu in že sem začel (spra
ševati p ri znancih, če ima kdo kako 
rezervno  m atico na p rodaj. Toda m oje 
isk a n je  je  b ilo  brezuspešno, sa j so imeli 
vsi čebele na ho jev i paši in so  tako  kot 
ja z  kolikor toliko zanem arili vzrejo  
m atic. K ar so jih  imeli, so jih  oddali, 
a li pa sam i porabili.

O m enim  naj, da je  im el preloženi pan j 
še p recej tro tov ; tro te  sem opazil tudi 
v d rug ih  p an jih , zato jc  bila «prašitcv 
še vedno možna. Letošn ji ok tober je  bil 
lep; posebno milo vrem e je  bilo med 13. 
in  20. oktobrom .

V nedeljo  20. ok tobra  sem  opazil na 
b rad i p an ja  z nesprašeno m atico čebele, 
ki so pridno p rinaša le  obnožino. T akoj 
sem  stopil v čebeln jak , p reg ledal d ru 
žino in videl, da m atica lepo zalega. 
»Ali zalega kot sp rašena  aili kot tro 
tov k a?« sem se vprašal. Tudi na to vp ra
ša,nje sem  dobil nasledn ji teden odgovor, 
k a jti v sa tih  sein našel p o k rito  čebeljo 
zalego.

Tako pozne sp ražit ve nisem p ričak o 
val, zato sem  m atice tem bolj vesel. 
D ru ž in a  je  bila lepa in m arljiva , pa bi 
mi jo  b ilo  žal rezd re ti. ^

Zanim iv p rizor. L etošnji ho jev  b lago
slov je  zvabil ob nedeljah cele trum e 
ljub ljansk ih  in okoliških čebelarjev pod 
Krim. Celo z gorenjske p la ti so hiteli v 
zgodnjih ju tra n jih  u rah  k svojim lju b 
ljenkam  v obljub ljeno  deželo.

S prija teljem  Šimnom sva im ela čebele 
pod Krimom. Prejšnji teden sva b ila  to
čila, toda slabo vreme in dež sta  potem  
k ar več dni ovirala  čebele, da niso prav 
nič brale. Im ela sva slabo vest, čeprav 
sva pustila plodišča nedotaknjena. Zato 
sva se domenila, da greva v nedeljo za
rana pod Krim. Vožnja bo v ju tran jem  
hladu  prije tna in sam a bova na vsej 
dolgočasni poti.

P a  sva  se pošteno urezala . Vsa ižanska 
cesta je bila okrog petih  z ju tra j polna 
različnih vozil. Človek bi mislil, da so 
to  izletniki, ki gredo v Iški V intgar, ko 
bi ne bili tako  čudno oprtan i s posodo

vseh vrst, ki je b ing ljala  s koles, m otor
jev ali p a  bahavo gledala iz nah rb tn i
kov. Tu si lahko opazil vsa mogoča vo
zila in sam sejem prom etnih sredstev, ki 
smo ga videli pred mesci v L jubljani, ni 
bil tako pester. N ajveč je  bilo seveda 
kolesarjev, ki so šopih ali i pod ,težo nalo
žene prtljage. T udi b rhke boljše polovice 
so bile vmes. N jihov narašča j pa jc iz
vajal pravcate akrobacije na kolesih, da 
so »kante« poskakovale in ropotale. Pod
jetnejši čebelarji so se vozili na »prdulj- 
ca lu , to jc na koilesili z vdelanim i m o
torji. Petičneži so bili na mopedih, vespah 
in rolerjih. Neki čebelar je na p rtlja ž 
niku svojega orjaškega m otorja iz prejš
njih desetletij vozil zajetno boljšo po
lovic/), ki ji je iz ekonom skih razlogov 
o p rta l na pleča m ajhno točilo. Ta se mi 
je zdefl najbolj originalen. Tudi avtom o
bilov ni m anjkalo. Ob straneh in na 
strehi ličnih topolinčkov in dekavejevcev, 
si lahko videl prijetne petdesetkilogram - 
ske »kante«. Izn a jd ljiv e jš i čebelarji, ki 
im ajo dobre zveze z raznim i lju b ljan 
skim i podjetji, pa so si najeli poQtovorne 
avtomobile, s katerim i so najb rž  k a r na 
»črno« v rosnem nedeljskem  dopoldnevu 
prepeljavaM sladki tovor v mesto.

Za vsemi temi »modernisti« niso prav  
nič zaostajali km ečki očanci z gorenjske 
p lati, ki so si najeli gum ijasto diro, po
stavili nan jo  mizo in klopi te r se Oepo 
vozili, ko da gredo na olicet ali veselico. 
Zadaj na vozu si videl vso mogočo ropo
tijo: stare trčalnicc na verigo iz p re jš
njega stoletja, lesene sode in čebre za 
med, kante, ki so že zdavnaj odslužile, 
in tudi sodobne pločevinaste sode. Ne 
bom našteval še zapravljivčkov in  d ru 
gih vozil, toda kakor v posmeh vsej tej 
ropotiji se je pojavil na cesti elegantni 
»leteči Medeks«, ki je  z vratolom no 
brzi.no prehiteval vse od k ra ja  in jim 
pokazal figo . . .

Čudil sem se, čemu bo vsa ta pisana 
m nožica potrebovala toliko posod, ko 
vendar ni bilo tako dobre paše. Pa me je 
izkušeni Simen takole podučil: »Ti si še 
začetnik in marsičesa ne veš. Med vsemi 
tem i ljudm i niso sam o čebelarji, am pak 
tu d i m edarji. Ti točijo vsako nedeljo ne 
glede na to, ali je bilo ka j paše ali ne. 
Vsi so pristaši teorije, da ni dobro p u 
ščati čebelam preveč medu za m orebitno 
rezervo, ker se sicer polene in potem no
čejo več n a b ira t i . ..«  »t,
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POROČILO
o VI. rednem občnem zboru 

Zve/.e čebelarskih društev za Slovenijo

Kužne bolezni. Posebno pozornost in 
budnost je  posvetil up ravn i odbor zdrav ju  
naših čebel. Vsako prijavo kužnega obo
lenja čebel je  odbor obravnavali na svo
jih sejah in ukrenil vse potrebno, da sc 
bolezen zatre. Zveza je vložila precejšnjo 
vsoto, okrog pol m ilijona d inarjev  za 
nabavo nosemuka, ki so ga d ruštva in 
posamezni člani lahko prejeli p ri njej. 
Bili so tudi trije  tečaji o čebeljih kužnih 
boleznih. Na teh tečajih  so predavali 
naši znani strokovnjaki. Bili smo v s ta l
n ih  stik ih  z veterinarskim  znanstvenim  
zavodom, ki nas je obveščal o  gibanju  
čebeljih liolezni. Tudi trije  naši člani so
delujejo v republiški kom isiji za za tira 
nje čebeljih kužnih boleznih, tako  da 
smo vedno na tekočem. Pazili smo, da se 
huda gniloba čebelje zalege ne razširi 
p rek o  h rv atsk o -š ta je rsk e  m eje  k nam . 
K ljub tem u je bilo nekaj takih primerov. 
P oudariti moramo, da smo edina rep u 
blika v državi, ki je o rganizirano nasto
pala proti čebeljim kužnini boleznim in 
jih  dom ala že zatrla. Žalostno dejstvo  pa 
je, da je podpredsednik Suvezu. tovariš 
Jeftič, na občnem zboru v Skoplju svaril 
čebelarje iz drugih republik  pred našim i 
'prevozniki, češ d a  razširjajo  pršičavost, 
nam esto da bi nas postavil v tem po
gledu vsem ostalim  republikam  za vzgled. 
P repričan i smo. da slovenski prevaže- 
valc.i ne bomo širili čebeljih kužnih bo
lezni v druge republike, medtem ko je 
docela mogoče, da se njihove čebele na 
pasiščih izven Slovenije okužijo, ker so 
nekatere druge republike v tem pogledu 
zelo m alo ali nič storile. Po trud ili se niso 
n iti toliko, da bi bolezen odkrile. Da je 
pri nas drugače, se m oram o prav  gotovo 
delom a zahvaliti tov. dr. Leonu Kocjanu, 
ki je z veliko vnem o iin spretno o rgani
zacijo odkrival žarišča bolezni, zaviral 
n jih  razširjan je in popolnom a očistil ne
ka te ra  okužena področja. P ri za tiran ju  
kužnih bolezni je  najvažnejše, da so če
belarji o  njih  narav i in načinu širjenja 
natančno  poučeni. Za to pa ne zadostu je jo  
samo tečaji, temveč je treba znanje, p ri

dobljeno na tak ih  tečajih , u trd iti s p re
biranjem  knjig, ki obravnavajo  čebelje 
bolezni. Posebno vam  priporočam o Koc
janovi knjižici o  pršičavosti in nosema- 
vosti. Pa tud i v naši knjigi »Sodobno 
čebelarstvo«, I. del, boste našli dokaj ob
sežno poglavje o tem. Zato znova pozi
vamo vse delegate, da širijo našo knjigo 
med čebelarji. V resnici bi ne smelo b iti 
niti enega slovenskega čebelarja brez nje.

Naše opazovalnice. Na lanskem  obč
nem zboru smo poročali, da im a ZČD 
20 opazovalnih postaj. Število se do d a
nes ni spremenilo. O pazovalne postaje 
so vsaj deloma razporejene tako, du za
jem ajo vsa pašna področja. Na podlagi 
poročil, ki so bolj ali m anj redno p r ih a 
ja la , smo sestavljali poročila, ki so ob
veščala čebelarje in ostalo javnost o 
naših pašn ih  razm erah .

O pazovalnice so vsaj za silo oprem 
ljene z instrum enti, ki so potrebni pri 
opazovanju. V endar bo  treba misliti na 
to, da vse čim prej oskrbim o s toplom eri 
za določevanje m inim alne in m aksim alne 
topline. Postaj, ki teh toplom erov nim ajo, 
je nam reč od 20 k a r  6. Res je, da so te 
vrste  te rm om etri zelo drag i, a  upam o, da 
se bodo našli za to po trebn i krediti.

O b začetku leta 1957 smo preskrbeli 
opazovalcem  posebne tiskovine za o p a
zovanje. kuverte in znam ke za pošiljanje 
poročil ter jih  nagrad ili za njihovo po
žrtvovalno delo.

D a bi bili podatki opazovalnih postaj 
čim l>olj natančni, je  potrebno, da so če
bele v opazovalnih panjih  zdrave. Zato 
je  vse te panje preiskal V eterinarski 
znanstveni zavod. Za te veterinarske p re
iskave smo poslali vodjem vseh opazo
valnih postaj ob začetku leta posebna 
navodila. K akor nam  je  znano, so vse 
opazovalnice, k a r  se bolezni tiče, v redu.

7,c lansko leto smo sklenili, da bomo 
poleg splošne opazovalne službe o rgani
zirali še posebno gozdno opazovalno 
službo. Z čD  je  odstopila v ta nam en pot 
opazovalnih postaj v gozdnem področju. 
Pri tej akciji so še udeleženi K m etijski 
znanstveni inštitu t. Z adružna zveva in 
Meteorološki zavod. Sami ste se lahko 
prepričali, da stvar ni ostala samo pri 
>esedali. Radio in dnevno časopisje vas 

bosta letos sproti obveščala o  m edenju 
hoje, če se bo pojavilo. Upamo, da I k k I o
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obveščanja potekala vsaj tako, če ne še 
bolje kot lansko leto.

V svoje poročilo je zajel ta jn ik  tudi 
poročila posam eznih društev. V kratk ih  
stavkih, deloma v sta tistični obliki je 
prikazal vse njihovo udejstvovanje v 
preteklem  letu. k e r  nam  v ilistu p rim an j
ku je  prostora, tega dela njegovega refe
ra ta  ne morem o objaviti. Sicer pa so o 
tem  mnoga društva že sam a poročala 
med dopisi v Slovenskem čebelarju. Svoja 
izvajan ja  je takole zaključil:

Do sedaj sem govoril sam o o pozitiv
nih straneh našega dela. Jasno pa je, da 
smo nekatere stvuri zanem arili. Tuko na 
prim er nismo ničesar storili, da bi dvig
nili vzrejo  m atic na tis to  stopnjo, kot je  
sta la  še pred nekaj leti. D ruštvom  smo 
pač pomagali s predavanji, ni pa bilo 
nobenega teča ja  in p rak tičn ih  vaj. Tudi 
enotne opazovalne službe nism o uredili.

Reševali smo predvsem načelne stvari 
in se v prvi vrsti posvetili izdaji knjige 
»Sodobno čebelarstvo«. Zato je  drugo 
delo nekoliko zaostalo. P repričan sem, 
da bomo zam ujeno nadoknadili v p ri
hodnjem  letu.

Tovariši delegati! To bi b ilo  poročilo 
o delu, ki ga je opraviil upravni odbor v 
preteklem  letu. Mnogo pa je bilo vmes 
tudi drobnega dela, ki ni tu  navedeno. 
Bodite u verjemi, da so vsi člani u p ra v 
nega odbora imeli p red  očm i vedno le 
dobrobit in prospeh celotnega čebelar
stva, ki naj bi prineslo našem u gospo
darstvu  in naši socialistični domovini 
oim več koristi.

Po poročilu ta jn ik a  je  podal b lagajn ik , 
tov. Janez Tiringer preg led  p rem ožen j
skega s ta n ja  Zveze z dne 31. 12. 1956.
A k t i v a :
Veliki in v en tar . . . D in 7,913.399—
D robni in v en tar . . .  „ 802.484—-
Potrošili inuterial . . „ 62.800—
B lagajna ....................  „ 28.616.—
Banka, žiro  račun  in

v l o g a .........................  „ 4,596.251 —
D olžniki  ....................  „ 4,890.275—
D olžniki »Slovenski 

čebelar 1956« . . .  121.395—
D olžniki, »knjiga in
b la g o « .........................  „ 355.347—

Zaloga kn jige  »Sodob.
čeb.«, I. del in  b laga „ 1,517.090.—

D ru g e  te r ja tv e  (dolgo
ročne) .......................... „ 2,278.947___

Č asovne razm ejitv e  . „ 427.529.—
Skupaj . D in 22,994.133—

P a s i v a :
Upniki, nedvignjen  so- 

trudn išk i honorar 
U pniki, blago . . . .  
S lovenski čebelar, 

p redp lač ila  . . . .  
D ruge obveznosti -  

in invest, posojilo  .
Skupaj . 

R e k a p i t u l a c i j a :
A k t i v a .........................
P a s i v a .........................

Din 1 5 .8 9 8 —
1 0 .8 0 0 —

4 .7 0 0 —

2 9 2 .4 3 5 —

Din 3 2 3 .8 5 1 -

D in 2 2 ,9 9 4 .1 3 3 —  
3 23 .851  —

Č isto prem oženje D i n  2 2 ,6 7 0 .2 8 2 .

V im enu nadzornega odbora je  podal 
n jegov predsednik , tov. S lavko Raič, n a 
s led n je  poročilo.

N adzorni odbor je  v m inulem  letu 
spro ti zasledoval delo upravnega odbora. 
Kot p redsedn ik  sem  prisostvoval vsem 
njegovim  sejam , pa tud i tovariša  P ete rca  
in C vetko s ta  se jih  po m ožnosti udele
ževala. Razen tega sem sk o ra j vsak dan  
p r ih a ja l v Zvezino p isa rno  in b il tako  
poučen o vsem.

O dbor Zveze je  bil v sta lnem  stiku  
z d ruštv i, j ih  z okrožnicam i obveščal 
o vsem in pošilja l na n jihove občne 
zbore svoje delegate, ki so poročali č lan 
stvu o delu v Zvezi in d a ja li po trebna 
po jasn ila . Vrh tega je  o b ja v lja l izvlečke 
iz se jn ih  zapiskov v Slovenskem  čebe
la rju , da se je  lahko  vsak posam ezen 
čebelar poučil o  n jegovem  delovan ju .

V p retek lem  le tu  je  bilo mnogo več 
p red av an j k ako r p re jšn ju  leta, a  ne le 
iz čebelarske p rakse , am pak  tudi iz teo
r ije , k a r je  posebno važno za napredek  
čebelarstva . O rgan iz ira la  so jih  delom a 
Zveza, delom a d ruštva .

N ajvečjo  zaslugo pa si je  up ravn i 
odbor p ridob il z epohalno  čebelarsko  
knjigo  »Sodobno čebelarstvo, I. del. Res 
je  m orda zarad i n je  trpe l Slovenski če
belar, k i ni izhaja l redno, k a r  je  vzbu
dilo  mod članstvom  precej negodovanja 
in celo izgubo naročnikov, v en d a r u red 
n ika R ojca nekoliko o p rav iču je  dejstvo , 
da je  glavna peza p ri u re je v a n ju  k n jig e  
ležula na njegovih  ram enih.

U pravni odbor ni opustil nobene p r i
ložnosti, ki se  mu je  nudila  za sodelo
v an je  z G lavno zadružno zvezo. D elni 
uspeh tega  p rizad ev an ja  se je  pokazal 
v  skupnem  uredniškem  odboru  Slov. če
b e la rja .

V elike težave je  še vedno im el upravn i 
odbor z nesrečno zapuščino n ek d an je
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š iro k e  gospodarske dejavnosti, s  Čegoji 
in  m otornim i vozili. L ikv id ira l je  zopet 
nekoliko d'ego jev-, tako da jih  je  ostalo 
le  še 5, in p ro d a l nekaj m otorn ih  vozil, 
pa pri najbo ljši vo lji ni šlo d rugače kot 
s  p rece jšn jo  izgubo. O stalo jih  je  še 
neka j, ki pa zarad i fak to rje v  do sedaj 
niso šli v d en ar, a  ise jih  bo treb a  čim 
p re j znebiti, k e r se z n jim i izguba samo 
povečava.

D enarno  poslovan je je  b ilo  v popol
nem  redu, kn jigovodstvo pa je  preg ledal 
s tro k o v n jak  in ga tudi našel v redu.

N adzorni odbor znova priporoča, da 
u p ravn i odbor n a d a lju je  z iz te rjev an jem  
dolgov, ki znašajo  še vedno nad  5 m ili
jonov, vendar že polovico m anj kak o r 
lani. — P riporoča tudi, da vendar že 
p r itira  h koncu nesrečno  N am arjevo 
afero.

N adzorni odbo r p red lag a  občnem u 
zboru  po trd itev  sk lepnega računa, u p rav 
nem u in nadzornem u odboru pa raz- 
rešnico.

S tem so b ila  poročila  po dnevnem  
red u  izčrpana. K njim  je  pripom nil p re d 
sedn ik  tov. Šlander, da so  v dovolj ja sn i 
luči poku zal a de javnost naše Zveze v 
p re tek li poslovni dobi, in p rosil delegate, 
d a  dajo  še oni svoje pripom be. Kot p rv i 
se je  oglasil k besedi tov. Filip Simič 
in v imenu Snvezn pčelara Ilrvatske po
zd rav il občni zbor. D e ja l je , da je  z 
velik im  zan im anjem  sp rem lja l poročila 
o našem  delu  in uspehih. Zanim ale so 
ga zlasti težkoče, s  katerim i se  j e  m oral 
upravn i odibor Zveze b o riti v p retek lem  
le tu , in p rijem i, s  katerim i jih  je  skuša l 
p rem agati. Pozval je  delegate, n a j čvrsto 
v z tra ja jo  na začrtan i poti in čim p re j 
n a jd e jo  prim erno  rešitev  za skupen n a 
stop in sodelovan je  vseh slovenskih  če
be la rjev .

V imenu čebelarskega odbora pri GZZ
je  pozdravil občni zbor tov. Ivan Glo
bokar in želel, da bi se stik i m ed obem a 
čebelarsk im a o rgan izac ijam a v bodoče 
še poglobili, zlasti s  tem, da bi se čebe
la rstvo  kot važna gospodarska panoga 
čim  bo lj naslonilo  na k m etijsko  zad ruž
ništvo.

Tov. Janko Belec iz L ju tom era  je  ostro  
obsodil vse tiste, ki o č ita jo  članom  ZČD 
reakcionarstvo , in zahteval, da pro ti ta 
kim  poizkusom, b la ten ja  odločno dvig
nem o svoj glas. P ohvalil je  ta jn iško  
poslovan je  in p rizad ev an je  odbora, da 
p re sk rb i našim  čebelarjem  čim popol
nejšo  učno knjigo. T eoretičn i del, ki je  
lan i izšel, je  s  svojo  okusno oprem o in

izčrpno vsebino naravnost p resenetil 
naše člane. Zeli, da bi Čamp re j izšel še 
p rak tičn i del, ki p rav  gotovo ne bo za
o s ta ja l za teoretičnim . T reba pa je , da 
spečam o mod člane čim več prve knjige, 
k a jti tre t jin a  nak lade , k i je_ osta la  na 
zalogi, p red s ta v lja  m ilijonsko vrednost. 
Zato 'apelira na d ruštva, d a  kn jigo  ob 
vsaki p rilik i p ripo roča jo  in pom agajo 
Zvezi do kap ita la , ki leži sedaj m rtev  
v norazprodanih  izvodih.

G lede vsebine Slovenskega čebelarja  
je  m nenja, da je  bilo mnogo n ep o treb 
nega negodovanja. Težko je  p isati za 
začetnike, a h k ra ti še za iskušene čebe
la rje . Sicer pa se ravna vsebina vedno 
>o dopisnikih in, če so ti predvsem  če- 
»elarji, jo  lahko  po svo je  obrnejo . Kdor 

hoče k ritiz ira ti, m ora iti n a jp re j vase 
in se vprašati, ka j je  sam naprav il, da 
ni taka, kakršno  si želi. Edino, k a r  bi 
mogli očitati S lovenskem u čebelarju , je  
to, da p rinaša  prem alo  izvlečkov iz tu jih  
čebelarsk ih  listov, toda p rav  gotovo bo 
skušalo  uredništvo  tudi to  pom an jk ljivost 
odprav iti. Š tevilo naročnikov je  še vedno 
prenizko. 167 naročnikov, ki sm o jih  p r i
dobili iz vrst GZZ, potem ko je  postal 
naš list skupno glasilo obeh čebelarskih  
o rgan izac ij, je  v ostrem  n asp ro tju  s trd i
tvijo , da je  večina čebelarjev  včlan jena  
v čebelarsk ih  odsekih  pri GZZ. Kaže pa 
obenem , da so odseki p rem alo  storili za 
ra z š ir je n je  lis ta  med svojim  članstvom . 
U pajm o, da se  bodo v bodoče poboljšali.

V est, da sta odbora obeh čebelarsk ih  
o rgan izac ij sp re je la  več sklepov, ki n a j 
bi u trd ili m edsebojne vezi, so na deželi 
z odob ravan jem  vzeli na znanje . V endar 
so še lju d je , ki tu k a j ndkaj rah lja jo . 
To dokazuje , zlasti članek v G ospodar
skem  vestn iku, ki je  izšel p red  šestim i 
tedni. T akih  člankov si ne želimo, n a j
m anj od tistih , k i našega dela sploh ne 
poznajo. Izšli so  razen tega članki v 
Naši vasi in Km ečkem  glaisu, ki po je jo  
slavo nekdan jim  k ran jičem  in p rip o ro 
čajo  uvedbo  novih pan jsk ih  sistem ov. 
N apisani pa so tako nestrokovnjaško , da 
v zb u ja jo  p r i ljudeh , ki ko ličkaj poznajo 
naše čebelarske razm ere, samo pom ilo
valen  posmeh. Ni vse napredno, k a r  je  
v' n asp ro tju  z obstoječim , in  ni vse iz
virno, k a r k d o  p ro d a ja  za novo. U pajm o 
tudi, da čeb e la rji, ki n im ajo  razum e
v an ja  za te  »nove ideje« in  se z lju b e z
n ijo  ok lep a jo  našega »starega« A Z-panja, 
ne spadajo  v reakcionarno  šaro.

U vedba patronatov  po sklepu se je  š ir 
šega odbora, po  katerem  naj bi člani

284



u p rav n ih  odborov tistih  d ruštev , ki so 
zastopana v širšem  odboru  Zveze, obisko
vali d ru štv a , ki nim ajo  tum kaj svo jih  
zastopnikov, je  vse hvale v redna, ker 
se s tem vzpostav lja  na jcen e jša  povezava 
m ed društv i.

G lede s la d k o rja  za p ita n je  čebel smo 
si m enda vsi edini, da m ora b iti čist, 
zlasti pa: ne d en a tu riran  s sredstvi, ki 
lahko  čebelam  škodu je jo , kot se  je  to 
zgodilo p re tek lo  jesen.

Tov. Peter Močnik iz M aribora: K po
ročilom  družin , ki jih  je  ta jn ik  v k lju č il 
v svo je  poročilo, bi p ripom nil, da po 
večini n a v a ja jo  samo to, k a j bodo d ru 
žine naprav ile , n e  pa tudi tega, k a j so 
naprav ile . Vse tako kaže, da o o p rav 
ljenem  delu n im ajo  česa poročati, kor so 
pač b ile prem alo  delavne. To dokazu je 
že popis čebelarstev . O d 37 d ruštev  ga 
je  poslalo  borili 17. K je so ostala? K akšen 
pom en imia tak  nepopoln popis? Naši 
člani se prem alo  zatvedajo, kako važni 
so statistični podatki.

P redsedn ik  Š lander: Res je! N epopol
nosti tega popisa so k riv e  predvsem  d ru 
žine. Mnoga d ru štv a  popisa niso mogla 
posla ti Zvezi, ker k lju b  večk ratn im  u r
gencam  niso dobila  od n ek a te rih  d ružin  
p o trebn ih  podatkov. T reba bo znova 
u rg ira ti, če pa ne bo šlo drugače, bomo 
m orali poslati na teren  popisovalce na 
s tro šk e  m alom arnih družin . To stvar m o
ram o u red iti, k a jti  le  tako si bomo ustva
rili kolikor toliko zanesljivo sliko o 
s ta n ju  naših čebelarstev.

Tov. A lojz Benko iz M urske Sobote: 
N aše d ruštvo  poročila za občili zbor ni 
poslalo, vendar na spalo. Posadili smo 
nad 5000 m edovitih dreves, preg ledali 
vse čebelje  d ružine, če se ni m orda k je  
po jav ila  kaka bolezen, im eli p ri vsaki 
čebelarsk i d ružin i dve do tri p redavan ja , 
se  sta lno  udeleževali njihovih  se j itd. 
To je  p rece jšn je  delo, ki smo ga žal 
zam olčali. D ruga d ru š tv a  več pišejo, a 
m orda m anj delajo .

Radi bi pa nudili svojem u članstvu 
mnogo več. N erazum ljivo  nam  je, zakaj 
še danes nismo dosegli p ri oblasteh, da 
bi dobivali čebelarji za p ita n je  čebel 
č ist s ladkor po znižani ceni. To je  nu jno 
po treb n o  za obsto j našega čebelarstva , 
saj so b ile  zad n je  le tine  k a r po vrsti 
tako porazne, da b rez p ita n ja  sploh ni 
šlo. K ljub  tem u pa m ed nima p rave  
cene. Sedaj nam  groze še s povišanjem  
prevoza čebel po železnici. Če bo šlo 
talko n ap re j, bom o m orali res vreči puško

v koruzo. No, in če se to zgodi, k a j bodo 
potem  zalegle lepe pridige o važnosti 
čebelarstva za sad jars tv o  in  našo km e
tijsko  gospodarstvo? S takim i pridigam i 
si čebelarstvo  ne bo opomoglo. Pom a
gajo  naj mu, kad a r je  pomoči potrebno. 
Cem u so fondi za pospeševanje km e
tijstva , ko pa nism o iz n jih  čebelarji 
dobili d e n a r ja  n iti za en vagon a jde , 
(■oprav neprestano  p o u d arja jo , da je  
čebelarstvo  k m e tijsk a  panoga.

D om ača a jd a  se je  izrodila in sk ra jn i 
čas je , da bi kupili seme v inozem stvu, 
a  n iti toliko nam  ne g re jo  na roke, da 
bi dobili uvozno dovo ljen je .

Tov. Globokar: Č ebelarsk i odbor pri 
GZZ se  dobro zavoda, kako važna je  
izm en java a jdovega  sem ena in  se bori 
za uvoz sem ensko a jd e  že od leta 1954. 
Toda sko ra j vsi k m e tijsk i strokovn jak i 
so proti tem u uvozu. Iz se tvenega p ro 
gram a so a jd o  sploh črta li, vendar so jo  
uv rstili mod sem enske poizkuse. Sem e
n arn a  v L ju b ljan i se je  zarad i a jd e  
ob rn ila  na Češko, P o ljsko  in  v Rusijo, 
a  ni dobila od n ikoder odgovora. Lani 
se je K m etijskem u inštitu tu  vendarle  
posrečilo, da je  je  uvozil en vagon. Tri 
tisoč kg j e  je  odstoipil sem enarni, k je r  
jo  lahko naročite. D okaj čisto sorto jo  
mogoče dobiti še v Radohovi vasi. S 
tem  in uvoženim  semenom bo začel d e 
lati K m etijsk i in štitu t se lekc ijske  po
izkuse. M orda pa sčasoma le pridem o 
do a jde , ki bo  b o lje  rodila in izdatne je  
medila.

Tov. Anton Novak iz G orn je  Radgone: 
Ne razum em , čemu n asp ro tu je jo  km e
tijsk i s tro k o v n jak i se jan ju  a jde . Zakaj 
bi ne izkoristili n jive  d v ak ra t, če je  to 
mogoče. Čim več bom o p ridela li, tem  
m anj nam  bo treb a  uvažati. A jda v 
resnici ne rodi več tako, kot je  včasih. 
Tudi ne medi. Lani je  b ilo  p ri nas ob 
koncu a jd o v e  paše  na vsak p an j k ilo 
gram  izgube. N ekateri dom nevajo, da so 
tega k riv a  um etna gnojila, tod a ta  upo
ra b lja jo  tu d i v R usiji in  vendar ni 
slišati, da bi tam kaj a jd a  odpovedala. 
M orda pa so več k rive  n jen eg a  naza
dovan ja vrem enske neprilike. V sekakor 
ne b i b ilo  napačno izm en ja ti seme.

Tudi pri nas so bolezenski izvedenci 
pregledali vse čebelje družine, vpra
šanje pa je, če ne bomo kljub temu 
imeli opraviti z boleznijo. Lani so 
avstrijski čebelarji postavili tik za mejo 
80 panjev čebel. Nismo proti temu, toda 
bojimo se, da ne bi čez mejo vdrla
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pršica, kot se  je  to zgodilo v koroškem  
delu  Slovenije. Zlasti ob m eji bi m orale 
b iti p reg led an e  vise čebelje  družine. Za 
to  naj bi poskrbela  m ednarodna v e te 
rin a rsk a  služba.

Mi sm o naše čeb e la rje  poučili o če
b e ljih  boleznih s p redavan ji. Im eli pa 
«mo čebelarska p red a v an ja  celo po šo
lah. O troci so se tako  navdušili za čebele, 
da »o m arsikod  o rgan iz ira li čebelarske 
krožke. P rav bi bilo, da bi j m ala vsaka 
šola prim erno  velik čeb eln jak  in  d a  bi 
se  za čebelarstvo  začelo zan im ati tudi 
učiteljstvo .

Tov. Jože R esnik iz M aribora: D r. Me
nina iz M aribora trd i, da je  v e te rin a rsk a  
služba v A vstriji, k ar se  tiče čebeljih  
bolezni, zelo ak tivna, da so vsi pan ji, ki 
jih  p o s ta v lja jo  A vstrijc i na m ejo, p re 
gledani in da je  zarad i tega za sk rb lje 
nost naših  čebelarjev  nepotrebna.

O a jd i p rev la d u je  m nenje, da ne d a je  
več tistega donosa kot nekda j. Seveda 
ga ne da je , ko  pa je  mnogo mamj sejejo- 
A zakaj je  tako? K m etje  prav ijo , da ne 
bodo se ja li a jd e  za srn jad . Lovec je  
s icer dolžan škodo, ki jo  naprav i d iv ja 
čina, po ravnati, toda če je  sodnik  sam  
lovec, se p rav d a  za odškodnino n a jv eč
k ra t  zelo k lavrno  konča. Zato n ek a te ri 
škode sploh več ne p r ija v lja jo .

H u jša  nevarnost kot od d iv jačine  pa 
grozi čebelarjem  od škropiv, ki jih  upo
ra b lja jo  s a d ja r ji  v bo ju  p ro ti šk o d lji
vem u m rčesu. Š k ro p ljen ju  se seveda ni 
mogoče izogniti, mogoče pa je  škodo pri 
čebelah om ejili, če p ride  do p ravega 
sodelovanja mod čeb elarji in sa d ja rji. 
P o trebno  bi bilo, d a  bi izha ja li članki, 
k i p r ik az u je jo  koristnost čebel p ri opra- 
ševan ju  sadnega d rev ja , ne sumo v n a
šem strokovnem  listu , tem več tud i v 
glasilu  sa d ja r je v  in v rtn a rje v .

Inž. Uršič iz M aribora: Č e bo šlo tako 
n ap re j, bom o km alu  uničili čebele, kot 
so jih  že v n ek a te rih  k ra jih  A m erike. 
Č e ne bo čebel, p a  tud i sa d ja  ne bo 
in  bo  postalo šk ro p lje n je  sploh nepo- 
potrobno. N eškodljivo za čebele je  samo 
zim sko šk ro p ljen je . Sedaj škropim o pred  
cve ten jem  in 5 do 6 tednov po cvetju , 
to re j v času, ko  čebele sadnega d rev ja  
no ob le tava jo . Z astrup ijo  pa se lahko 
k lju b  tem u na rastlinah , ki raste jo  pod 
d rev jem , k e r  sadovnjakov  p r i nas ne 
okopavam o. T reba  bi b ilo  uvesti šk ro 
piva, k i čebelam  ne škodu je jo , n jih  učin
kovitost p a  bi m oral p re izkusiti Km e
tijsk i znanstven i in š titu t in jih  potem  
p riporočati sad jarjem .

P redsedn ik  Š lander: D ok ler ne izide 
posebna u red b a  o uporab i s tru p en ih  
škropiv  in zavarovan ju  čebel prod njim i, 
naj se čeb elarji povežejo  z vsemi tistim i, 
ki šk ro p lje n je  o d re ja jo , in jih  naprosijo , 
da jih  o vsakem  takem  u k rep u  p rav o 
časno obveste. V času šk ro p lje n ja  naj 
čebele čez dan p r ip ira jo  ali sploh od
p e lje jo  kam  drugam .

Tov. liudo lf G alob iz Mežice: Č ebele 
ogrožajo  tudi p lin i iz tovarn išk ih  dim 
nikov. To občutim o posebno v našem  
o k ra ju , k je r  imamo svinčeve rudn ike. 
N aprave, ki bi u h a jan je  škodljiv ih  snovi 
p reprečile , niso zanesljive iu zato sv in 
čeni p rah  za s tru p lja  vso okolico. Ali 
je  v osnutku  Zakona o  čebelarstvu  kaj 
p redv idenega g lede tega?

P redsednik  Š lander: Isto  se dogaja v 
okolici ce ljsk e  cinkarne. Če u n iču je jo  
plini vegetacijso, se  m orajo  pokazati 
škod ljive  posledice p ra v  tako p r i če
belah.

Tov. Globokar: O snutek  čebelarskega 
zakona predvideva, d a  je  vsako un iče
v a n je  čebel kaznivo. A kaj je  za s tru p 
lje v a n je  d rugega kot un ičevan je?

P redsedn ik  Š lander: O snutek  je  v tem  
pogledu nejasen , k er govori samo o n a
m ernem  un ičevan ju  čebel.

Tov. Maks Avšič iz  P o lja  p ri L ju b 
ljan i: Z adnji čas je  čuti glasove o povi
šan ju  ta rife  za prevoz čebel po želez
nici. Pavšalna ieža  pan ja , od ka tere  
za računava železnica prevoznino, naj bi 
b ila  po novem 40 kg in ne več 20 kg kot 
doslej. To bo hud udarec za čebelarje  
prevoznike.

Tov. Potokar iz L ju b ljan e : O povi
šan ju  železniške ta rife  smo govorili že 
na seji L ju b ljan sk e g a  čebelarskega d ru 
štva. M nenja smo bili, da m o ra ta  ZČD 
in GZZ opozoriti Savez p če lara  v Beo
gradu  n a  to nam ero- T reb a  je  doseči 
tarifo , ki n e  bo čebelarjev  odvrn ila  od 
p revažan ja .

Tov. Ciril Kopitar iz L ju b ljan e : Zve
deli smo, d a  so to sprem em bo zagovar
ja li celo čeb elarji iz v rst že lezničarjev . 
V sekakor je  p ravočasna in te rv en cija  
n u jn o  po trebna .

Tov. Struna iz M aribora: Lani smo 
k rm ili s sladkorjem , k i je  bil denatu - 
r ira n  s hrastov im  žaganjem . Slišali pa 
smo, da so zarad i tega nas ta le  zgube p ri 
čebelah. Zato m oram o odločno zah tevati, 
da  nam  oblast dovoli n ak u p  čistega s lad 
k o rja  po znižani ceni. P rep ričan  sem, da
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lahko ZČD in GZZ to dosežeta, če bosta 
složno nastopili v ko ris t čebelarjev . Vpli
vati pa naj tud i na p o d je tje  Medoks, da 
ne bo delalo  razlik  pri odkupovan ju  
modu. Lani «o v e lja le  za H rvaško  višje 
cene kot p ri nas. To p a  ni pospeševanje 
dom ačega čebelarstva.

Tov. F ra n  Resm an iz R adovljice: T a j
nik ni n ičesar poročal o  delovan ju  n a 
šega društva. Zato sem  sk o ra j p rim oran 
poudariti, da ne spadam o mod tiste, ki 
nič ne delajo. N apravili smo m arsikaj. 
K uhali sm o za člane voščine. izdelovali 
satn ice, imeli 12 strokovnih  p red av an j 
in redno vsak mesec odborovo sejo. Po
sebno  pa smo pazili, da ni prišlo  do 
nesoglasja m ed nam i in čebelarskim i od
seki. Ti delajo  vedno v soglasju  z nami. 
In tako bi m oralo b iti povsod, sa j so 
m lade ustanove, b rez večjih  skušen j in 
trad ic ije . Tudi čebelarsk i odbor p ri GZZ 
bi m oral hoditi to pot, pa bi km alu  p re 
neha li izpadi posam eznih nestrpnežev  
pro ti ZCD v dnevnem  časopisju.

Tov. Jože Lam pe iz K ra n ja : Č eb elarji 
našega d ruštva  so zaprosili p rim orske 
č e b e la rje  za dovo ljen je , da bi smeli p r i
p e lja ti p a n je  na akacijeva pasišča, a  so 
jih  ti odbili, češ da pri n jih  ni p rosto ra 
še za tu je  čebele. Mi sp rejm em o na 
ajdovo  pašo vsako le to  nešteto  pan jev  
tudi iz n jihovih  k ra je v  in bi nam  m orali 
b iti že za rad i tega nekoliko bolj n a 
k lon jen i.

Tov. Vlado Rojec iz L ju b ljan e : N eka
te ri o k ra ji so izdali posebne u redbe  o 
p rev ažan ju  čebel na pašo, čeprav niso 
imeli zan je p rav n e  podlage. Na te u redbe 
se  zdaj sk licu je jo  d ruštva  in čebelarsk i 
odseki pri o d k la n jan ju  p rošen j p revoz
nikov. P rošn je  o d k lan ja jo  seveda samo 
čebelarjem , o ka te rih  vedo, da jim  ne 
m orejo  ziaigotoviti v svojem  področju  
kake  take  paše, ki je  p ri n jih  ni. P rišlo  
je  celo do ta jn ih  dogovorov o zam enjavi 
pasišč, k a r  u s tv a rja  nemogoče razm ere 
v našem  čebelarstvu  in lahko znatno 
šk o d u je  narodnem u gospodarstvu. P ro ti 
te j k o ru p ciji in netovariškim  odnosom 
je  treb a  ostro  nastopiti.

Tov. V alentin Benedičič iz L ju b ljan e : 
To se dogaja zarad i tega, k e r še danes 
nim am o čebelarskega zakona. T reba bo 
ustanoviti kom isijo, ki bo osnutek  za
kona p reg ledala  in mu dala dokončno 
obliko. Dolžnost kom isije, v kateri m o
ra jo  biti zastopniki ZČD in GZZ, bo, da 
opozori p ris to jne  organe, kako  nam  je  
tak  zakon potreben.

S trin jam  se  z izv a jan ji tov. Resm ana 
in pozdrav ljam  lo ja lno  sodelovanje med 
čebelarskim i odseki in družinam i. Čas 
je , da p ren e h a jo  tre n ja  m ed nam i in 
da pričnem o s sistem atičnim  delom za 
nap redek  čebelarstva.

Po debati jo  občni zbor odobril letni 
obračun  in razrešil sta ri odbor njegovih  
dolžnosti. B lagajn ik , tov .T iringer je  nato 
p reb ra l p ro račun  za leto 1958. P roračun , 
ki p redvideva 2,080.000 din dohodkov in 
izdatkov, je  bil soglasno sp re je t. S tem 
v zvezi se  je  razvila debata  o povišan ju  
č lan arin e . O b v e lja l je  sk lep , da n a j 
o stane  č lan a rin a  za le to  1957 neizpre- 
m enjena, za le to  1958 pa. n a j se zviša 
od 15 din na 50 din za vsakega člana.

P ri volitvah je  bil na; predlog p re d 
sednika volilne kom isije  tov. Belca iz
voljen  novi odbor, in sicer:

a) v ožji up ravn i odbor: S tane Mihelič, 
V alentin  Benedičič, C iril K opitar, M aks 
Avšič, Edi Senegačnik, dr. Leon K ocjan, 
Janez T iringer, Anton Verbič, Vlado Ro
jec, Ivo M ajcen, Jože Žitnik in F ranc 
Cim erm an.

b) v širši up ravn i odbor: Janko Belec 
iz L ju tom era, Ivan Geč iz G orišnice pri 
P tu ju , P e te r  Močnik iz M aribora, Joško 
Š lander iz C elja , Rudolf G alob iz Me
žice, Ivan Bizjak iz K rškega, Ivan 
Žunko iz L itije, F ranc Resman iz R a
dovljice, A lojz Renko iz M urske Sobote, 
K arlo M arte lanec iz K anala ob Soči, 
dr. Radovan B ratina  iz Postojne, Miha 
Mikec iz Novega m esta, Janko  M arolt iz 
Stične, F ranc Gradiišar iz R ibnice na D o
len jskem , Jože Lam pe iz K ran ja , G ašper 
Šnabel iz D ravograda, A lojz Zapušek 
iz Šoštanja. V iktor K ra lj iz Š m arja p ri 
Sežani in d r. Jurišev ič iz Kopra.

c) v nadzorn i odbor: Slavko Raič,
Fra>nc C vetko  in S tane P otokar.

d) kot delegati za skupščino Saveza
? čela ra v B eogradu: S tane Mihelič,

anko  Belec in Edi Senegačnik.
Za bodoče poslovno leto je  občni zbor 

sp re je l nasledn ji nač rt dela:
1. Sodelovanje z GZZ bom o poglobili 

'in raziniotrili vp rašan je  skupne čebe>- 
lairsike organizacije .

2. D elo v skupn ih  kom isijah  bomo 
razširili.

3. Zveza si bo prizadevala, da dobe če
b e la r ji za k rm lje n je  čebel čist s ladkor 
s p rim ern im  regresom .

4. Našim m lajšim  čebelarjem  bomo 
skušali p re sk rb e ti k red it za sladkor.
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5. P o trud ili s e  bomo, d a  bo  sp re je t 
čebelarsk i zakon in u redba o ajdov ih  
pasiščih.

6. Origandiziraili bomo več p re d a v a n j’ 
in tečajev .

7. U red ili bom o knjižnico po sodobnih 
kn jižn ičarsk ih  načelin .

8. Izdali bom o p rak tičn i del kn jige  
Sodobno čebelarstvo.

l). Sodelovali bomo pri s tan d ard izac iji 
čebelarskega o ro d ja  in drug ih  p red 
metov.

10. Borili «e bom o za p rim erne cene 
m edu in voska.

11. Pospeševali bomo sa je n je  m edo- 
vitih rastlin .

12. N astopili bomo pro ti Savozu pče- 
la ra  v B eogradu zarad i zapostav ljan ja  
naše  organizacije .

13. Učiteljiščniikom in m ladim  za d ru 
žnim čebelarjem  bomo darovali s ta re  
le tn ik e  Slovenskega čebelarja .

14 Zbirali bom o p redm ete za čebelar
ski m uzej.

P ri s lu ča jn o stih  je  bil razgovor o sa
je n ju  m edovitih  rastlin , o naročitv i s tro 
kovne lite ra tu re  in o p revažan ju  čebel 
b rez zdravstvenega spričevala. Na p re d 
log tov. R ojca je občni zbor poslal po
zdravni b rzo javk i p redsedn iku  Izvršnega 
sveta, tov. K ra ig h e rju  in p redsedn iku  
GZZ, tov Ingoliču. K er ni bilo n ad a ljn jih  
predlogov, se je  p redsedn ik  Š lander za
hvalil delegatom  za udeležbo in sodelo
v an je  te r  zak ljuč il občni zbor ob 13. uri
in 30 min. .(Konec)

DOPISI
ČEBELARSKA DRUŽINA V KOZJEM

obsega področja  treh  km etijsk ih  zadrug; 
zato srno sklenili, da bo d ružina še n a 
p re j delovala, člani pa se bodo h k ra ti 
vk ljuč ili v čebelarske odseke p ri svo jih  
zadrugah . K ozjanska zadruga bo po
stopom a nabav ila  čebelarske p o treb 
ščine, sa d ja rsk i in čebelarsk i odsek pa 
se bosta sporazum ela glede škropljenja 
sadnega d rev ja , da ne p ride  v n ev a r
nost ž iv ljen je  čebel.

M inula le tina  je  b ila  p ri nas še k a r  
ugodna. K m etijska zadruga v Kozjem 
je  posredovala pri p ro d a ji m edu. Kupec 
je  pozneje odobril nekoliko višjo ceno 
od p rvo tne  ponudbe in je  zadruga p r i
znani p resežek  37.000 d in a rjev  nam enila 
čebelarskem u odseku. Lani je  nekdo 
p ro d a ja l m ed, pom ešan z dena tu riran im

sladkorjem , s čim er ni škodoval samo 
dobrem u im enu zadruge, tem več še bolj 
čebelarjem . Zato so le-ti zahtevali, n a j 
zadruga -pri odkup ih  m ed vselej an a li
zira.

D voletna m edena d e te lja  se je  dobro 
obnesla. N aprav ili smo z « jo  razne po
skuse. Na zadružni n jiv i smo prvo leto 
zase ja li m ed d e te ljo  tudi oves, da bi 
imeli več od n je . N jivo sm o zgodaj po
kosili, n a k a r  je  d e te lja  znova pognala, 
se s cve ten jem  m ulo zakasn ila , vendar 
je  nudila  dva m esca izdatno  pašo. Ko 
smo jo  drugič pokosili, so bila stebelca 
tan k a  in tudi seine je  bilo dobro.

O pazili smo, da so člani čebelje  d ru 
žine sk rb n o  zapažili, niso pa jih  povsod 
pravočasno in zadostno nakrm ili, k a r  se 
je  ponekod hudo m aščevalo. Tudi z 
vzre jo  m atic so se prem ah) ukvarja li. 
Pač pa je  čebelarska d ružina mnogo 
sto rila  za za tira n je  čebeljih  bolezni. 
K jerko li so se pokazali sum ljiv i znaki, 
je  tovariš F ran ček  K ram ar strokovno 
posegel vmes. Lani je  im ela d ružina  
dvoje p red av an j, ki sta bili dobro 
obiskuni. Tudi letos bomo p rire d ili več 
p redavan j.

K m etijska zadruga v K ozjem  nam e
rava zgrad iti vzoren čebeln jak , da bi 
s tem vzbudila pri m ladih ljudeh  ve
se lje  do te lepe in ko ristne  gospodarske 
panoge. P rav  je , da na km etijsko  go
spodarski šoli na Bučah pouču jejo  tudi 
čebelarstvo. D ružina sam a kuha vosek, 
satn ice pa p rav  zadovoljivo  izdelu je jo  
v Senovem.

Č lani bodo po nerodovitn ih  površinah  
zasadili m edovite rastline, zlasti d rev je . 
Po slabih pašn ik ih  na kam niti podlagi 
bi kazalo  zase ja ti p ri nas tuko im eno
vano »večno deteljo«, ki izborno m edi 
in je  m arsika te rem u  če b e la rju  že n a 
polnila sate. T ežava je  s semenom , ki 
ne v zk lije  rado.

Za »Slovenskega čebelarja«  bo d ru 
žina prispevala svojim  članom  po 100 
d in a rjev  k  naročnini. P

IZ DRUŽINE ŠENTJUR PRI CELJU

Č ebelarsko  društveno  ž iv lje n je  v Šent- 
ju r i ju  im a za sabo nadpolstoletno tra 
dicijo . Leta 1906 je  b ila  u stanov ljena v 
k ra ju  čebelarska podružnica, katere  
plodno delo sta p rek in ili le obe svetovni 
vojni. O d ustanov ite ljev  živita še dva 
člana, in sicer F ran c  šk o b rn e  iz G ori
čice, ki je  že v 74 letu, in Anton Rozman
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iz  O sredka, ki je  tudi že nad 70 le t star. 
Navzlic visoki starosti sta oba agilna 
člana družine, dobra čebelarja , vneta n a 
ročnika in b ra lca  Slovenskega čebelarja .

D ružina š te je  sedaj 35 članov. K ljub 
naporom  nam  še doslej ni uspelo v k lju 
čiti van jo  vseh čebelarjev  našega ob 
m očja. D ruštvo  v C e lju  nam  nudi pomoč 
s strokovnim i p red av an ji, k a te rih  «e 
člani v lepem  številu  udeležu je jo  ter 
se tako strokovno izpopo ln ju je jo . Naše 
vrste  so se pom nožile tudi z nekaterim i 
m lajšim i člani, k a r je  zelo pozitivno, 
vendar je  teh še vedno prem alo. Da 
se naša m ladina s čebelam i prem alo 
u k v a rja , je  p rav  gotovo delom a krivo 
to, k er učencev v šolah prem alo  ali 
sko ra j nič ne seznan jajo  s čebelarstvom .
V ilu s trac ijo  samo en prim er: v občini 
Š en tju r je  9 šol z nad 60 učnim i močmi, 
toda niti ena šola nim a čebeln jaka . Č e
b e la r  je  samo en učitelj in še ta ima 
čebele v tu jem  čebeln jaku .

IZ KRIŽEVCEV PRI LJUTOMERU

Č ebelarji iz K riževcev in okolice «o «e 
dne 24. fe b ru a r ja  zbrali v tam k ajšn ji 
šoli, da p reg led a jo  svo je delo v p re te 
klem  letu  in n ap rav ijo  n ačrt za bodoče. 
Č lani odbora so poročali o perečih  če
belarsk ih  vp rašan jih  v obm očju društvu. 
Iz poročil je  bilo razvidno, da se d ruštvo 
bori s težavam i, ki bi jih  m orali upo
števati in reševati ne le čebelarji, am pak 
vsi km etijsko  za in teresiran i lju d je . Za 
razg ledanega človeka, v km etijs tvu  ni 
več novost, da dajo  čebele čebelarju  
kom aj 20 do 30 % koristi (med, vosek), 
m edtem  ko odpadejo  ostale % na opra- 
ševan je  v km etijstvu .

Č ebelarstvo na desnem  bregu  M ure 
n azad u je  po številu  čebelarjev  in številu  
čebeljih  d ružin . To so posledice p o m a n j
k a n ja  m edenju  a jde , ki je  k m e tje  se je jo  
vedno m anj. Po letu 1950 niso čebele na 
a jd i nabra le  niti toliko, da bi jim  zado
stovalo za zimsko zalogo. Č ebelarji so 
m orali d ružine  za zimo nakrm iti s slad
korjem . V zadnjih  treh  letih  je  znašal 
ta dodatek  k hran i celo po 6 kg na pan j. 
K dor jesen i ni p ital, je  našel spom ladi v 
svojem  čebeln jaku  same m rtvice. N a
ravni viri, iz ka te rih  so črpale čebele 
h rano  za zimo, so to re j vsahnili, zato je  
na teh tn ic i ren tab ilnost čeb e la rjen ja . 
T reba bo najti izhod iz te krize. Toda 
kako  in k je?  M orda v k m etijsk ih  za
drugah!’

K m etijska zadruga v K riževcih je,, 
k akor p rav ijo , v občini ena izm ed n a j
boljših . O d lik u je  se po odsekih raznih  
km etijsk ih  panog, za čebelarstvo  pa, 
k ak o r kaže, n im ajo  razum evan ja in o 
tem  niti ne raz p ra v lja jo  na svo jih  se jah . 
N em ara jim  ni znana vloga čebel v km e
tijstvu .

Na občnem zboru so čeb elarji m no
žično p ro testira li proti ceni d en a tu rira -  
nega s lad k o rja  za p reh rano  čebel. Ve
čina sploh noče več kupovati takega 
slad k o rja , ker je  navadni konzum ni slad 
kor, če prib ijem o k ceni den a tu riran eg a  
ves kalo in delo s čiščenjem , cenejši.
V n ap red n ejš ih  državali dobivajo  čebe
la rji za čebele čist s ladkor po nižji ceni. 
K daj bom o p a  mi to dosegli?

Tudi na strokovno izobrazbo mislijo- 
v čebelarskem  d ruštvu . Vsak član m ora 
biti naročnik  S lovenskega čebelarja . V 
p re tek lem  le tu  so o rgan iz ira li poučen 
iz let k čebelam  na pasišče.

Č ebelarsko  d ruštvo  v K riževcih želi 
v k lju č iti v svoj er vrste  čim več čebe
la rjev . O rganizira lo  bo prevoze na 
oddaljena  pasišča in tako  skušalo  od
s tran iti nastalo  p razn ino  zarad i m uha
vosti a jde . P rep ričan i smo, da nam  bo 
to z vsestranskim  in razgibanim  delom  
uspelo. „ „

KMETIJSKA PROIZVAJALNA 
POSLOVNA ZVEZA ŽALEC

V obm očju KPPZ Žalec je  vsega 24 za
drug, od ka terih  jih  ima 13 že o rg an i
z irane  čebelarske odseke. Med tem i naj 
om enim  čebelarsk i odsek KZ V elenje, ki 
je  bil po združitvi zadrug  v letu 1956 
na novo osnovan. Odsek dela  složno s 
čebelarskim i družinam i, ki sta k ar dve 
na tem področju . S trokovna p red av an ja  
in tečaji, ki jih  o rgan iz ira  odsek ali 
d ružina, so nam enjena vsem čebelarjem . 
T rudim o se, d a  bi dosegli čim boljšo  
koord inacijo  in usposobili čim več m la
dine za delo v čebelarstvu.

O dsek ima čebelarsko  posta jo  z opazo
valnim  panjem , tehtnico iu vsem p o treb 
nim orodjem . Ta posta ja  je  v glavnem  
nam enjena aktivu m ladih  zadružnikov.

V mesecu ap rilu  1957 je  odlsek o rg an i
zira l čebelarski tečaj, ki ga je  vodil 
ing. R ihar iz L ju b ljan e . T ečaja  se  j e  
udeležilo  okrog  30 čebelarjev , ki so iz
v a jan jem  p red a v a te lja  z največ jim  za
nim anjem  sledili. L udvik O gra jenšek
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OBČNI ZBOR ČEBELARSKEGA 
DRUŠTVA LJUBLJANA

j e  b il 10. m arca  1957. v g im naziji na 
P o ljan sk i cesti. Sklican je  bil za 8. uro, 
p riče l pa se je  ob  8, u ri 30 min. Od 17 
čebelarsk ih  d ružin  je  b ilo  zastopanih  
sam o 9, k a r  kaže, kot je  ugotovil tov. 
p red sed n ik  S lavko Raič, da n im ajo  d n i
žine zan im an ja  za svo jo  organizacijo . 
N ad a lje  je  govoril tov. p redsedn ik  o ža
lostni b ilanci našega lansko le tnega če
b e la r je n ja . P ra v e  paše že med letom  ni 
bilo, n azad n je  p a  je  še a jd a  odpovedala. 
Ponekod je  v jesen i h o ja  s svojim  sol- 
zen jem  izzivala čebele, a se  niso zm enile 
zan jo . To pozno m edenje p a  je  vendar 
v nas zbudilo  upanje, da bo p rih o d n je  
leto  drugače. Saj je  že čas, da zopet 
e n k ra t nastav im o sv o je  lonce. Zaradi 
s lab e  m edene le tine  smo m orali zapet 
seči po s la d k o rju , ki p a  je  bil dematu- 
r irun  s h rastov im  žaganjem . Ce dobijo  
v inogradn ik i čist sladkor z regresom , bi 
ga lahko  dobili tudi čebelarji, kakor ga 
p re je m ajo  v d ru g ih  nap redn ih  državah.

N ad a lje  je  om enil tov. predsednik , da 
je  p riš lo  do sodelovanja m ed GZZ in 
ZCDS in da je  »Slov. čebelar postal 
skupno  glasilo obeli o rganizacij. D o
takn il se je  tud i o snu tka čebelarskega 
zakona. D al j časa se je  pom udil p ri po
g lav ju  o p rev ažan ju  čebel na pašo. P e
reče je  zlasti vp rašan je  ajdov ih  pasišč. 
T oda v se  ov ire  lahko p rem osti p ravo  
čebelarsko  tovarištvo.

Za naše čebelarstvo  je  še posebno 
važna v zre ja  in o d b iran je  m atic, po k a
te r ih  je  veliko povpraševan je  ne sam o 
dom a, am pak tudi v inozem stvu. P ri tem 
delu  pa je  potreben sposoben čeb e la r
ski kader, ki si ga m oram o ustvariti s 
p red a v an ji in  tečaji. N aše d ruštvo  je  
leto« storilo  v tem pogledu p rece j, saj 
je  p r ired ilo  poleg p rak tičn ih  p rav  tako 
več teoretičn ih  p red av an j, ki se jih  je  
udeležilo  razveseljivo  število čebelarjev- 
P re d a v a n ja  so b ila  razein tega še pri 
n ek a te rih  d ru ž in ah  izven L jub ljane.

N aše članstvo je  dobilo  s teoretičnim  
delom  »Sodobnega čebelarstva« v roke 
kn jigo , ki bi delala čast celo večjem u 
narodu , k a k o r je  slovenski. Č lanstvo je  
k n jigo  «p reje lo  v splošnem  z velikim  
zadovoljstvom .

Z GZZ ima ZCD skupno kom isijo  za 
z a tira n je  čebeljih  bolezni, ki d e lu je  
zadovoljivo. T rodnevnega teča ja  za iz

vedence čebeljih  bolezni se jc  udeležilo  
7 naših čebelarjev . Na srečo ni seda j v 
obm očju d ruštva  niti gnilobe n iti pršice.

T udi o kakem  hu jšem  izb ruhu  nose- 
m avosti ni bilo čuti zadn ji čas.

N eka tere  d ružine so b ile dokaj delav
ne. Bile so v s ta ln ih  s tik ih  z društvom , 
ki je  upoštevalo vsako njihovo željo. 
D ruge že n eka j časa spijo, a li pa so 
razpad le  in se  p rik lju č ile  h KZ. Na te 
posledn je je  tov- p redsedn ik  naslovil po
sebno  pism o. Uspeh je  bil negativen.

Z željo , da bi b ilo  p rih o d n je  leto uspeš
n e jše  ko t p re tek lo , je  zak lju č il p red 
sednik svo je  poročilo.

Za predsednikom  je  govoril tov. t a j 
nik. Med drugim  je  om enil, da je  imel 
upravni odbor mod letom  12 sej, rea li
ziral pa je  sam o nekaj nalog, k i si jih  
je  bil zastavil na svoji prvi se ji. O jačal 
je  s tik e  s čeb elarji na deželi s  čebe lar
skim i sestanki in p re d a v an ji te r  ak ti- 
viiziral delo čebelarsk ih  d ružin . Sklepa, ki 
se  tiče popisa čebelarstev , pa ni povsem 
izpolnil.

D okaj podrobnem u poročilu o delu  po
sam eznih družin  je  sledilo  b lagajn ikovo  
poročilo . K er izkazu je  b ilanca 6.613 din 
p rim a n jk lja ja , je  priporočil b lag a jn ik  za 
p rihodn jo  poslovno dobo zv išan je č lana
rine, k a jti  z dosedanjim i dohodki d ru 
štvo ne bo moglo sh a ja ti. Saj dosedanji 
članski p rispevek  ne zadostu je n iti za 
poštne in p isa rn išk e  izdatke.

Nadzorni odbor je  pohvalil delo u p rav 
nega odbora te r  p red lagal razrešnico. Po 
poročilih  se  je  razv ila  živahna debata, 
med katero  so zastopniki sp re je li tudi 
pred loge, ki na j bi j h d ruštvo  poslalo 
Zvezi za občni zbor. Naposled so p o tr 
dili le tn i obračun  te r razrešili s ta ri 
up ravn i in nadzorn i odbor dosedan jih  
dolžnosti.

P ri volitvah je  bil soglasno izbran  za 
p redsedn ika tov. prof. S lavko llaič. Poleg 
večine p re jšn jih  odbornikov je  prišlo  v 
odbor še n ek a j m lajših  članov.

Tov. B abnik je  pri slučajnostih  po
ročal o uspehu in te rv en c ije  zaradi zasa
ja n ja  m edovitih rastlin  v lju b ljan sk em  
zelenem  pasu. S sa jen jem  nam eravajo  
čebelarske družine tako j začeti. P re d 
vsem bodo zasa ja le  gledičijo, ki je  ima 
m ostna v r tn a r ija  dovolj na zalogi. 2e 
na občnem  zboru so sc mnoge d ružine 
p riporočale  za sadike.

Uspeli občni zbor je  p redsedn ik  za
k lju č il ob 11. u ri 30 min. '
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O LETOŠNJI IIOJEVI PAŠI

Po izdatnem  in razm erom a zgodnjem  
donosu is sm reke je  proti koncu ju n ija  
začela m editi tudi hoja. Malokdo pomni, 
da bi m edila tako stanov itno  in v tak š
nem obsegu kakor letos. S kostan jeve 
paše sem  tedaj odpelja l čebele v no
tra n jsk e  hribe. 2e zadn je  dni ju n ija  se 
je  začela vročina izredno hitro  dvigati 
in je  v prvem  tednu  ju li ja  dosegla 38° C. 
Ko sem  čebele p rip rav lja l za prevoz, je  
bilo pri čebeln jaku  ob 9. u ri zvečer 
25°C, tako da sem jih  kom aj krotil. 
Šele n eka j pred polnočjo sem jih  zaprl, 
naložil na voz in odpelja l na postajo. 
Dva brzotovorna v laka sem medtem za
mudil in celo tre tjeg a  sem kom aj ujel. 
Nato pa je  šlo po železnici kakor strela  
in ob 7. u ri z ju tra j sem bil že na mestu. 
Za to  naglico se m oram  zahvaliti našim 
vrlim  železničarjem , ki so mi šli pri 
prevozu vsestransko na roke. P repričan  
sem, da so bili tudi d rugi prevozniki z 
n jim i zadovoljni.

V p rihodn jih  dneh ju liju  je  teh tn ica 
pokazala 4 kg donosa, zaradi silne vro
čine pa je  pozneje znatno padla. Kmalu 
n ato  so začele pašo m otiti k ra je v n e  plohe, 
k ak o r h itro  pa se  je  vrem e ustalilo, je  
ho ja  spet izdatno  m edite.

Razum ljivo je , da so pan ji na tako 
do lgo tra jn i gozdni paši vidno oslabeli. 
Na b rad ah  so se v gručah  zb ira le  črne, 
od napornega dela izčrpane čebele in 
tam kaj um irale. Tu pojav  je  bil posebno 
očiten tam, k je r  je  p rim an jkovalo  ob- 
nožine. Ko pa sem p rep e lja l p an je  s ho- 
jev e  paše na otavo, so se izredno h itro  
popravile. V neka te rih  sem našel zalego 
k a r  na osm ih satih . K er je  a jd a  tudi 
le tošnjo  jesen  popolnom a odpovedala, bo 
treba  čebele pravočasno nak rm iti s s lad 
korjem , da ne bo spom ladi kakšnega 
razočaran ja . p  y rčko

ČEBELARSKI TABOR POD KRIMOM

Že dolgo sm o v L ju b ljan i p rem išljevali 
o tem, da bi p rired ili kak  večji sestanek, 
na katerem  bi se ka j naučili, poleg tega 
pa tud i malo pozabavali. V endar so nas 
plašile slabe letine, delom a pa smo se 
zavedali, da je  o rgan izac ija  tak e  p r ire 
ditve zelo tvegana stvar.

Letos se nam  je  po daljšem  času spet 
nasm ehnil očak Krim in nam  poslal svoj 
blagoslov v oblik i sladke m ane. To nas 
je  opogum ilo. Izbrali smo odbor, ki je

razdelil delo mod pod.k rim ske in lju b 
ljan sk e  čebelarske delavce. Vrstili so  se 
sestanki, sedaj v L ju b ljan i, pa zopet v 
S trahom eru. Na n jih  je  začetna skrom na 
zam isel neprestano  rastla , dok le r se 
nismo odločili za p rav cati čebelarsk i 
tabor.

Vsi odborniki so vestno oi>ravili p r e 
vzete naloge, vendar bi ne b ilo  prav, če 
bi ne om enili med naj m arljivejšim i to 
v ariša  A ntona Verbiča, ki je  bil p ra v 
zaprav  duša vsega dela. Skrom en, kot je, 
se bo zarad i našega javnega p rizn an ja  
n a jb rž  hudo val na nas, toda te j svo ji 
dolžnosti se n ikako r nismo mogli odreči. 
P ris rčn a  hvala gre seveda tudi dolgi 
vrsti d rug ih  sodelavcev in sodelavk v 
L ju b ljan i in pod Krimom, a p rav  tako 
velikodušnim  darovalcem  dobitkov in če
belarjem , ki so prispevali m ed za p r i
reditev.

D elo je  od dne do dne naraščalo, /. 
delom  pa so se množili izdatki. R azum 
ljivo je , da nas je  včasih zaskrbelo, 
kakšno bo vrem e v nedeljo , 18. avgusta, 
ki je  b ila  določena za naš tabor. Pa 
nam  je  bilo tudi nebo naklonjeno. Bil 
je  lep, topel dan z rahlo  meglico, da 
sonce na p rostem  ni preveč pripekalo  
na naše glave.

M edtem ko so z ju tra j taborskega dne 
n ek a te ri še u re ja li p rired itven i p rostor 
in razpostav lja li dobitke, ki jih  je  bilo  
nad 300, smo se zbrali čebelarji pod 
kozolcem  in po k ra tk em  nagovoru p red 
sedniku L jub ljanskega d ruštva  poslušali 
dve p redavan ji. Tov. R ojec je  govoril o 
splošnih sm ern icah  za p rav ilno  o p rav 
lja n je  A Z-panjev, tov. Senegačnik pa o 
nadom estilih  za obnožino in o k rm lje n ju  
čebel s suhim  sladkorjem . Po p red av a
n jih  se je  razvila pomčna debata .

Km alu nato je  p ritegn ilo  pozornost 
udeležencev čebelarsko tekm ovanje, ki 
ga je  vodil tov. M artelanc. N a jp re j je  
10 čebelarjev  pokazalo  svojo sp retnost 
v zažičevanju, potem  pa 7 v iskan ju  
m atice. Po tr i je  n a jb o ljš i so dobili p r i
m erne nagrade.

M edtem se je  nabra lo  na veseličnem  
p rosto ru  nepričakovano  veliko  ljud i. 
P rišli so iz b ližn jih , pa tud i iz p rece j 
oddaljen ih  k rajev . O dlična godba je  
tako j podžgala mlado in sturo. Na lepo 
u re jen em  plesišču je  b ila  čedalje  več ja  
gneča. Ž ejna in lačna grla so p rišla  na 
račun ob odlični kap ljic i vina, dobrih  
k ran jsk ih  k lobasah in raznem  pecivu. 
O troci so dobili za m ajhen  d en a r med
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v »škrnicljih« in sladko  medico. B rhke 
b ax janke so, kot l)i tren il, razprodale 
srečke. Nič čudnega, s a j so liili dobitki 
zares lepi.

Sredi na jveč jega  vrveža je  za trob ila  
trobenta. Ob n jenem  glasu so lju d je  
um olknili.. To p riložnost je  porab il to 
variš V erbič te r  p red  vsem občinstvom  
z izbranim i besedam i nagovoril pe t če
b e la rjev : lva.ua K ržino z B arja , S lavka 
R aiča iz L ju b ljan e , Janeza Susm ana iz 
S trahom era, Jožeta T ancika iz V rb ljen ja  
in M ihaela T avzlja  iz Bresta. Po nago
voru  jim  je  izročil lepe, um etniško izde
lane diplom e. D ve deklici v narodnih  
nošah pa sta jih  počastili še s šopki. 
O dlikovance je  določil odbor L ju b lja n 
skega čebelarskega društva.

R a ja n je  se je  potem  v najlepšem  raz
položenju nada ljevalo  in šele v pozni 
u ri so se začeli lju d je  razh a ja ti, trdeč, 
da take p rired itv e  še niso doživeli.

Razum e se, da je uspela p rired itev  
vrg la lep dobiček, ki so si ga sodelu 
joče d ružine med seboj razdelile. Tako 
so si njihove, sicer p razne b lag a jn e  ne
koliko opomogle. N eka tere  «o se pri lej 
priložnosti spom nile težavnega položaja 
S lovenskega čeb e la rja  te r podprle  n je 
gov tiskovni sk lad  « prim ern im i d en a r
nimi vsotam i. L ju b ljan sk a  d ružina je  
daro v a la  5.000 din, B a rjan sk a  2.500 din, 
Ižanska pa 2.800 din.

ČEBELARSKA DRUŽINA V DOBOVI

je  im ela dne 21. ju liju  t- 1. p rije ten  dan, 
sa j nas je  po daljšem  času zopet obiskal 
u redn ik  »Slov. čebelarja« , tov. Rojec. V 
obširnem  predavan ju  nas je  seznanil z 
raznim i čebelarskim i opravili. Govoril 
je  o o d b iran ju  in označevanju  m atic, o 
p rev a žan ju  čebel na pašo, o izbo ljše
van ju  dom ače paše itd. P riporočal je  
čim tesnejšo  povezavo čebelarjev  v ob 
m očju d ružine in vestno izpo ln jevan je  
dolžnosti do organizacije . Nato sm o g le
dali na film skem  trak u  prizore iz živ
lje n ja  čebel. Vse, k a r smo videli, nam 
je  p red av ate lj sproti opisal in pojasnil. 
Ko smo ga vprašali, k a j pom eni m edse
bojno p ita n je  čebel na b rad i ali podnici 
pan ja, sm o zvedeli, da je  to norm alen 
pojav , k a jti pašne čebele vsaj navadno 
ne od lagajo  m edičine v celice, tem več jo  
oddajo  m ladicam , dtf jo v svo jih  želodč
kih p red e la jo  v mod. Po p red av an ju  
sm o ostali s p redavate ljem  skupaj vse 
do odhoda vlaka. Za spomin na ta dan 
sm o se dali tudi fo tografirati.

D ružino  v Dobovi ima razm erom a malo 
članov, toda, k a r jih  je , so zavedni in 
zvesti p ripadn ik i naše organizacije . Med 
njim i vlada nujleipše razum evan je  in so
glasje. T ak i sestanki to zavednost in to
varištvo  sam o u tr ju je jo . Zalo želimo, da 
nas km alu  zopet obišče kak p redavate lj.

D ružinsk i sestanek  čebelarjev  in čebelark  iz Dobove, dne 21. ju li ja  1957
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POJASNILO 
K STROKOVNIM IZPITOM 
IZ ČEBELARSKE STROKE

Č ebelar J. M. iz P. j e  p reb ra l obvestilo 
o strokovnih  izpitih za čebelarje , ki je  
bilo ob jav ljeno  v 1. in 2. štev. S loven
skega čebelarja . K er želi naprav iti ta 
izpit, se je  ob rn il na K m etijsk i in štitu t 
Slovenije, da bi dobil podrobnejša  po
jasn ila . Zanim a ga predvsem , kakšn i so 
pogoji za p ripustitev  k izpitu, k d a j se 
izpit o p rav lja  in koliko  časa tra ja .

Odgovor:

1. Izpit za kvalificiranega čeb e la rja  
lahko dela po lkvalifieiran i čebelar v pod
je tju , če je  n a jm an j 3 le ta  o p rav lja l vsa 
glavna dela v kakem  čebelarstvu. P rav  
tako im ajo prav ico  delati izpit za kv a
lificiranega čebelarja  absolventi eno
le tne  k m e tijsk e  splošne šole, ki im ajo 
spričevalo  o zak ljučnem  izpitu in so 
n a jm an j 2 le ti op rav lja li glavna dela v 
čebelarstvu, 'l i  dela jo  samo p rak tičn i 
izpit. Z odlokom D ržavnega se k re ta r ija ta  
za gospodarstvo LRS je  p ri o k ra ju  L ju b 
lja n a  im enovana kom isija za o p rav 'ja -  
n je  strokovnih  izpitov za kvalific irane 
čeb e la rje  iz vse Slovenije.

Izpit za v isokokvalific iranega čebe
la r ja  lahko de la jo  kvalificiran i čebe
larji, k i so na te j s topn ji strokovnosti 
o p rav lja li v sa j 7 le t vsa g lavna dela 
čebelarskega poklica.

Za o p ra v lja n je  strokovnih  izpitov za 
v isokokvalificirane delavce čeb e la rje  je  
im enovana kom isija  pri Zbornici za km e
tijstvo  in gozdarstvo LRS.

2. P rogram  snovi, ki ga m ora kandidat 
obvladati, sesto ji iz p rak tičnega in teo
retičnega dela. Splošni del izpitov za 
kvalificiranega čeb e la rja  obsega sloven
ščino, računstvo, ustavo in zakonodajo, 
za visokokvalificiranega če b elarja  je  po
leg tega potrebno še znan je  o o rgan i
zaciji, poslovan ju  p o d je tja  in zgodo
vini NOB. Za p rak tičn i del izpita «e 
kandidati lahko p rip ra v ijo  iz raznih 
strokovnih  knjig .

N ekaj snovi za strokovni izpit n a jd e jo  
kand idati tud i v raznih le tn ik ih  s tro 
kovnih glasil »Slovenski čebelar«, »Ži
vinorejec«, »Socialistično km etijstvo«, 
»Naša vas«.

3. P rošn jo  za o p ra v lja n je  strokovnega 
izpita je  treb a  nasloviti na izpitno  k o 
m isijo p ri o k ra ju  L ju b ljan a  odnosno

na izpitno kom isijo  p ri Zbornici za km e
tijstvo  in gozdarstvo LRS, če nam erava 
kand idat nap rav iti izpit za visokokvali
ficiranega čebelarja . P ro šn je  m orajo  
biti kolkovane z 3() d in , priložen pa naj 
bo kolek za 25 din. P riloženo m ora biti 
tudi potrd ilo , da je  p rija v ljen e c  o p rav 
lja l n a jm an j 3 odnosno n a jm an j 7 let 
vsa g lavna dela v kakem  čebelarstvu. 
Poleg tega je  treb a  za kvalificiranega 
čeb e la rja  priložiti še m nenje p o d je tja  o 
uspehu pri p rak tičnem  delu v čebelar
stvu . Za v isokokvalific iranega čebelarja  
je  po treb n o  potrdilo  p o d je tja , da je  v 
p redpisan i dobi o p rav lja l kot kv a lifi
cirani čebelar dela, p ri ka terih  se za
hteva natančnost a li sam ostojno reševan je  
nalog ozirom a višje teoretično znan je  
kot pa znanje , ki «e zah teva za k v ali
ficiranega čebelarja .

Poleg dokum entov je  treb a  posla ti iz
pitni kom isiji p risto jb ino  za kvalifici
ranega če b e la rja  500 din, za v isokokva
lificiranega čeb e la rja  pa 800 din.

Izpiti so pravilom a spom ladi in jeseni.
Form alni dokum ent o kvalifikac iji je  

po treben  pri razvrstitv i v pokojninski 
razred, k e r so delavci uvrščeni po n ji
hovi kvalifikaciji. P rav  tako upošteva 
kom isija za p lače  pri u re ja n ju  ta rifn ih  
prav iln ikov  ne le, kaj delavec dejansko  
zna, temveč tudi, kakšna sp ričevala  ima. 
Na m nogih delavn ih  m estih zah tevajo  
še form alno kvalifikacijo  kot pogoj za 
sp rejem  v službo.

R. J.

SLOVENSKI ČEBELAR

bo ])<> sklepu se je  širšega odbo ja  z 
dne 15. decem bra izhajal kakor doslej 
v dvojn ih  številkah vsak drugi mesec. 
N aročnina o stane  neiz.prem enjena. 1. do
2. štev ilko  novega le tn ika  bomo poslali 
vsem sta rim  naročnikom , n as led n je  pa 
samo tistim , ki bodo do izida 3__4. šte 
v ilke p lačali vsaj polovico nove naroč
nine.

TRIDNEVNI ČEBELARSKI TEČAJ

bo v L ju b ljan i v začetku feb ru a rja . Kdor 
se ga nam erava udeležiti, nuj sporoči 
to p risto jnem u  d ruštvu . O podrobnostih  
in obveznostih bodo udeleženci p rav o 
časno obveščeni z okrožnico preko d ru 
štev. P red av a te lje , prenočišča in p re 
h rano  bo  p risk rb e la  /v eza .



GOSPODARSKI KOLEDAR 
ZA LETO 195N

KAKŠNA BO LETOŠNJA ZIMA

U redništvo »Nove proizvodnje«, glasila 
Zvelze d ruštev  in žen irjev  in tehn ikov  
LRS, že od le ta  1953 d a lje  izd a ja  Go
spodarsk i ko ledar. Izšel ho tudi za 
leto 1958. V njem  bodo o b jav ljen i članki 
o vseh naših in d u strijsk ih  strokah , o 
km etijs tvu , gozdarstvu, g radbeništvu, 
p rom etu , trgovini, gostinstvu, obrti, ko
m unalnem  gospodarstvu, v.si izpod peres 
naših  najbo lj razg ledanih  gospodarskih 
strokovn jakov . Med drugim i so p risp e
vali važne članke tov. Zoran Polič, Ju lij 
B eltram  in državn i se k re ta r ji  gospodar
skih resorov. V k o led arju  hodo opisane 
tu d i gospodarske razm ere, v k a te rih  ži
v ijo  naši l ju d je  v zam ejstvu. N adalje  
bodo v n jem  zopet zb ran i po abecednem  
red u  gospodarski predpisi. Računovodje 
in  kn jig o v o d je  bodo m nogo pridobili, 
če bodo sk rb n o  p reb ra li v se n jim  n a 
m en jene  članke, kot n. p r. »Uporaba 
finančnih  predpisov  gospodarskih o rg a
nizacij«, »O finančnem  poslovanju  pod
je tja« , »Delo in iz k u šn je  rev izo rjev  v 
gospodarstvu«, »Kazniva d e ja n ja  v go
spodarstvu«, »Problem  stab ilizac ije  in 
norm alizacije  v gospodarstvu glede na 
nove p redp ise  o delitv i celotnega do
hodka« in »O plačnem  sistem u gospo
d arsk ih  organizacij« . P ravn ik i se bodo 
razveselili člankov, kot so: »Značilnosti 
novih predpisov  o razlastitvi«, »D ogovar
ja n je  o kakovosti in u g o tav ljan je  k ako 
vosti blaga«, »Zakoniti in sodni roki«. 
Tehnologi bodo povečali sv o je  znanje , če 
bodo p reb ra li č lanke: »A vtom atizacija
v b itk i za dvig  produktivnosti« , A naliza 
delovnega mesta«, itd. Novosti in naloge 
v k m etijs tvu  so popisane v 11 strokovnih  
člankih . G ospodarski k o ledar za 1958 je  
potem takem  n u jn o  p o treben  ne le vsaki 
gospodarski o rganizaciji, m arveč s leher
nemu, ki je  zaposlen v našem  gospo
darstvu .

G ospodarski ko ledar 1958 bo izšel na 
kak ih  500 s traneh  v um etniški oprem i. 
Izvod bo s ta l 1000 din. N aročiti ga je  
mogoče p ri U pravi »Nove proizvodnje«, 
L ju b ljan a , p. p. 407, T ru b a rjev a  15, te
lefon 32-472, tekoči račun 60-KI! 1-1142.

KUPUJEM

čebelje  d ružine na AŽ-okvirih brez 
pan jev . Ponudbe p o šljite  na naslov: 
T vrtko B arbaric, Zagreb — Iliča 250/1.

kako  dolgo bo t ra ja la  in kdaj se  bo 
začela pom lad? To so vp rašan ja , ki prav  
gotovo zanim ajo vsakega čebelarja . Zato 
ne bo odveč, če n a  k ra tk o  posnam em o 
po »Ljudski pravici« vrem enski napo
vedi dveh beogra jsk ih  m eteorologov, 
prof. A n te ja  O guljena, in Borisa Kolj- 
čickeiga. P rv i trd i, da se bo po 15. d e
cem bru o zrač je  občutno oh lad ilo  in da bo 
zapadlo  p rece j snega. D va več ja  vdora 
m rzlega zraka se obeta ta  še v ja n u a rju , 
toda že sred i fe b ru a r ja  bo m raz popu
stil in se  bo začela pom lad. Zgodnjo po
m lad z lepim i sončnim i dnevi napove
d u je  tudi K oljčioki, glede zime pa prav i, 
d a  nam  bo  postreg la s snegom v drugi 
polovici decem bra- H ujši m raz bo p r i
tisnil prv ič v začetku ja n u a r ja , d rugič 
pa v začetku feb ru arja . O b ak ra t bo 
močno snežilo. V rem enoslovca se s tr i
n ja ta  zlasti v tem, da bo le tošn ja  zima 
k ra tk a , da se bosta m raz in toplota m e
n jav a la  in da se bo začela pom lad mesec 
dni p re j kakor po ko ledarju .

VELIKODUŠNO DARILO

Prof. F ranc Vodnik iz L ju b ljan e  je  
poklonil Zvezi čebelarskih  d ruštev  za 
Slovenijo 18 naseljen ih  A 2-panjev, da 
jih  razdeli mod m lade ljud i, ki se  n a 
m eravajo  posvetiti čebelarstvu. Po do
govoru z L ju b ljan sk im  čebelarskim  d ru 
štvom so p re je li te p a n je  čebelarji 
začetn ik i p redvsem  iz L ju b ljan e  in oko
lice, vsakem u pa je  bil dodeljen  s ta re jš i 
čebelar, ki bo n jih  delo p ri čebelah 
nadziral. T ovarišu  profesorju  se Zveza 
v im enu vseh obdarovancev za njegovo 
velikodušno darilo  n a jp ris rč n e je  zahva
lju je , ostalem u članstvu  pa kiiče: »Po
sn em ajte  ga!«

PRO DAM

po ugodni ceni tr i prem ične čebelnjake.
V vsakem  je  p ro sto ra  za  10 AŽ-,panjev. 
Franc Č ešarek, R ibnica na D olen jskem  
št. 205.

SEME

m edovite rastline  face lije  z odlično ka- 
ljivos.tjo (letošnji p ridelek ) po ceni 
750 din za kg nudi P čelarska slan ica  — 
Prilep.


